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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ’

Πέµπτη 26 Νοεµβρίου 2009

Αθήνα, σήµερα στις 26 Νοεµβρίου, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.35’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη, Βουλευτή Β’ Αθηνών τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Εργαζόµενοι στα Προγράµ-
µατα Κοινωνικής Μέριµνας ∆ήµων Κόφινα και Αστερουσίων Κρή-
της ζητούν την καταβολή των δεδουλευµένων αποδοχών τους.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Γονείς των Αθλητών - Μα-
θητών του ΤΑ∆ και ΕΤΑ∆ Ηρακλείου ζητούν την άµεση τοποθέ-
τηση καθηγητή φυσικής αγωγής για το άθληµα της ποδηλασίας
στο σχολείο.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το δεκαπενταµελές συµβούλιο
του καλλιτεχνικού σχολείου Ηρακλείου ζητεί την άµεση πλήρωση
των κενών θέσεων του σχολείου µε καθηγητές ειδικοτήτων.

4) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟ-
ΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός - Φιλαν-
θρωτικός - Μορφωτικός και Περιβαλλοντικός Σύλλογος Πηλίου
Κηρέως Εύβοιας «ΕΝΑΕΡΙΟΣ» διαµαρτύρεται για τις κακοτεχνίες
της νέας οδού Προκοπίου - Πηλίου.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ‘Ενωση Φοροτεχνικών Ελευ-
θέρων Επαγγελµατιών Ηρακλείου ζητεί τη συνέχιση του ορίου
των 300.000 ευρώ στις συγκεντρωτικές καταστάσεις του άρθρου
20 του ΚΒΣ.

6) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Ένωση Συνταξιούχων
ΙΚΑ Μαντουδίου και Περιχώρων Εύβοιας ζητεί να στελεχωθεί το

Υποκατάστηµα ΙΚΑ Μαντουδίου µε ειδικευµένους γιατρούς.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συµβασιούχων
Πυροσβεστών Ανατολικής Κρήτης ζητεί στο σχέδιο Νόµου για
τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ να υπάρξει εξαίρεση για τους συµ-
βασιούχους πυροσβέστες.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ερ-
γαζοµένων στο Ελληνικό Κέντρο Θαλάσσιων Ερευνών ζητεί την
κατάταξη όλων των εργαζοµένων µε σύµβαση αορίστου χρόνου
σε αντίστοιχες οργανικές θέσεις του Κέντρου και τη λήψη µέ-
τρων για την απρόσκοπτη καταβολή της µισθοδοσίας του ∆ε-
κεµβρίου 2009 στους εργαζοµένους του.

9) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩ-
ΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κηρέως
Νοµού Εύβοιας ζητεί την αποκατάσταση των ζηµιών από κατολί-
σθηση στην Ε.Ο. 77 Χαλκίδας - Αιδηψού κ.λπ..

10) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατικό Κέντρο και η ‘Ενωση
Συνταξιούχων ΙΚΑ Νοµού Φωκίδας ζητούν την τοποθέτηση µόνι-
µου ιατρικού προσωπικού στο ΙΚΑ Φωκίδας.

11) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η ‘Ενωση Εργαζοµένων στα Με-
ταλλεία Βωξίτη της S&B Βιοµηχανικά Ορυκτά ζητεί την άµεση
τοποθέτηση γιατρών ειδικοτήτων στα υποκαταστήµατα του ΙΚΑ
‘Αµφισσας και Ιτέας.

12) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Νοσηλευ-
τικού Προσωπικού ΠΕΣΥΠ Στερεάς Ελλάδας ζητεί την
τροποποίηση του Οργανισµού του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκί-
δας και την πρόσληψη νοσηλευτικού προσωπικού.

13) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗ-
ΦΟΥΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Συµβασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης-∆ιάσωσης
ζητεί την καταβολή της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης για το
2009 σε όλα τα µέλη της.
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14) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ναυτικός ‘Οµιλος Χανίων ζητεί
τη λήψη µέσων για την επίλυση των προβληµάτων λειτουργίας
των εγκαταστάσεών του.

15) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Λαογραφικό Ιστορικό Μουσείο Λάρι-
σας ζητεί συµπληρωµατική χρηµατοδότηση για τη διαµόρφωση
του περιβάλλοντα χώρου στο νέο του κτήριο.

16) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πο-
λυτέκνων Ελλάδος ζητεί να θεσπιστεί φορολογική απαλλαγή
20.000 ευρώ για το 4ο προστατευόµενο τέκνο και 30.000 ευρώ
για κάθε ένα από το 5ο και επί πλέον τέκνα από τη φορολογία ει-
σοδήµατος κ.λπ..

17) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ενώσεων Συλλόγων Γονέων
Μαθητών Νοµαρχίας Πειραιά ζητεί να ενηµερωθεί για τα ποσά
της τακτικής επιχορήγησης ανά δήµο κατά το έτος 2009 κ.λπ..

18) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ, Α’ Αθη-
νών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ και Επικρατείας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ
ΚΑΖΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ερ-
γαζοµένων Καζίνο - Ξενοδοχείου και Τελεφερίκ Πάρνηθας δια-
µαρτύρεται για τη µη εκτέλεση των απαιτούµενων έργων
ανακατασκευής του κτηρίου του «MANT PARNES» κ.λπ..

19) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο ∆ήµος Μούδρου Νοµού Λέσβου ζητεί την
άµεση τοποθέτηση γιατρού στο Πολυδύναµο Αγροτικό Ιατρείο
της περιοχής του.

20) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία Επιτροπή πυρόπληκτων ελαιο-
παραγωγών των ∆.∆. Σιάµου, Καλυβιών, Μερόπης, Κατσαρού,
Πεύκου, ∆εσύλλα και Καρανασίου ∆ήµων Οιχαλίας και Ανδανίας
Νοµού Μεσσηνίας ζητεί την πλήρη αποζηµίωση των ζηµιών από
την πυρκαγιά της 25ης Αυγούστου 2007 κ.λπ..

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συµβασιούχων Πυ-
ροσβεστών Ανατολικής Κρήτης ζητεί να υπάρξει ρητή εξαίρεση
των Συµβασιούχων Πυροσβεστών στο άρθρο 1 του σχεδίου
Νόµου για τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι γονείς των αθλητών - µαθητών
ΤΑ∆ και ΕΤΑ∆ Ηρακλείου Κρήτης ζητούν την τοποθέτηση στα
σχολεία αυτά καθηγητών φυσικής αγωγής κ.λπ..

23) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Πελασγίας Νοµού Φθιώ-
τιδας ζητεί να µην κλείσει η έξοδος του αυτοκινητόδροµου ΠΑΘΕ
προς τους παραθαλάσσιους οικισµούς του, πλησίον του Σταθ-
µού ∆ιοδίων Πελασγίας.

24) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Οργανώ-
σεων Πτηνοτρόφων Παραγωγών ζητεί την υπαγωγή των
πτηνοτρόφων - παραγωγών στο µέτρο της επιστροφής του ΕΦΚ
πετρελαίου DIESEL για κινητήρες εσωτερικής καύσης στη γε-
ωργία κ.λπ..

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατικών, Βιοτε-
χνικών, Εµπορικών Σωµατείων Νοµού Αχαΐας διαµαρτύρεται για

την υποχρέωση καταβολής διοδίων στην Εθνική Οδό Πατρών -
Κορίνθου.

26) Ο Βουλευτής Ξάνθης κ. ΤΣΕΤΙΝ ΜΑΝΤΑΤΖΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ζητεί τη λήψη των αναγκαίων µέτρων, µε
αφορµή την επίθεση από αγνώστους σε τζαµί της Ξάνθης.

27) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ∆ηµόσια Κεντρική Βιβλιο-
θήκη Λάρισας «ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΜΑΣ» ζητεί συµπληρωµα-
τική χρηµατοδότηση για την ολοκλήρωση του νέου της κτηρίου.

28) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Τµήµα Μα-
γνησίας του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος ζητεί την οµαλή
χρηµατοδότηση από τις ∆ηµόσιες Επενδύσεις του αρδευτικού
έργου της Λίµνης Κάρλας.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εγκατεστηµένων Επιχει-
ρήσεων στη ΒΙΠΕ Πατρών διαµαρτύρεται για την απόφαση της
ΕΤΒΑ ΒΙΠΕ ΑΕ να διπλασιάσει τις αγοραίες αξίες των ακινήτων.

30) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αρκαλοχωρίου Ηρακλείου Κρή-
της ζητεί να του παραχωρηθεί το Τουριστικό Καταφύγιο Τσού-
τσουρα για την αξιοποίησή του κ.λπ..

31) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Επιµελητηριακός Όµιλος Ανάπτυξης
Ελληνικών Νησιών ζητεί την τριετή παράταση καταβολής των δό-
σεων δανείων που έχουν συναφθεί από επιχειρήσεις των νησιω-
τικών περιοχών.

32) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων της Νοµαρχια-
κής Αυτοδιοίκησης Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την εξίσωση των µι-
σθολογικών ανισοτήτων µεταξύ των υπαλλήλων των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων.

33) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ποσειδωνίας Νοµού Κυ-
κλάδων ζητεί την άµεση πρόσληψη ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού στο Γενικό Νοσοκοµείο Σύρου και όλες τις µονάδες
υγείας των Κυκλάδων.

34) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Έπαρχος Θήρας ζητεί την
ίδρυση Λιµενικού Σταθµού στη νήσο Ανάφη.

35) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Υδρούσας Νοµού Κυκλά-
δων ζητεί να καλυφθούν άµεσα οι κενές θέσεις σε διδακτικό
προσωπικό του Γυµνασίου - Λυκείου Γαυρίου.

36) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Έπαρχος Θήρας Νοµού Κυκλά-
δων ζητεί να καλυφθούν οι κενές θέσεις εκπαιδευτικού
προσωπικού στο 1ο ΕΠΑΛ Θήρας.

37) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Πάρου -
Αντίπαρου ζητεί την επιτάχυνση της εκταµίευσης της επιδότη-
σης του προγράµµατος αλλαγής κλιµατιστικών κ.λπ..

38) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Νάξου
ζητεί να πληρωθεί άµεσα η κενή θέση Γραµµατέα στο Ειρηνοδι-
κείο της Θήρας.



Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 32/19/10/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ. Ψα-

ριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ∆5/ΗΛ/Α/Φ6/127/
23146/ -6-11-09 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:



670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

2. Στην µε αριθµό 104/20/10/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 4/6-11-09 έγγραφο

από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 109/21/10/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ∆1/Γ/23143/6-11-

09 έγγραφο από την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:



672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 130/21/10/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λεβέντη Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7/6-11-09 έγγραφο

από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:



676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα ξεκινήσουµε µε την υπ’ αριθµόν 111/23-11-2009 –δεύτερη

στον πίνακα- επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη προς την Υπουργό Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την
κατάργηση του µέτρου της απόσυρσης ρυπογόνων οχηµάτων
κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κυρίου συνα-
δέλφου έχει ως εξής:

«Η κατάργηση της απόσυρσης µε την ταυτόχρονη επιβολή
εξαιρετικά υψηλών τελών κυκλοφορίας αποτελεί µία πρόχειρη
πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης. Η «περιβαλλοντικά και κοι-
νωνικά ευαίσθητη» Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επιτρέπει την κυκλο-
φορία παλιών ρυπογόνων αυτοκινήτων που επιβαρύνουν το
περιβάλλον, ενώ µε τα υψηλά τέλη κυκλοφορίας ουσιαστικά «τι-
µωρεί» τους οικονοµικά ασθενέστερους πολίτες οι οποίοι δεν
έχουν τη δυνατότητα να αντικαταστήσουν το παλιό τους αυτοκί-
νητο. Η Κυβέρνηση θυσιάζει µε ευκολία ένα σωστό περιβαλλο-
ντικό και κοινωνικό µέτρο, µε µοναδικό σκοπό να αυξήσει τα
έσοδα του προϋπολογισµού, παρά το γεγονός ότι µέχρι πριν από
λίγες εβδοµάδες διατεινόταν ότι «χρήµατα υπάρχουν».

Για τους παραπάνω λόγους, η Κυβέρνηση οφείλει να αναθεω-
ρήσει τη στάση της και να εξετάσει την επαναφορά ρύθµισης,
µε την οποία αφ’ ενός να µην «τιµωρείται» φοροεισπρακτικά ο
Έλληνας πολίτης που διαθέτει παλιό αυτοκίνητο και αφ’ ετέρου
να του δίνεται η δυνατότητα να το αντικαταστήσει µε ένα και-
νούργιο, συµβάλλοντας έτσι στην προστασία του περιβάλλοντος.

Κατόπιν αυτών, ερωτάται η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

Προτίθεται η Κυβέρνηση να αναθεωρήσει την απόφασή της
και να επαναφέρει κίνητρα για την απόσυρση παλαιών αυτοκινή-
των και την αντικατάστασή τους µε καινούργια, φιλικά προς το
περιβάλλον;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μητσοτάκη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Μωραΐτης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριοι συνάδελφοι, το µέτρο της απόσυρσης ήταν ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα µίας γενικότερης φιλοσοφίας που είχε η
προηγούµενη κυβέρνηση. Βλέπαµε καθηµερινά αποσπασµατι-
κότητα, µία πελατειακή, ψηφοθηρική και µικροπολιτική αντίληψη
σε όλα.

Τι έγινε µε την απόσυρση; Η απόσυρση συζητούνταν τουλάχι-
στον τέσσερις µε πέντε µήνες πριν ο κ. Σουφλιάς πάρει αυτήν
την απόφαση και είκοσι ηµέρες πριν από τις εκλογές το έφερε
στη Βουλή.

Θέλω να καταθέσω σήµερα εδώ ότι, µετά και από συνάντηση
που είχα µε το Σύνδεσµο της Εµπορίας των Αυτοκινήτων, µου
είπαν το πόσο κακό έκανε όλη αυτή η κατάσταση στο συγκεκρι-
µένο χώρο, ότι για µήνες ολόκληρους συζητιόταν η απόσυρση
και τελικά κατατέθηκε είκοσι µέρες πριν από τις εκλογές.

Θέλω ακριβώς σ’ αυτό το σηµείο να ξεκαθαρίσω κάτι. Στην
ερώτησή σας, αγαπητέ συνάδελφε, λέτε ότι, πέραν της από-
συρσης, η Κυβέρνηση Παπανδρέου είναι αυτή η οποία αύξησε
και τα τέλη. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτό είναι ένα µεγάλο
ψέµα.

Εµείς ήρθαµε και αποκαταστήσαµε µια κοινωνική αδικία της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου του κ. Σουφλιά, ο οποίος
έβαζε ένα σταθερό ποσό σε όλα τα τέλη, και στα αυτοκίνητα χα-
µηλού κυβισµού η αύξηση έφτανε µέχρι τα 300% ενώ στα αυτο-
κίνητα υψηλού κυβισµού που είναι τα πιο ενεργοβόρα η αύξηση
έφτανε το 20% περίπου.

Πέρα, όµως από τα τέλη θέλω να αναφερθώ στην απόσυρση

γιατί πιστεύω ότι αυτό ακριβώς είναι ο κύριος πυρήνας της επί-
καιρης ερώτησής σας. Αγαπητέ συνάδελφε, η απόσυρση σε καµ-
µιά περίπτωση δεν είναι ένα περιβαλλοντικό µέτρο. Υπάρχουν
πάρα πολλές µελέτες οι οποίες µας δείχνουν σήµερα ότι η από-
συρση ποτέ δεν έφερε άµεσα αποτελέσµατα σε σχέση µε το πε-
ριβάλλον. Θα πρέπει όµως, εδώ εµείς σε αυτήν τη χώρα να
δούµε και κάποιους άλλους παράγοντες. Η χώρα µας δεν είναι
µια χώρα µε µια ισχυρή αυτοκινητοβιοµηχανία ώστε να πρέπει
να πάµε και να στηρίξουµε αυτό το συγκεκριµένο χώρο.

Γι’ αυτό λοιπόν, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι πιστή στις προ-
εκλογικές της δεσµεύσεις. Γιατί µιλήσαµε πριν τις εκλογές. ∆εν
είναι κάτι που το κάναµε ξαφνικά. Είπαµε πριν τις εκλογές ότι θα
επανεξετάσουµε την απόσυρση, θα αλλάξουµε την αδικία στα
τέλη και θα καταργήσουµε τον πράσινο δακτύλιο. Αυτό ακριβώς
κάναµε µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου την οποία και
καταθέσαµε.

Κόστος απόσυρσης. Εµείς κοιτάξαµε στα µάτια τον Έλληνα
πολίτη και του είπαµε πώς έχει ακριβώς η πραγµατικότητα. Ο κ.
Σουφλιάς χάιδεψε τους Έλληνες προεκλογικά, έπαιξε µε την ψυ-
χολογία τους σε ένα πολύ ευαίσθητο σηµείο µε το αυτοκίνητο.
Βέβαια, η προηγουµένη κυβέρνηση δεν έπαιξε µόνο µε αυτό. Σας
θυµίζω ότι έκλεισε το θέµα των ηµιυπαιθρίων, ανακοίνωσε την
απόσυρση, παράλληλα η προηγούµενη κυβέρνηση µέσα σε
αυτόν τον προεκλογικό µήνα είχε πάνω από τριάντα χιλιάδες µε
σαράντα χιλιάδες προσλήψεις στα «STAGE». Ευθύνη δική µας
λοιπόν –και αυτό ακριβώς κάναµε- να κοιτάξουµε τον Έλληνα πο-
λίτη στα µάτια, να του πούµε την πραγµατικότητα την αλήθεια
πάνω στην ελληνική οικονοµία και να του πούµε ότι δεν αντέχει
ένα επιπλέον κόστος 400.000 ευρώ να το σηκώσει στην πλάτη
της.

Λέω όµως, και κάτι άλλο. ∆εν είµαστε χώρα µε αυτοκινητοβιο-
µηχανία. ∆εν είµαστε µια χώρα που σε αυτήν τη συγκυρία έχουµε
την πολυτέλεια να παίζουµε µε τέτοιες υποσχέσεις ή προεκλογι-
κές δεσµεύσεις. Είµαστε µια χώρα που χαράσσουµε µια νέα πο-
ρεία, προσπαθούµε να συµµαζέψουµε τα οικονοµικά της χώρας
και να τη βάλουµε σε άλλη πορεία. Γι’ αυτό λοιπόν, κοιτάξαµε
τον Έλληνα πολίτη στα µάτια και του µιλήσαµε ξεκάθαρα για το
πρόβληµα της απόσυρσης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Μη-

τσοτάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προ-

σοχή την απάντησή σας. Πρέπει να σας πω ότι δεν πείστηκα από
κανένα από τα επιχειρήµατά σας και εξηγούµαι αµέσως.

Αναφερθήκατε πρώτα στο κόστος της απόσυρσης. Γνωρίζετε
πολύ καλά ότι υπήρχε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους όταν προτάθηκε το µέτρο από την προηγούµενη κυβέρνηση
µε το οποίο τεκµηριωνόταν ότι η απόσυρση θα είχε θετικό οικο-
νοµικό όφελος για το κράτος για τον απλούστατο λόγο ότι θα κι-
νητοποιούσε την αγορά των αυτοκινήτων και το κράτος θα
εισέπραττε πολύ περισσότερα από τις πωλήσεις των αυτοκινή-
των καθώς και από το τέλος ταξινόµησης και όλα τα έσοδα τα
οποία συµπεριλαµβάνονται στην αγορά του αυτοκινήτου.

Το κράτος σήµερα εισπράττει από την αγορά του αυτοκινήτου
συνολικά γύρω στα 3.000.000.000 ευρώ. Κατά συνέπεια γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι η αγορά του αυτοκινήτου αποτελεί σηµαντικό
αιµοδότη για τον κρατικό προϋπολογισµό. Πιστεύω λοιπόν, ότι η
απόσυρση θα ήταν ένα µέτρο το οποίο δηµοσιονοµικά στη χει-
ρότερη περίπτωση θα ήταν ουδέτερο, στην καλύτερη περίπτωση
να απέφερε και επιπρόσθετα έσοδα στον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Κατά συνέπεια δεν πείθοµαι από το επιχείρηµά σας ότι ο
λόγος για τον οποίο καταργήσατε την απόσυρση είχε να κάνει
µε το γεγονός ότι δεν υπάρχουν χρήµατα. Ξεπερνάω την προε-
κλογική σας ρητορική ότι χρήµατα τελικά υπήρχαν. ∆ιαπιστώ-
σατε στην πορεία ότι τα πράγµατα ήταν πολύ πολύ διαφορετικά.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο επιχείρηµά σας ότι η απόσυρση
δεν είναι µέτρο φιλικό προς το περιβάλλον. Πραγµατικά εκ-
πλήσσοµαι κύριε Υπουργέ, γιατί δείχνετε να µη γνωρίζετε τα βα-
σικά στοιχεία. Σήµερα κυκλοφορούν στη χώρα µας παραπάνω
από ένα εκατοµµύριο αυτοκίνητα τα οποία έχουν µέσο όρο ηλι-
κίας παραπάνω από δώδεκα χρόνια.
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Γνωρίζουµε πολύ καλά –και µας το λένε όλες οι µελέτες- ότι η
βασική επιβάρυνση του περιβάλλοντος, σε επίπεδο ατµοσφαιρι-
κής ρύπανσης, προέρχεται από τα παλιά αυτοκίνητα. Και γνωρί-
ζουµε πολύ καλά ότι η βασική λογική της απόσυρσης είναι
ακριβώς για να δοθεί ένα κίνητρο σε αυτόν ο οποίος έχει ένα
παλιό αυτοκίνητο να το αντικαταστήσει µε ένα καινούργιο αυτο-
κίνητο φιλικό προς το περιβάλλον. Είναι προφανές ότι οποιαδή-
ποτε απόσυρση, σε αυτήν τη λογική θα έπρεπε να κινείται.

Κατά συνέπεια µη λέτε ότι δεν είναι φιλικό προς το περιβάλλον
το µέτρο της απόσυρσης, διότι δεν νοµίζω ότι θα βρείτε κανέναν
ο οποίος να συµφωνεί µε αυτήν την άποψή σας. Σίγουρα κάποια
στιγµή θα θελήσουµε να αποθαρρύνουµε συνολικά τη χρήση του
αυτοκινήτου, αλλά από το να χρησιµοποιεί κάποιος ένα παλιό αυ-
τοκίνητο, παλιάς τεχνολογίας, σε σχέση µε το να χρησιµοποιεί
ένα καινούργιο αυτοκίνητο, είναι προφανές ότι είναι πολύ καλύ-
τερο να χρησιµοποιεί ένα καινούργιο αυτοκίνητο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω κύριε Πρόεδρε, για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-
νου, µε την κοινωνική διάσταση του επιχειρήµατος.

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να αυξάνετε τα τέλη κυκλοφορίας
σε αυτούς οι οποίοι έχουν ένα παλιό αυτοκίνητο, οι οποίοι είναι
κατ’ εξοχήν άνθρωποι χαµηλών εισοδηµατικών κατηγοριών και
να µην τους δίνετε ένα κίνητρο να αλλάξουν το αυτοκίνητό τους.
Η λογική της προηγούµενης κυβέρνησης ήταν ότι υπήρχε κα-
ρότο και µαστίγιο, αν θέλετε. Υπήρχε το µαστίγιο των τελών, η
αποθάρρυνση της χρήσης του παλιού αυτοκινήτου και υπήρχε
και το καρότο της απόσυρσης, ώστε να δοθεί ένα κίνητρο σε
όποιον έχει ένα παλιό αυτοκίνητο να το αλλάξει. Εσείς ξεχάσατε
το καρότο και παραµείνατε στο µαστίγιο. Αυτό είναι πολύ άδικο
για πολλούς συµπολίτες µας σήµερα, οι οποίοι θα κληθούν να
πληρώσουν υψηλότερα τέλη και δεν θα τους δώσετε το επιπρό-
σθετο κίνητρο να αλλάξουν το αυτοκίνητό τους.

Κατά συνέπεια υπάρχει και κοινωνική διάσταση, αν θέλετε, σε
αυτήν την απόφαση την οποία πήρατε, η οποία τελικά ούτε το
περιβάλλον εξυπηρετεί και κοινωνικά άδικη είναι και δηµοσιονο-
µικά θα έχει αρνητικά αποτελέσµατα σε σχέση µε αυτά τα οποία
προβλέψατε.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θα αρχίσω από την κοινωνική διάσταση, αγαπητέ συνάδελφε,
που είπατε για τα τέλη. Σας είπα πριν ότι εµείς ήλθαµε και διορ-
θώσαµε µια κοινωνική αδικία και το γνωρίζουµε όλοι σε αυτήν
την Αίθουσα ότι ο µεγαλύτερος όγκος αυτοκινήτων είναι στις χα-
µηλές και µεσαίες κατηγορίες, σε αυτές τις κατηγορίες στις
οποίες οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου του κ. Σουφλιά
έδωσε αύξηση στα τέλη της τάξης του 400%. Αυτό ακριβώς ήλ-
θαµε και διορθώσαµε.

Θέλω, όµως, να βάλω και µια περιβαλλοντική διάσταση γιατί
µιλήσατε για µελέτες, µιλήσατε για το πόσο καλό θα έκανε η
απόσυρση.

Πρώτα απ’ όλα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Ποιες χώρες
προώθησαν την απόσυρση; Αυτές που είχαν µια ισχυρή αυτοκι-
νητοβιοµηχανία και ήθελαν πράγµατι να στηρίξουν αυτόν τον
τοµέα της χώρας. Η Ελλάδα, η χώρα µας, δεν είναι µια χώρα µε
αυτοκινητοβιοµηχανία. Εµείς, λοιπόν, κάναµε µια µεγάλη πολι-
τική επιλογή. Έχουµε µία άλλη κατεύθυνση και για την ανάπτυξη
και για την οικονοµία και πιστεύω ότι τα πρώτα δείγµατα αυτής
της Κυβέρνησης, το αποδεικνύουν. Ξετυλίγουµε µία άλλη πολι-
τική. Ακριβώς, λοιπόν, γι’ αυτόν το λόγο πιστέψαµε ότι δεν θα
µπορούσε σε καµµία περίπτωση η ελληνική οικονοµία να εγκλω-
βιστεί µε αυτό το κόστος των 400.000.000 πάνω στο θέµα της
απόσυρσης.

Μιλάτε όµως και για το περιβάλλον. Θέλω να σας θυµίσω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η προηγούµενη κυβέρνηση επί
πεντέµισι χρόνια δεν είχε ασχοληθεί καθόλου µε το περιβάλλον.
Ο πρώην Υπουργός ο κ. Σουφλιάς, που πεντέµισι χρόνια ήταν

Υπουργός στο ΥΠΕΧΩ∆Ε, το περιβάλλον το θυµήθηκε είκοσι
ηµέρες πριν τις εκλογές, φέρνοντας αυτή την πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου που αφορούσε την απόσυρση, τα πράσινα
τέλη, όπως µας είπε, και τον πράσινο δακτύλιο.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να κρυβόµαστε πίσω από το
δάκτυλό µας. Το ποιος υπηρετεί πράγµατι το περιβάλλον µε
αρχές, αξίες, πολιτική βούληση, αλλά και πολιτικές που ξεδι-
πλώνει, είναι ξεκάθαρο.

Έρχοµαι, λοιπόν, σε αυτό. Φέρατε τον πράσινο δακτύλιο εντε-
λώς αποσπασµατικά, χωρίς να συνδεθεί µε βασικούς άξονες µιας
πολιτικής που θα µπορούσε πράγµατι να αλλάξει την εικόνα της
πόλης και µας είπατε ότι έτσι ακριβώς θα αλλάξετε την ζωή και
την ποιότητα των πολιτών. Ε, αυτό δεν γίνεται.

Εµείς, λοιπόν, απέναντι σε αποσπασµατικά µέτρα, απέναντι σε
µικροπολιτικές αντιλήψεις και προεκλογικές υποσχέσεις κοιτά-
ζουµε τον Έλληνα πολίτη στα µάτια και του λέµε ότι χαράσσουµε
έναν άλλο δρόµο. Χαράσσουµε το δρόµο της υπευθυνότητας,
χαράσσουµε το δίκαιο δρόµο, όσον αφορά το ζήτηµα και των
τελών, αλλά και του πράσινου δακτυλίου. Πολύ σύντοµα θα ανα-
κοινώσουµε και στο ελληνικό Κοινοβούλιο συγκεκριµένα µέτρα
τα οποία θα απαντούν σε αυτά τα µεγάλα ζητήµατα τα οποία
έχουν τεθεί.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 110/23.11.2009 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήµατος κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτη, προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης,
σχετικά µε την πληρότητα των ∆ιοικητικών Πράξεων κ.λπ..

Το περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κυρίου συνα-
δέλφου έχει ως εξής:

«Οι διοικητικές πράξεις που κοινοποιούνται στους πολίτες από
τις υπηρεσίες του δηµοσίου, δεν αναφέρουν ποια ενδικοφανή ή
ένδικα µέσα πρέπει να ασκηθούν κατά των αποφάσεων αυτών,
αλλά ακόµα δεν αναφέρουν και σε ποιες προθεσµίες πρέπει να
ασκηθούν αυτά τα ένδικα µέσα. Και αυτά συµβαίνουν γιατί οι δη-
µόσιες υπηρεσίες µε αυθάδεια και αυταρέσκεια δηλώνουν ότι «ο
πολίτης πρέπει να γνωρίζει το νόµο».

Όµως ο πολίτης δεν µπορεί να γνωρίζει το νόµο και τις οποι-
εσδήποτε διατάξεις που προβλέπουν διαφορετικά πράγµατα σε
τόσες πολλές περιπτώσεις.

∆εδοµένου µάλιστα, ότι από τις πάγιες αρχές του ∆ιοικητικού
∆ικαίου προβλέπεται ότι στις οποιεσδήποτε διοικητικές πράξεις
που παράγονται έννοµα αποτελέσµατα, πρέπει να αναφέρονται
µε σαφήνεια τα ένδικα µέσα στα οποία µπορεί να προσφύγει ο δι-
οικούµενος, αλλά και οι προθεσµίες µέσα στις οποίες αυτά πρέ-
πει να ασκηθούν.

Αλλά και ακόµα όµως αυτή την ευθύνη των δηµοσίων υπηρε-
σιών, θεωρεί ως πρώτιστη και το περί δικαίου αίσθηµα του λαού.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός
Ποια είναι η θέση του Υπουργείου που εγγυάται το «πρώτα ο

πολίτης, σε σχέση µε αυτή την υποχρέωση της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης και της ευνοµούµενης πολιτείας;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, κ. Ρόβλιας.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Απο-

κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη επίκαιρη
ερώτηση θίγεται ένα εξαιρετικά σοβαρό θέµα που έχει να κάνει
αφ’ ενός µε την ποιότητα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και αφ’ ετέρου
µε την προστασία των δικαιωµάτων του διοικούµενου, µε την
προστασία των δικαιωµάτων του πολίτη.

Αυτό το θέµα σχετίζεται µε τις ατοµικές, διοικητικές πράξεις.
Τι είναι ατοµική διοικητική πράξη; Είναι µία πράξη της διοίκησης,
µία πράξη του κράτους που αφορά συγκεκριµένο πρόσωπο, συ-
γκεκριµένη υπόθεση ενός διοικούµενου.

Τι περιεχόµενο έχει αυτή η ατοµική διοικητική πράξη; Έχει το
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ουσιαστικό περιεχόµενο που αφορά την ουσία του θέµατος και
έχει και το τυπικό περιεχόµενο. Το τυπικό περιεχόµενο συνίστα-
ται στην ηµεροµηνία έκδοσης, στην αρχή που εκδίδει την πράξη,
στις διατάξεις στις οποίες στηρίζεται η πράξη και βεβαίως, στην
υπογραφή. Πρέπει να φέρει υπογραφή η ατοµική διοικητική
πράξη.

Εάν µ’ αυτήν την ατοµική διοικητική πράξη προσβάλλονται νό-
µιµα δικαιώµατα του πολίτη, δικαιούται να την προσβάλλει, δι-
καιούται να ασκήσει κατ’ αυτής προσφυγή. Ανάλογα µε την
περίπτωση και τις προβλέψεις του νόµου, πριν από το δικαστή-
ριο ο πολίτης µπορεί να ασκήσει είτε αίτηση θεραπείας, είτε ιε-
ραρχική προσφυγή, είτε τη λεγόµενη ειδική διοικητική
προσφυγή, είτε την ενδικοφανή προσφυγή. Και εδώ αρχίζει το
πρόβληµα, στην ενδικοφανή προσφυγή όπου κρίνεται και η νο-
µιµότητα της πράξης και η ουσία.

Η ενδικοφανής προσφυγή όταν προβλέπεται είναι προαπαι-
τούµενο της προσφυγής στο δικαστήριο. Εάν δεν κάνει ο πολίτης
σωστά την ενδικοφανή προσφυγή, χάνει το δικαίωµα ουσιαστι-
κής κρίσης από το δικαστήριο. Για να γίνει σωστά, λοιπόν, η εν-
δικοφανής προσφυγή οφείλει η διοίκηση να ενηµερώνει τον
πολίτη ότι αυτή η συγκεκριµένη πράξη που τον αφορά, προ-
σβάλλεται εντός τόσης προθεσµίας στο τάδε συγκεκριµένο όρ-
γανο και µε το συγκεκριµένο είδος προσφυγής. Αυτό το θέµα το
αντιµετώπιζε επί πολλά χρόνια η νοµολογία. Το αντιµετώπιζε
σοφά, ορθά, προστατεύοντας τον πολίτη. Είχε πει το Ανώτατο
Ακυρωτικό ∆ικαστήριο, είχε πει το Συµβούλιο Επικρατείας ότι
όταν ο πολίτης δεν έχει ενηµερωθεί επί των δικαιωµάτων του να
προσφύγει, µε ποιο τρόπο θα προσφύγει κατά της ατοµικής δι-
οικητικής πράξης, ακόµα και αν εκπρόθεσµα έχει προσφύγει ή
ακόµα και αν έχει προσφύγει σε αναρµόδιο όργανο, αυτό δεν
του στερεί το δικαίωµα της δικαστικής κρίσης στην οποία τελικά
θα καταλήξει η υπόθεσή του.

Αυτή τη νοµολογία το 1999 η τότε κυβέρνηση την ενσωµάτωσε
στον Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας, στο ν. 2690/1999. Τι λέει
αυτός ο νόµος; Λέει στο άρθρο 16 ότι στην ατοµική διοικητική
πράξη αναφέρεται η τυχόν δυνατότητα άσκησης προσφυγής, γί-
νεται µνεία του αρµοδίου για την εξέτασή της οργάνου, της προ-
θεσµίας καθώς και των συνεπειών παράλειψης της προσφυγής.
Η διοίκηση οφείλει ασυζητητί να συµµορφώνεται προς αυτή τη
διάταξη του νόµου του 1999.

Οφείλει να συµµορφώνεται η διοίκηση για να προστατεύει τα
δικαιώµατα του πολίτη, για να µπορεί ο πολίτης, αν θεωρήσει ότι
θίγονται τα συµφέροντά του από τη διοικητική πράξη που τον
αφορά, να ακολουθήσει τις νόµιµες διαδικασίες χωρίς να έχει τυ-
πικά προβλήµατα, χωρίς να χάσει, όπως λέµε, την υπόθεσή του
για τυπικούς λόγους.

Έχετε δίκιο, κύριε συνάδελφε, πως σε πολλές περιπτώσεις δυ-
στυχώς παραλείπεται η αναγραφή αυτών που επιβάλλονται από
το άρθρο 16 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας. Συνεργαζόµε-
νος µε τον νοµικό σύµβουλο του Υπουργείου, ενηµερώθηκα ότι
συνήθως η κεντρική διοίκηση συµµορφώνεται προς αυτήν τη διά-
ταξη του νόµου. Τα προβλήµατα παρουσιάζονται από τις διοικη-
τικές πράξεις των περιφερειών, των νοµαρχιακών
αυτοδιοικήσεων και των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

∆εν µπορώ αυτή τη στιγµή να πω τίποτα άλλο. Το ότι πράγµατι
οφείλει η διοίκηση σε κάθε ατοµική διοικητική πράξη να περι-
λαµβάνει την ενηµέρωση προς τον πολίτη, για το πώς, πού, µε
ποιον τρόπο και εντός ποιας προθεσµίας αυτή η πράξη που τον
αφορά, µπορεί να προσβληθεί, εφόσον τον θίγει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ερω-

τών συνάδελφος κ. Μπεντενιώτης για τρία λεπτά.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύ-

ριοι συνάδελφοι, πρέπει να αποδεχθούµε ότι η απάντηση του κυ-
ρίου Υπουργού, είχε απόλυτη, πληρότητα. Και είχε εκείνη την
ευαισθησία, που πρέπει να έχει η κάθε κυβέρνηση απέναντι στον
πολίτη, απέναντι στον διοικούµενο που δεν µπορεί να είναι υπή-
κοος.

Κατά την αρχή του δικαίου θα συµφωνήσω µαζί σας, κύριε
Υπουργέ, ότι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση υποχρεούται, στις διοικητικές
πράξεις, να αναφέρει ρητά και µε σαφήνεια και τα ένδικα µέσα

και τις προθεσµίες, τα οποία δικαιούται ο πολίτης, ο διοικούµε-
νος για την ακύρωση -την τροποποίηση της διοικητικής πράξης-
για τα αποτελέσµατα που παράγει αυτή η πράξη.

Όπως σωστά το υπογραµµίσατε –µε έµφαση µάλιστα και µε
ακρίβεια- η ισχύουσα νοµοθεσία επιτάσσει ακριβώς αυτή την
υποχρέωση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Όµως, η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
–και αυτό πρέπει να το αποδεχθούµε- και συγκεκριµένα οι κρα-
τικοί λειτουργοί των περιφερειακών διοικητικών οργάνων, αρ-
νούνται, κατά παράβαση καθήκοντος. Αυτό είναι το θέµα που θα
ήθελα να υπογραµµίσω συµπληρώνοντας τη θέση και την απά-
ντηση σας.

Θα ήθελα εδώ ακριβώς να υπογραµµίσω ότι η Κυβέρνηση, η
κεντρική εξουσία, πρέπει να ελέγχει, µε τη διαδικασία της παρά-
βασης καθήκοντος, όλους αυτούς τους κρατικούς λειτουργούς,
τους δηµόσιους υπαλλήλους που αποφεύγουν σκόπιµα ή από
αβελτηρία, αυθάδεια ή αλαζονεία να έχουν στις διοικητικές πρά-
ξεις που εκδίδουν, αυτή την αρτιότητα.

Γιατί έτσι προσβάλλεται το περί δικαίου αίσθηµα, αλλά υπο-
νοµεύεται και η ευνοµούµενη πολιτεία, η οποία υφίσταται –θα
πρέπει να το παραδεχθούµε όλοι µας- ισχυρό κλονισµό.

∆εν θα ήθελα να συµφωνήσω µε την άποψη της νοµικής υπη-
ρεσίας του Υπουργείου σας. Όχι σε πολλές περιπτώσεις, ανα-
φέρονται τα προβλεπόµενα για την αρτιότητα της διοικητικής
πράξης, αλλά σε ελαχιστότατες περιπτώσεις. Ο κανόνας, αυτό
που µπορεί ο κάθε νοµικός να παρακολουθήσει, ελέγχοντας τη
σωρεία των διοικητικών πράξεων αυτών που προσδιορίζουν ή
βλάπτουν ατοµικά δικαιώµατα, είναι ότι αυτές οι προϋποθέσεις
που προσδιορίζονται και από την αρχή του ∆ιοικητικού ∆ικαίου,
αλλά και από τη νοµοθεσία που ισχύει, δεν εφαρµόζεται.

Άρα, η επισήµανση είναι η εγκύκλιος η οποία θα προκύψει
µετά από αυτή τη συζήτηση και τη θέση σας, µε την οποία πραγ-
µατικά προσδιορίζεται µε ακρίβεια αυτό που η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ έχει ως θέση και τοποθέτηση και δέσµευση, να λέει
«πρώτα ο πολίτης» έτσι ώστε να έχουµε τη δυνατότητα να ισχυ-
ριζόµαστε ότι διασφαλίζουµε την ευνοµούµενη πολιτεία, το κρά-
τος δικαίου και το σεβασµό στον πολίτη, όπως αυτός τον
δικαιούται, αφού εµείς δεχόµαστε ότι δεν είναι υπήκοος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Υπουργός για να δευτερολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Απο-

κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε συνά-
δελφε, συµφωνούµε απολύτως ότι δεδοµένης της νοµοθετικής
πρόβλεψης, η διοίκηση οφείλει να συµµορφούται, πολύ δε πε-
ρισσότερο εν προκειµένω όταν εξ αυτής της συµµόρφωσής της
ή εκ της µη συµµόρφωσής της διακυβεύονται δικαιώµατα του
πολίτη και όταν χαρακτηρίζεται η ποιότητα ακριβώς της ∆ηµό-
σιας ∆ιοίκησης και η ευαισθησία που πρέπει να έχει απέναντι
στον διοικούµενο.

Για να κλείσω το θέµα -και σας ευχαριστώ ειλικρινά για τη ση-
µερινή ερώτηση- αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι στο µέτρο
των αρµοδιοτήτων µου θα απευθυνθώ µε συγκεκριµένη εγκύκλιο
ώστε να υπενθυµίσω σ’ όλες τις Υπηρεσίες –επαναλαµβάνω,
Υπηρεσίες που εντάσσονται στις αρµοδιότητές µου- ότι οφείλουν
να συµµορφώνονται µε αυτή τη διάταξη του νόµου και να ενη-
µερώνουν τους πολίτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Η µε αριθµό 121/23-11-2009 τρίτη επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Σκο-
πελίτη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων των ελαιοπαραγωγών
κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού
και συνεπώς διαγράφεται.

Επόµενη είναι η µε αριθµό 119/23-11-2009 τέταρτη επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Κυριάκου Βελόπουλου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την υλοποίηση των
έργων στρατηγικής σηµασίας που αφορούν τους αγωγούς φυ-
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σικού αερίου κ.λπ..
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βελόπουλου έχει ως εξής:
«Τις τελευταίες εβδοµάδες στελέχη της Κυβερνήσεως έχουν

συχνές συναντήσεις µε αξιωµατούχους άλλων χωρών (λόγου
χάρη Ρωσία-ΗΠΑ), οι οποίες αφορούν και το θέµα των αγωγών
οι οποίοι θα περάσουν από την χώρα µας. Επειδή το θέµα είναι
ιδιαιτέρως σηµαντικό και λόγω του ότι δεν γνωρίζουµε τις προ-
θέσεις της Κυβερνήσεως, οι οποίες δεν δηµοσιοποιήθηκαν ανα-
λυτικώς,

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Υπήρξε συµφωνία για την υλοποίηση των έργων, ώστε να

περάσουν οι αγωγοί από την χώρα µας και ποια είναι αυτή;
2. Υπάρχει καταληκτική ηµεροµηνία για την πραγµατοποίηση

του αγωγού Μπουργκάς –Αλεξανδρουπόλεως και ποια είναι
αυτή;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής κ. Ιωάννης Μανιάτης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η Ελλάδα διαχρο-

νικά, µε όλες τις κυβερνήσεις επιδιώκει να αναβαθµίζει τον γεω-
πολιτικό και γεωοικονοµικό της ρόλο στην ευρύτερη περιοχή,
χρησιµοποιώντας ως ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο τη διέλευση
αγωγών αερίου και πετρελαίου µέσα από το εθνικό µας έδαφος.
Αυτό αποτελεί µία διαχρονική προσπάθεια όλων των ελληνικών
κυβερνήσεων, άλλοτε µε µεγαλύτερη επιτυχία και άλλοτε µε µι-
κρότερη.

Πού βρισκόµαστε σήµερα; Στην Ελλάδα συζητούµε για δύο
αγωγούς φυσικού αερίου και έναν αγωγό πετρελαίου. Ο πρώτος
αγωγός φυσικού αερίου είναι ο ελληνοϊταλικοτουρκικοβουλγα-
ρικός και ο δεύτερος αγωγός φυσικού αερίου είναι ο γνωστός
South Stream. Θα σας δώσω την εικόνα που υπάρχει αυτή τη
στιγµή από την πλευρά της Ελληνικής Κυβέρνησης για τον
πρώτο. Ο τουρκοϊταλικοελληνικός έχει δύο τµήµατα: το ελληνο-
τουρκικό, ανάµεσα στην Κοµοτηνή και το Καρατζάµπεϊ της Τουρ-
κίας, ο οποίος ήδη είναι σε χρήση µε µια δυναµικότητα 3,6
δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα και αναµένεται αυτή η δυναµικό-
τητα να φθάσει έως και τα δώδεκα δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα
και το δεύτερο τµήµα του, το ελληνοϊταλικό, το οποίο τώρα σχε-
διάζεται, έχει δύο υποτµήµατα: το χερσαίο στο εθνικό µας έδα-
φος και το υποθαλάσσιο, που θα ενώσει τα παράλια της Ελλάδας
µε τα παράλια της Ιταλίας, µία συνολική όδευση οκυακοσίων χι-
λιοµέτρων και µε συνολική δυναµικότητα που µπορεί να ανέλθει
στα δέκα δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα. Το χαρακτηριστικό
αυτού του τµήµατος –κι έχει µεγάλη σηµασία- είναι ότι µπορεί
να λειτουργήσει και ως αγωγός διπλής ροής, δηλαδή όχι µόνο να
στέλνει αέριο στην Ιταλία, αλλά και να δέχεται αέριο από την Ιτα-
λία. Κι αυτό είναι εξόχως σηµαντικό για τη χώρα µας.

Ο δεύτερος κλάδος του συγκεκριµένου αγωγού είναι ο ελλη-
νοβουλγαρικός, ο IGB. Είναι µια νέα προσέγγιση που έχει γίνει,
µία όδευση περίπου εκατόν είκοσι έως εκατόν πενήντα χιλιόµε-
τρα –δεν έχει προσδιοριστεί η ακριβής χάραξή της- επίσης δι-
πλής ροής και επίσης µας επιτρέπει ως χώρα να συνδεθούµε µε
το ευρύτερο σύστηµα αγωγών φυσικού αερίου, το οποίο µε την
υλοποίηση της σύνδεσης Βουλγαρίας- Ρουµανίας θα επιτρέψει
και στη χώρα µας να παίξει το γεωστρατηγικό ρόλο που επιδιώ-
κει.

Πρέπει να σας πω ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα υπήρξε
µία πληροφόρηση περί αρνητικών εξελίξεων στο συγκεκριµένο
αγωγό. ∆ηλαδή, ενώ υπήρχε η επιθυµία των κυβερνήσεων των
τριών χωρών, Ελλάδας, Ιταλίας, Βουλγαρίας, να ενταχθεί στο
πρόγραµµα ανασυγκρότησης της ευρωπαϊκής οικονοµίας, υπήρ-
ξαν πληροφορίες ότι µάλλον το έργο πήγαινε για απένταξη.

Την τελευταία, λοιπόν, εβδοµάδα, σε συνεννόηση µε το Βούλ-
γαρο συνάδελφό µου και τον Ιταλό, στείλαµε στον αρµόδιο Επί-
τροπο, κ. Πίλµπαγκς, επιστολές µε τις οποίες δηλώσαµε την
επιθυµία και των τριών Κυβερνήσεων να προωθηθεί το συγκε-
κριµένο έργο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Το δεύτερο, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, σηµείο για τον

αγωγό φυσικού αερίου αφορά τον South Stream. Ο South
Stream είναι ένας νέος αγωγός. Ήδη έχουν προχωρήσει οι ελ-
ληνορωσικές συνεννοήσεις και αναµένουµε το αµέσως επόµενο
χρονικό διάστηµα να συγκροτηθεί η κοινή θυγατρική ελληνορω-
σική εταιρεία, µε 50% ελληνική συµµετοχή και 50% ρωσική. Στη
δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και για τον Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-

µού κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο στόχος µου, βέ-

βαια -επειδή ήθελα να είµαι συνεπής- ήταν να πάρω καταληκτική
ηµεροµηνία για τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, την
οποία δεν άκουσα.

Εν πάση περιπτώσει, θα σας πω ότι όλοι γνωρίζουµε λίγο ή
πολύ ότι οι αγωγοί είναι ζήτηµα µείζονος σηµασίας, εθνικής,
στρατηγικής και γεωπολιτικών εξελίξεων στην περιοχή όχι µόνο
τη δική µας, αλλά από τα βάθη της Κασπίας µέχρι και την Ευ-
ρώπη. Είναι µια πραγµατικότητα.

∆ε θα την έκανα την ερώτηση, αν δε διάβαζα την τουρκική εφη-
µερίδα «ΧΟΥΡΙΕΤ» και τη «ΣΑΜΠΑΧ» να λένε ότι «οι αγωγοί τούρ-
κεψαν»! Αυτό εµένα µε προβληµάτισε. Άρχισα, λοιπόν, να ψάχνω
το θέµα. Συνάντησα στη διαδροµή αυτής της έρευνας δηλώσεις
και δικές σας και των αρµοδίων, συναρµοδίων Υπουργών και
του Πρωθυπουργού, οι οποίες, αν τις διαβάσει κανείς προσωπικά,
γιατί ψάχνω πίσω από τη δήλωση τι µπορεί να υποκρύπτεται, συ-
νωµοσιολογία δεν είναι, αλλά είναι µια πραγµατικότητα.

Η µία δήλωση λέει το εξής και είναι δική σας, αν δεν κάνω
λάθος. Είπατε ότι είστε υπέρ της εξοµαλύνσεως των εξαρτήσεων
της χώρας από οπουδήποτε και αν προέρχονται. Ο Μπράιζα ένα
χρόνο πριν, όχι τώρα, είχε δηλώσει ότι η Ελλάδα δεν πρέπει να
κάνει τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, γιατί αντίκειται
στα αµερικανικά συµφέροντα. Λίγο πριν τις εκλογές ο Πρωθυ-
πουργός δηλώνει: «Η διακρατική συµφωνία κατοχυρώνει τα συµ-
φέροντα µόνο της µιας πλευράς και θα πρέπει να δούµε τους
περιβαλλοντικούς όρους». Ο κ. Κουβέλης είπε την Πέµπτη: «Χρει-
άζεται να διασφαλίσουµε τους περιβαλλοντικούς όρους του
έργου». Το ίδιο είπε και η Βουλγαρική Κυβέρνηση, η οποία πε-
ριέργως, µετά τη µεταλλαγή της και ανάληψη εξουσίας από τον
Μπορισόφ, τα άλλαξε και αυτή.

Αυτός είναι ο προβληµατισµός µου και ήρθε πριν µία εβδο-
µάδα η δήλωση του Πούτιν, του Ρώσου Προέδρου, που δεν είναι
ένα τυχαίο πρόσωπο, που, όταν έκανε τη συµφωνία µε τους
Τούρκους, είπε το εξής και ήταν µήνυµα για την Αθήνα: «Μας
είναι εύκολο να εργαζόµαστε µε τους Τούρκους φίλους µας, µε
την τουρκική ηγεσία, διότι όλες οι αµοιβαίες συµφωνίες εκτε-
λούνται και από τις δύο πλευρές εγκαίρως».

Αυτό, λοιπόν, το «εγκαίρως» εµένα µε προβληµατίζει. Είναι ένα
µήνυµα προς την Αθήνα και τη Σόφια -αυτή είναι η αλήθεια- ότι
δεν τρέχουµε το έργο, δεν τρέχουµε την υλοποίησή του. Και να
σας πω και κάτι άλλο απλό; Να µην υπήρχε ο αγωγός Μπουρ-
γκάς-Αλεξανδρούπολη, έπρεπε να τον εφεύρετε εσείς. Γιατί το
λέω αυτό; ∆ιότι τι χρεία θα έχει µετά η Ελλάδα στη Θράκη έναν
αγωγό κάθετο, ο οποίος θα κόβει την επεκτατική, δυστυχώς, πο-
λιτική της Τουρκίας; Ένα τεχνητό ανάχωµα, διότι θα έχει ρωσικά
συµφέροντα και ευρωπαϊκά, διότι προς τα εκεί πηγαίνει το φυ-
σικό αέριο.

Θα ήθελα να πω, όµως, κάτι που είπατε εσείς πάλι και πρέπει
να µας προβληµατίσει. Η Ελλάδα, ουσιαστικά, εξαρτάται από την
Τουρκία ενεργειακά.

Αν δε γίνει ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, κύριε
Υπουργέ, θα εξαρτώµεθα ενεργειακά από την Τουρκία. Αυτή
είναι η αλήθεια. Όπως η Ουκρανία έκλεινε τις βαλβίδες και δη-
µιούργησε πρόβληµα πριν από ενάµιση χρόνο στη Ρωσία, µπορεί
αυτοµάτως… θα µου πείτε. ∆ιεθνείς συµφωνίες. Πότε η Τουρκία
τήρησε τις διεθνείς συµφωνίες, να το πω και εγώ, να το υπο-
γράψω και εγώ το χαρτί;
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Άρα, λοιπόν, θα παίρνουµε τρία από τα επτάµισι δισεκατοµ-
µύρια κυβικά -τρία µόνο, το τονίζω- από τη Ρωσία. Αυτό είπατε
εσείς, τρία από τα επτάµισι, το 2013. Τα υπόλοιπα από την Τουρ-
κία. Άρα, ενεργειακά θα έχουµε µία εξάρτηση από την Τουρκία.

Και να σας πω και το εξής.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, λίγο χρόνο, γιατί είναι πολύ σηµαντικό το θέµα

των αγωγών και δεν έχει να κάνει µε αντιπαλότητα προς την Κυ-
βέρνηση. Είναι ζήτηµα σηµασίας για την Ελλάδα και µάλιστα,
υψίστης σηµασίας.

∆ε θα σας πω για το South Stream, δε θα σας πω για το Να-
µπούκο. Θα σας πω µόνο ότι έχουµε δύο εξελίξεις. Η µία εξέλιξη
είναι ότι συµφώνησε και η Σλοβενία.

Ξέρετε τι µπορεί να σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ, ότι, αν συµ-
φωνήσει και η Ρουµανία, η Ελλάδα παρακάµπτεται. Και είναι χθε-
σινή η δήλωση του Υπουργού της Σλοβενίας.

Θα µου επιτρέψετε να επιµείνω, γιατί το ψάχνω το θέµα. Είπε
ότι αν και η Ρουµανία συναινέσει δεν θα χρειαζόµαστε τις χώρες
της νοτίου Βαλκανικής.

Συνεχίζω, για να κλείσω εδώ το θέµα. Θα µου πείτε ξεκάθαρα
πότε η Κυβέρνηση θα τελειώσει το έργο Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη. ∆εν θέλω τίποτε άλλο να µου πείτε. Πότε η Κυβέρ-
νηση θεωρεί ότι θα τελειώσει το έργο; Αυτό µε ενδιαφέρει. Οι
προθέσεις υπάρχουν, οι ασκήσεις επί χάρτου υπάρχουν, οι συµ-
φωνίες υπάρχουν. Χάσαµε το ρωσικό παράγοντα, η Τουρκία έχει
πρόβληµα µε το Αζερµπαϊτζάν λόγω της Αρµενίας, Ναγκόρνο-
Καραµπάχ. Τα ξέρω αυτά.

Το ζητούµενο είναι. Εσείς ως Κυβέρνηση –λέτε ότι έχω ένα,
δύο, τρία χρόνια- πότε λέτε ότι θα τελειώσει ο αγωγός; Να θυ-
µάστε ένα πράγµα. Ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το ξεκίνησε το έργο. Κλείστε
το και θα είστε για ένα πράγµα σίγουροι. Θα επιτελέσετε εθνικό
έργο για την πατρίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Μανιάτης για να απαντήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ τον κύριο συνά-
δελφο για τις παρατηρήσεις του. Μου δίνει τη δυνατότητα να
διευκρινίσω πράγµατα που ίσως έχουν αναγνωσθεί όχι ορθά.

Για τον South Stream. Ο South Stream, κύριε συνάδελφε, έχει
δύο κλάδους. Είναι ο βόρειος κλάδος ο οποίος πηγαίνει προς Κε-
ντρική Ευρώπη από Ρωσία, Μαύρη Θάλασσα, Βουλγαρία, Βόρεια
Ευρώπη και ο νότιος κλάδος ο οποίος από τη Βουλγαρία κατε-
βαίνει Ελλάδα, διασχίζει την Αδριατική και συναντά τη Νότια Ιτα-
λία. Άρα, µιλάµε περί δύο διαφορετικών κλάδων.

Ο νότιος κλάδος που µας αφορά εµάς απολύτως προχωρά και
µάλιστα, όπως προανέφερα, πρόκειται πολύ σύντοµα να δηµι-
ουργηθεί και η κοινή θυγατρική ελληνορωσική εταιρεία, 50% και
50% για κάθε µία πλευρά. Οφείλω δε να σας πω ότι στη συνά-
ντηση που είχα µε τον Ρώσο Πρέσβη, πριν από περίπου δέκα
ηµέρες, οι δύο κυβερνήσεις είχαµε πλήρη ταύτιση απόψεων σε
όλα τα θέµατα τα οποία συζητήσαµε.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του Μπουργκάς- Αλεξανδρούπολη.
Ο Μπουργκάς- Αλεξανδρούπολη είναι ένας αγωγός που είναι
σύλληψη των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και αποτελεί µία κορυφαία
πολιτική, γεωστρατηγική, γεωοικονοµική και αναπτυξιακή δράση
της χώρας.

Πού βρισκόµαστε σήµερα; Θα τολµούσα να πω, έστω και µε
µία µικρή δόση υπερβολής, ότι από τα τρία µέρη Ελλάδα-Βουλ-
γαρία και Ρωσία η Ελλάδα ίσως είναι το µέρος που έχει κάνει τα
περισσότερα για να προωθηθεί ο συγκεκριµένος αγωγός. Σας
δίνω πληροφορίες που βρίσκεται σήµερα η Ελλάδα, στο δικό της
κοµµάτι ευθύνης.

Πρώτον, έχουµε ήδη έτοιµο σχέδιο νόµου το οποίο θα κατα-
τεθεί τις αµέσως επόµενες ηµέρες για το καθεστώς διέλευσης
του ίδιου του αγωγού.

∆εύτερον, έχει ήδη συγκροτηθεί Επιτροπή ∆ιαπραγµάτευσης
για τη συµφωνία διέλευσης η οποία έχει παραδοθεί στην Ελλη-
νική Κυβέρνηση ως πρόταση από την εταιρεία του έργου.

Τρίτον, έχει ήδη κατατεθεί και εξετάζεται από τις υπηρεσίες

του Υπουργείου η προκαταρκτική περιβαλλοντική µελέτη και
πολύ σύντοµα θα έχουµε την απάντηση.

Τέταρτον, έχει ήδη συγκροτηθεί και έχει χρηµατοδοτηθεί µε
χθεσινή απόφαση της Ελληνικής Κυβέρνησης η τοπική επιτροπή
Έβρου, όπου µε την προεδρία του Νοµάρχη Έβρου και τη συµ-
µετοχή όλων των θεσµικών εκπροσώπων της τοπικής κοινωνίας
θα υπάρξει ανοικτή δηµόσια διαβούλευση επί όλων των αναπτυ-
ξιακών και περιβαλλοντικών θεµάτων που σχετίζονται µε την υλο-
ποίηση του συγκεκριµένου αγωγού.

Τέλος, ανασυγκροτείται η διυπουργική επιτροπή η οποία θα
επιλύει σε συνεχή βάση τα διάφορα γραφειοκρατικά προβλή-
µατα που είναι βέβαιο ότι θα εµφανισθούν στην πορεία εξέλιξης
του έργου.

Χρονοδιάγραµµα, έτσι όπως αυτή τη στιγµή έχει συµφωνηθεί
από την εταιρεία και έχει δοθεί και στις κυβερνήσεις των τριών
χωρών. Έναρξη κατασκευής το δεύτερο εξάµηνο του 2013 και
ολοκλήρωση του έργου και έναρξη λειτουργίας του το 2014.

Θέλω να είναι απολύτως βέβαιη η Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η
Ελληνική Κυβέρνηση δίνει πρώτη προτεραιότητα στην υλοποί-
ηση του Μπουργκάς- Αλεξανδρούπολη και νοµίζω ότι αυτά που
σας προανέφερα τεκµηριώνουν απολύτως τη σαφή κεντρική επι-
θυµία µας να προχωρήσει το έργο µε τον ταχύτερο δυνατό
ρυθµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υφυπουργό.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ.

Μαρία Σκραφνάκη ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτε-
ρικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε την υπ’ αριθµόν 124/23-11-2009 πέµπτη επί-

καιρη ερώτηση της Βουλευτού του Συνασπισµού της Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου – Πασχαλίδου
προς τους Υπουργούς Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τη σχολική στέγη στα ∆ηµοτικά ∆ια-
µερίσµατα Εξοχής και Ασβεστοχωρίου του ∆ήµου Χορτιάτη
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
«Το πρόβληµα της σχολικής στέγης στο ∆ήµο Χορτιάτη έχει

προσλάβει µεγάλες διαστάσεις και συνεχώς επιτείνεται λόγω και
της µεγάλης οικιστικής ανάπτυξης που παρουσιάζουν όλα τα ∆η-
µοτικά ∆ιαµερίσµατά του.

Το ∆ηµοτικό Σχολείο στην Εξοχή έχει κατασκευαστεί το 1950
και έχει επεκταθεί µε µια προκατασκευασµένη αίθουσα προκει-
µένου να καλύψει τις ανάγκες των πενήντα ενός (51) µαθητών.
Από την κατάτµηση των αιθουσών που κατασκευάστηκαν το 1950
προέκυψαν αίθουσες στις οποίες οι συνθήκες διδασκαλίας και
υγιεινής δεν µπορούν πλέον να είναι σε αξιοπρεπές επίπεδο.

Στο Ασβεστοχώριο οι τριακόσιοι (300) µαθητές αναγκάζονται
να παρακολουθούν µαθήµατα σε λυόµενες κατασκευές και ενοι-
κιαζόµενα καταστήµατα ενώ προαυλίζονται σε χώρο δυναµικό-
τητας εκατό (100) παιδιών.

Ο φάκελος µε τις µελέτες για το καινούργιο ∆ηµοτικό Σχολείο
Εξοχής έχει κατατεθεί από καιρό στις αρµόδιες υπηρεσίες της
Νοµαρχίας Θεσσαλονίκης. Παρουσιάζεται, όµως, µεγάλη καθυ-
στέρηση στην ολοκλήρωση και έγκρισή του.

Το κτήριο του 2ου ∆ηµοτικού Σχολείου Ασβεστοχωρίου που
θεµελιώθηκε µε πανηγυρικό τρόπο το Σεπτέµβριο του 2008 πα-
ραµένει ηµιτελές.

Επειδή από την επόµενη σχολική χρονιά θα είναι αδύνατο να
καλυφθούν οι ανάγκες στέγασης των µαθητών στα ∆ηµοτικά
Σχολεία Ασβεστοχωρίου και Εξοχής, ερωτώνται οι κύριοι Υπουρ-
γοί ποια άµεσα µέτρα θα λάβουν ώστε:

1. Να επισπευστούν οι διαδικασίες έγκρισης και ανέγερσης
του ∆ηµοτικού Σχολείου Εξοχής;

2. Να αποπερατωθεί έγκαιρα το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ασβε-
στοχωρίου και να προληφθούν τα αδιέξοδα που αναπόφευκτα
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θα δηµιουργηθούν από την επόµενη σχολική χρονιά;».
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης Πανάρετος.
Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι τα θέµατα της σχολικής στέγης είναι στην ευ-

θύνη της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης που έχει την αρµοδιότητα
για την επιλογή, την απόκτηση οικοπεδικών εγκαταστάσεων, τον
προγραµµατισµό, τη µελέτη και την επίβλεψη αυτών των έργων.

Οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, σε συνεργασία µε τις οικείες
περιφέρειες, έχουν τη δυνατότητα να εντάξουν τα έργα κατα-
σκευής σχολικών κτηρίων στο αντίστοιχο πρόγραµµα.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο θέµα και στα προβλήµατα
της σχολικής στέγης στο Νοµό Θεσσαλονίκης. Όπως µας ενη-
µέρωσε η ∆ιεύθυνση Προγραµµατισµού της Νοµαρχίας Θεσσα-
λονίκης, στο ∆ήµο Χορτιάτη κατασκευάζονται το νέο
Γυµνάσιο-Λύκειο Ασβεστοχωρίου, το Λύκειο Φιλύρου και επίκει-
ται η δηµοπράτηση του ∆ηµοτικού Σχολείου Εξοχής. Όπως µας
ενηµέρωσαν, το κτήριο του Β’ ∆ηµοτικού Σχολείου Χορτιάτη έχει
ολοκληρωθεί.

Όσον αφορά το Β’ ∆ηµοτικό Σχολείο Ασβεστοχωρίου, σας ενη-
µερώνω ότι έχει υπογραφεί απόφαση ανάθεσης έργου στον ΟΣΚ
για τη µελέτη, την κατασκευή και την επίβλεψη τµήµατος του
σχολικού κτηρίου στο ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα Ασβεστοχωρίου του
∆ήµου Χορτιάτη.

Σύµφωνα, επίσης, µε την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας,
παρατηρείται πρόβληµα έλλειψης χώρου για την εκτόνωση των
µαθητών λόγω των οικοπεδικών δεδοµένων, κάτι που κατ’ αυ-
τούς δεν µπορεί να αλλάξει.

Αυτό που µπορώ να σας πω εγώ όσον αφορά το Υπουργείο
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, είναι ότι θα
φροντίσει στο πλαίσιο των χρηµατοοικονοµικών δυνατοτήτων
του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων για το 2009, για τη
χρηµατοδότηση της Νοµαρχίας Θεσσαλονίκης, προκειµένου να
εξελιχθεί οµαλά η πορεία εκτέλεσης των έργων σχολικής στέ-
γης, ανάλογα µε το πενταετές πρόγραµµα που συντάσσει η Νο-
µαρχιακή Αυτοδιοίκηση Θεσσαλονίκης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υφυπουργό.
Η κ. Αµµανατίδου έχει το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, να σας ενηµερώσω ότι αυτή τη στιγµή λόγω

της εκρηκτικής κατάστασης που υπάρχει στο ∆ήµο Χορτιάτη, τα
σχολεία και οι σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων έχουν πάει στη
Νοµαρχία Θεσσαλονίκης και αυτήν την ώρα που µιλάµε κατέβη-
καν µε λεωφορεία για µία συµβολική κατάληψη της νοµαρχίας,
για τον εµπαιγµό των τόσων χρόνων, µε τα εκρηκτικά προβλή-
µατα που παρουσιάζει µία περιοχή, η οποία έχει και µία ραγδαία
οικιστική ανάπτυξη.

Και βέβαια, θέλω να σας θυµίσω ότι µαζί µε τον συνάδελφό
µου Τάσο Κουράκη η πρώτη ερώτηση που καταθέσαµε στην και-
νούργια κοινοβουλευτική περίοδο, στις 19 Οκτωβρίου, µε το που
ξεκίνησε δηλαδή ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, ήταν αυτή της
σχολικής στέγης στο Νοµό Θεσσαλονίκης για όλα αυτά τα τρα-
γικά προβλήµατα που δηµιουργούνται.

Και µάλιστα, θα πρέπει να σταθείτε στο θέµα σε όλο το Νοµό
Θεσσαλονίκης, σε όλη τη χώρα, διότι η δηµόσια και δωρεάν παι-
δεία είναι το πρώτο µέληµα µιας κυβέρνησης και µάλιστα µιας
κυβέρνησης νέας, η οποία βέβαια δεν αποποιείται των ευθυνών
των προηγούµενων χρόνων, των προηγούµενων κυβερνήσεων,
που δεν έδωσαν την πρέπουσα σηµασία στη σχολική στέγη.

Για να πάµε, δηλαδή, στο συγκεκριµένο και ειδικά στα σχολεία
της Εξοχής και του Ασβεστοχωρίου, θα ήθελα να πω ότι έχω συµ-
µετάσχει και σε παλαιότερες κινητοποιήσεις, αλλά και στην τε-
λευταία της προηγούµενης Κυριακής, όπου στην Εξοχή «έδεσαν»
το παλιό πέτρινο σχολείο µε το χώρο -το χώρο των τεσσάρων
στρεµµάτων- που έχει χαρακτηριστεί ως σχολική στέγη, αλλά δεν
υπάρχει καµµία προώθηση από την πλευρά της νοµαρχίας, ενώ

υπάρχει ένα παλιό κτήριο του 1950. Θα σας καταθέσω και φω-
τογραφίες επ’ αυτών.

Πρόκειται για τάξεις οι οποίες έχουν µοιραστεί µε γυψοσανί-
δες και µάλιστα είναι τάξεις των έξι τετραγωνικών µέτρων έως το
πολύ είκοσι τετραγωνικών µέτρων. Σε µία τάξη είναι οκτώ µαθη-
τές και αν έρθει ένατος µαθητής, δεν θα µπορεί να κάνει µάθηµα,
διότι δεν θα υπάρχει χώρος για να µπει ένα θρανίο και µία καρέ-
κλα. Άρα, αυτά τα παιδιά τα στέλνουµε στην ιδιωτική εκπαίδευση.
Μάλιστα, σε συνθήκες οικονοµικής ύφεσης, οι οικογένειες κα-
λούνται να πληρώσουν χρήµατα για το αυτονόητο. Επιπλέον, δεν
θα πρέπει να πάµε και σε διπλοβάρδια.

Άµεσα ζητούµε να δείτε το θέµα της σχολικής στέγης τόσο
στην Εξοχή όσο και στο Ασβεστοχώρι, όπου τα παιδιά κάνουν
µάθηµα σε αίθουσες διπλανών καταστηµάτων, όπως καφενείων
και διάφορων άλλων νοικιασµένων χώρων, κάτι που νοµίζω ότι
µας προσβάλλει όλους.

Το 5% για την παιδεία δεν είναι ένα εξαιρετικά µεγάλο ποσό.
Έπρεπε να είναι το ελάχιστο που πρέπει να δίνει µία Κυβέρνηση
για να µην υπάρχουν τα συγκεκριµένα προβλήµατα. ∆εν θα πρέ-
πει να αποκλείουµε τα παιδιά από τη γνώση και δεν θα πρέπει να
επιβαρύνουµε και τις οικογένειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα, όµως, να µου πείτε το ακριβές χρονοδιάγραµµα
βάσει του οποίου θα πιέσετε και εσείς από τη µεριά του Υπουρ-
γείου, ώστε στην επόµενη σχολική περίοδο να έχουµε αίθουσες
–όχι «Kybus» αίθουσες, αλλά αίθουσες- οι οποίες θα είναι αξιο-
πρεπέστατες, σχολικά κτήρια τα οποία θα ανταποκρίνονται εν
έτει 2009 στις µεγάλες απαιτήσεις που έχουν αυτές οι περιοχές
µε µεγάλη οικιστική ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχα-

λίδου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτο-
γραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Πανά-
ρετος για να απαντήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όπως γνωρίζετε, κύριε Πρόε-
δρε, το θέµα της σχολικής στέγης είναι ένα από τα δυσκολότερα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει το εκπαιδευτικό σύστηµα. Μοιά-
ζει να είναι ένα άλυτο πρόβληµα. Εγώ τουλάχιστον το είχα συ-
ναντήσει στο τέλος της δεκαετίας του ’80, όταν ήµουν Γενικός
Γραµµατέας στο Υπουργείο Παιδείας, το συνάντησα ξανά στα
µέσα της δεκαετίας του ’90, το βλέπω και τώρα και ξέρω ότι
υπήρχε και πριν και ξέρω ότι υπήρχε και ενδιάµεσα.

Είναι πολλοί οι λόγοι που προκαλούν τα προβλήµατα αυτά,
όπως τα διαθέσιµα οικόπεδα, οι διοικητικές διαδικασίες, οι δικα-
στικές αντεγκλήσεις και πολλές φορές και άλλα προβλήµατα. Βέ-
βαια, πάντοτε υπάρχει και το θέµα των διαθέσιµων πόρων. Η
µεταφορά της αρµοδιότητας στην Τοπική Αυτοδιοίκηση νοµίζω
ότι έχει βελτιώσει την κατάσταση, αλλά δεν έχει λύσει ουσιαστικά
το πρόβληµα.

Μπορώ να σας δώσω ορισµένους αριθµούς, όπως µου τους
έχουν δώσει οι υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και του
Υπουργείου Εσωτερικών, προκειµένου να σας ενηµερώσω για
τις χρηµατοδοτήσεις που έχουν γίνει για το διάστηµα 2006-2009.

Όπως, λοιπόν, ενηµερώθηκα, έχουν διατεθεί τα εξής ποσά
από τις πιστώσεις του Εθνικού Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επεν-
δύσεων µέσω του ΟΣΠ για τη Θεσσαλονίκη συνολικά: το 2006
δόθηκαν 22.564.000, το 2007 δόθηκαν 18.774.000, το 2008 δό-
θηκαν 5.500.000 και το 2009 δόθηκαν 20.000.000.

Επίσης, από το Υπουργείο Εσωτερικών έχω ενηµερωθεί ότι για
το ∆ήµο Χορτιάτη έχουν διατεθεί το 2007 34.600 ευρώ, το 2008
84.600 ευρώ και το 2009 187.400 ευρώ. Αυτοί είναι οι αριθµοί.
Όπως έχω πει όµως και σε άλλη ευκαιρία, αυτά δεν λένε τίποτα
για τους µαθητές και τους γονείς στα σχολεία που αναφερθή-
κατε. Είναι υποχρέωσή µας να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να βελ-
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τιώσουµε αυτή την κατάσταση.
Σας διαβεβαιώνω ότι από την πλευρά του Υπουργείου Παι-

δείας αυτό που µπορεί να γίνει, δηλαδή η προσπάθεια µιας κα-
λύτερης χρηµατοδότησης προς τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Θεσσαλονίκης, θα γίνει στο µέτρο του δυνατού και θα προσπα-
θήσουµε να συµβάλουµε και εµείς, ώστε να βελτιωθεί αυτή η κα-
τάσταση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Και πιέσεις άµεσα

προς τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Θεσσαλονίκης να δει τις µε-
γάλες ελλείψεις της σχολικής στέγης και να µην έχουµε επικοι-
νωνιακού τύπου εικόνες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρία συνάδελφε,
είστε παλιά και έµπειρη. ∆εν χρειάζεται να γίνει αυτός ο διάλο-
γος.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 113/23-11-2009 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κ. Βασιλείου Έξαρχου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση των διαδικασιών συντή-
ρησης και αναστήλωσης του Αρχαίου Θεάτρου Λάρισας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Το Αρχαίο Θέατρο της Λάρισας είναι ένα πολύ σηµαντικό πο-

λιτιστικό µνηµείο της χώρας µας, η πλήρης αποκάλυψη του
οποίου πρέπει να αποτελεί κεντρικό στόχο, ιδιαίτερα εν’ όψει και
της διοργάνωσης των Μεσογειακών Αγώνων του 2013.

Οι εργασίες για την αναστήλωση και τη συντήρηση του Αρ-
χαίου Θεάτρου διακόπηκαν στις 30.6.2009, λόγω της λήξης της
χρηµατοδότησης από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και της
καθυστέρησης, µε ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, της ένταξης του έργου στο Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Ανα-
φοράς, µε αποτέλεσµα οι εργαζόµενοι, οι περισσότεροι από
τους οποίους δουλεύουν στο θέατρο από το 2002 και έχουν τε-
ράστια τεχνογνωσία και προσφορά, να βρίσκονται σε αβεβαιό-
τητα.

Με δεδοµένο ότι το Αρχαίο θέατρο Λάρισας αποτελεί πολιτι-
στικό µνηµείο πολύ µεγάλης σηµασίας, ερωτάται το κύριος
Υπουργός:

1. Ποιος είναι ο προγραµµατισµός και το χρονοδιάγραµµα για
την ολοκλήρωση των διαδικασιών ένταξης του έργου στο Εθνικό
Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς;

2. Ποιες είναι οι προθέσεις της Κυβέρνησης, σε ό,τι αφορά τη
διασφάλιση της απασχόλησης των εργαζοµένων;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου, θα απαντήσει
ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος Γερουλάνος.

Κύριε Υπουργέ έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω
για την ερώτηση, γιατί µου δίνεται η ευκαιρία να µιλήσω για όσα
έχουν συµβεί στον πολιτισµό και στα Κοινοτικά Πλαίσια Στήρι-
ξης.

Από το 2003 έως το 2004, το τοµεακό πρόγραµµα για τον πο-
λιτισµό ήταν το πρώτο σε απορροφητικότητα πρόγραµµα στην
Ελλάδα. Είχε βαθµολογηθεί µε 9,85 στα 10, άριστα δηλαδή.
Μέσα από αυτό, υπήρχε ένας κεντρικός σχεδιασµός, υπήρχαν
συγκροτηµένες προτεραιότητες, υπήρχε ένα σχέδιο για τον πο-
λιτισµό. Μέσα από αυτά τα προγράµµατα σώθηκαν έργα απί-
στευτου πλούτου για τη χώρα µας, πράγµατα τα οποία είχαν και
πολιτιστική αξία και βεβαίως, αναπτυξιακή αξία.

Σήµερα ούτε 1 ευρώ δεν υπάρχει για το τοµεακό πρόγραµµα
για τον πολιτισµό. Αυτό σηµαίνει τα εξής δύο πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα.

Πρώτον, σηµαίνει ότι οτιδήποτε είναι να γίνει για τον πολιτι-
σµό θα γίνει από τις περιφέρειες και, δεύτερον, ότι η πολιτεία
δεν έχει τη δυνατότητα να κάνει κεντρικό σχεδιασµό για τον πο-
λιτισµό.

Σε µια ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο για την οικονοµία, θα
έπρεπε να επενδύουµε στα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα -και
ο πολιτισµός είναι ένα από αυτά- και αντ’ αυτού δεν µπορούµε να

κάνουµε τίποτα σε ό,τι αφορά τον πολιτισµό και το ΕΣΠΑ. Είναι
προφανές ότι κανείς δεν νοιάστηκε και αυτή την αδιαφορία θα
την πληρώσουµε πάρα πολύ σύντοµα.

Για να διορθώσουµε αυτήν την κατάσταση, αυτό που κάναµε
µόλις αναλάβαµε στο Υπουργείο Πολιτισµού, είναι µια κατα-
γραφή και ιεράρχηση των προτεραιοτήτων µας ως Υπουργείο.
Καταγράφουµε επίσης, τα διάφορα έργα τα οποία έχουν ήδη
δροµολογηθεί µέσω των περιφερειών και συγκροτούµε ένα και-
νούργιο σύνολο έργων, τα οποία, σε συζήτηση µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, Ανταγωνισµού και Ναυτιλίας, προσπαθούµε να
εντάξουµε σε ένα νέο, ολοκληρωµένο, τοµεακό πρόγραµµα.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο εξετάζουµε και το θέµα του αρχαίου
θεάτρου της Λάρισας, το οποίο είναι ένα έργο τεράστιας σηµα-
σίας και το οποίο έχει ειδική σηµασία γιατί συνδέεται άµεσα µε
τους Μεσογειακούς Αγώνες του 2013. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο
θα επανεξετάσουµε τι µπορεί να γίνει, ώστε το έργο αυτό να
προχωρήσει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Βα-

σίλης Έξαρχος, Βουλευτής Λάρισας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που ανα-

γνωρίζετε τη σηµασία του έργου και χαίροµαι επίσης γιατί το
συνδέεται και µε τους Μεσογειακούς Αγώνες, που είναι ένας µε-
γάλος σταθµός και για τη Λάρισα και για τη Θεσσαλία, θα έλεγα
και για ολόκληρη τη χώρα.

Θέλω να σας παρακαλέσω να επισπεύσετε τις διαδικασίες. Και
µάλιστα δράττοµαι της ευκαιρίας να σας καλέσω εκ µέρους των
φορέων της περιοχής, να έλθετε να επισκεφθείτε και το έργο.
∆ιότι το έργο όπως γνωρίζετε έχει σταµατήσει από τον Ιούνιο.
Γιατί πραγµατικά έχετε δίκιο. ∆εν υπήρξε πρόγραµµα τοµεακό
για τον πολιτισµό. Είναι άλλη µία απόδειξη ότι η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας και στον πολιτισµό τα έκανε θάλασσα. Στο
µνηµείο –και γι’ αυτό σας παρακαλώ να επισπεύσετε τις διαδι-
κασίες- δεν θα γίνονται εργασίες. Οι εργαζόµενοι που έχουν
πολύ µεγάλη εµπειρία, έχουν οδηγηθεί στην ανεργία. Και όπως
καταλαβαίνετε, µε δεδοµένο και το ορόσηµο του 2013, όλες οι
διαδικασίες οι προετοιµαστικές που πρέπει να γίνουν από το
Υπουργείο, πρέπει να τρέξουν µε πάρα πολύ γρήγορους ρυθ-
µούς.

Γνωρίζω ότι τα χρήµατα που τουλάχιστον µέχρι τώρα ήταν δε-
σµευµένα, είναι από το περιφερειακό πρόγραµµα. Αλλά δεν
έχουν κινηθεί καν οι διαδικασίες προκήρυξης. Και είχαµε προε-
κλογικά άλλη µία παράσταση, θα µου επιτρέψετε να σας πω, του
αρµόδιου Υπουργού τότε, που ήλθε και είπε ότι εξασφαλίσαµε τα
χρήµατα. ∆εν υπήρξε πρόνοια όπως στη µεταβατική περίοδο
από το τρίτο στο τέταρτο, να γίνουν οι διαδικασίες, ακριβώς διότι
αυτό θα ήταν µία χαρακτηριστική περίπτωση έργου γέφυρας.
Και θέλω να σας πω τη σηµασία που έχει αυτό το έργο, διότι πρό-
σφατα είχαν έλθει δύο Ελληνοαµερικανοί και επέτρεψαν εκεί οι
έχοντες την ευθύνη του έργου, να µπουν στο χώρο. Και αν βλέ-
πατε τις σκηνές, πανηγύριζαν, λέτε και είχαν κερδίσει κάποιο πα-
γκόσµιο βραβείο οι συγκεκριµένοι άνθρωποι. Το λέω αυτό για να
σας δείξω ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία και για την περιοχή µας,
γιατί για εµάς στη Λάρισα το αρχαίο θέατρο και η αποκάλυψή
του είναι το νέο σύµβολο της πόλης. Και νοµίζω ότι το αναγνω-
ρίζετε και εσείς ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία για όλη τη χώρα.
∆ιότι οι επιστήµονες λένε ότι είναι πολύ µεγάλης σηµασίας.

Λοιπόν, ας τελειώσει αυτή η περιπέτεια, διότι πραγµατικά το
έργο έχει περάσει από σαράντα κύµατα. Αλλά νοµίζω πως από
τις πρώτες προτεραιότητες πρέπει να είναι να εξασφαλιστούν τα
χρήµατα, να επιτραπεί η επισκεψιµότητα του χώρου. Σας παρα-
καλώ να επισπεύσετε το χρονοδιάγραµµα, γιατί επαναλαµβάνω
έχει πολύ µεγάλη σηµασία για µας και για την ευρύτερη περιοχή
µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Παύλος Γερουλάνος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω για την πρόσκληση και να
δεσµευτώ ότι θα έλθω σύντοµα στη Λάρισα, διότι από τότε που
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ανέλαβα έχουν συµβεί διάφορα πολύ ενδιαφέροντα πολιτιστικά
γεγονότα εκεί και έχω λυπηθεί ιδιαίτερα που δεν είχα την ευκαι-
ρία λόγω του φόρτου εργασίας να έλθω. Αλλά θα το διορθώσω
αυτό στο άµεσο µέλλον!

Συµµερίζοµαι απολύτως την ευαισθησία που έχετε για το συ-
γκεκριµένο έργο και επαναλαµβάνω ότι η αδιαφορία για τον πο-
λιτισµό που έχει υπάρξει είναι εγκληµατική, τόσο σε
οικονοµικούς πόρους –αυτά που λέµε µέσω των προγραµµάτων
στήριξης- αλλά όσο και στο ανθρώπινο δυναµικό.

Σας υπενθυµίζω ότι περίπου το µισό υπαλληλικό προσωπικό
στο Υπουργείο Πολιτισµού είναι συµβασιούχοι, οι οποίοι βρί-
σκονται σε καθεστώς οµηρίας και µέσα σε αυτό είναι και εργα-
ζόµενοι σε διάφορα µνηµεία όπως είναι το αρχαίο θέατρο της
Λάρισας.

Μου δίνει όµως την ευκαιρία στη δευτερολογία να αναφερθώ
σε δύο άλλα θέµατα, τα οποία είναι νοµίζω πολύ σηµαντικά. Το
γεγονός ότι ο πολιτισµός έχει λιγότερα χρήµατα πλέον να ξοδέ-
ψει απ’ ό,τι είχε στο παρελθόν, δεν σηµαίνει και λιγότερα έργα.
Βρήκαµε, αντιµετωπίσαµε µία απίστευτη σπατάλη, αδιαφάνεια
και αναξιοκρατία στον τρόπο µε τον οποίο διατίθενται τα χρή-
µατα και η κατάσταση αυτή είναι πραγµατικά απαράδεκτη.

Τόσο ο χώρος του πολιτισµού όσο και ο χώρος του αθλητι-
σµού, του τουρισµού και της κρατικής τηλεόρασης, είχαν εθιστεί
στην ευκολία των χρηµάτων του Έλληνα φορολογούµενου. Αυτό
θα θέλαµε εµείς να σταµατήσει και να αρχίσουν να πιάνουν τόπο
τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου.

Για να το κάνουµε αυτό, εδραιώνουµε Μητρώο Χρηµατοδο-
τούµενων Φορέων. Θα υπάρχουν κριτήρια και για να ενταχθεί κά-
ποιος στο Μητρώο και για να παραµείνει, αλλά και για να
χρηµατοδοτηθεί από το Μητρώο και ανάλογα µε τη διαχείριση
αυτών των χρηµάτων την επόµενη χρονιά θα αποφασίζεται αν θα
επαναχρηµατοδοτηθεί. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, για να
εξασφαλίσουµε την αξιοκρατία που θέλουµε και για να χρηµα-
τοδοτούµε προγράµµατα που έχουν πραγµατική αξία.

Επίσης, θα ήθελα να πω για άλλη µια φορά απ’ αυτό το Βήµα
ότι ο πολιτισµός στην Ελλάδα δεν είναι υπόθεση ενός µόνο
Υπουργείου. Είναι υπόθεση του κάθε Έλληνα. Γι’ αυτό ο τρόπος
που αντιλαµβανόµαστε τον πολιτισµό, η νοοτροπία που έχουµε
απέναντι στον πολιτισµό, µας χαρακτηρίζει και σαν άτοµα και σαν
κοινωνία. Γι’ αυτό θα ήθελα απ’ αυτό το Βήµα για άλλη µια φορά
να ευχαριστήσω τον κ. Σταύρο Μπένο και το Σωµατείο «∆ΙΑ-
ΖΩΜΑ», για µια προσπάθεια που ξεκίνησε και αναδείξαµε χθες.
Να ευχαριστήσω, επίσης, και το Νοµάρχη Αθηνών Γιάννη
Σγουρό, που µαζί µε το «∆ΙΑΖΩΜΑ» εξασφάλισαν 6.000.000
ευρώ για την αναστήλωση και την ανάδειξη του αρχαίου θεάτρου
του ∆ιονύσου. Καλωσορίζουµε αυτήν την προσπάθεια, γιατί απο-
δεικνύει ότι η κοινωνία των πολιτών σε άµεση συνεργασία µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση µπαίνει δυναµικά στο χώρο του πολιτισµού
και µπαίνει προσφέροντας και όχι ζητώντας.

Καλωσορίζουµε αυτήν την προσπάθεια, γιατί δείχνει ότι κάτι
αλλάζει. Αλλάζει η νοοτροπία µε την οποία αντιµετωπίζουµε τον
πολιτισµό και αυτή η νοοτροπία, η νοοτροπία της προσφοράς,
έχει για εµάς ανεκτίµητη αξία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνο.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 115/23-11-2009 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκο-
γλου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του οδικού δι-
κτύου Εύβοιας κ.λπ.

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κεδίκογλου έχει ως εξής:
«Η κατάσταση του οδικού δικτύου της Εύβοιας είναι αξιοθρή-

νητη. Καθώς η Εύβοια γίνεται τόπος σύντοµων διακοπών των κα-
τοίκων της πρωτεύουσας, η επιστροφή τα Σαββατοκύριακα και
τις γιορτές είναι Γολγοθάς. Επί ώρες οι οδηγοί συνωστίζονται
προ της υψηλής γέφυρας.

Πολύ καθυστερηµένα ανελήφθη προσπάθεια µελετών και
έργων, αποτελέσµατα όµως δεν υπάρχουν.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Τον Αύγουστο ανακοινώθηκε η σύνταξη του φακέλου δη-

µοπράτησης της παράκαµψης Αµαρύνθου και η δηµοπράτηση
της παράκαµψης Βασιλικού. Τα παραπάνω έργα θα παραµείνουν
στην ΕΥ∆Ε ΠΑΘΕ και ποια η προοπτική της κατασκευής τους;

2. Συνεργεία µε πλήθος εργαζοµένων στο έργο Σχηµατάρι –
Χαλκίδα καταγγέλλουν µεγάλη καθυστέρηση στις οφειλόµενες
πληρωµές στην εργολήπτρια και κατ’ ακολουθία σ’ αυτούς. Πώς
έχει το θέµα και ποια η ροή ως προς την εξόφληση των οφειλών;
Επικρατεί ανησυχία στην κοινωνία της Εύβοιας ως προς την προ-
οπτική των µελετώµενων έργων και ιδιαίτερα της παράκαµψης
Χαλκίδας και του βόρειου άξονα να τεθούν εκτός δικαιοδοσίας
της ΕΥ∆Ε ΠΑΘΕ;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Ιωάννης Μα-
γκριώτης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει δίκιο ο αγαπητός συνάδελφος, όταν χαρακτηρίζει αξιο-

θρήνητη την κατάσταση του οδικού δικτύου της Εύβοιας, όπως,
βέβαια, και σε άλλες περιοχές της χώρας. Έτσι την χαρακτηρί-
ζουν όλοι οι τοπικοί φορείς, µε πρώτη τη νοµαρχιακή αυτοδιοί-
κηση, συνάδελφοι όλων των κοµµάτων εδώ και χρόνια. Είναι
γεγονός ότι η Εύβοια, λόγω του ανάγλυφου που παρουσιάζει και
των δυσκολιών και λόγω της παραγωγικής αναδιάρθρωσης τα
προηγούµενα χρόνια, θα έπρεπε να τύχει ιδιαίτερης προσοχής.
Αυτή δεν υπήρξε και υπάρχουν ευθύνες. Όσο µάλιστα περνούν
τα χρόνια, όπως ξέρετε, οι ευθύνες πολλαπλασιάζονται, γιατί τα
ελλείµµατα µεγαλώνουν και οι ευκαιρίες χάνονται.

Θα ήθελα να πω, απαντώντας ειδικότερα στις ερωτήσεις του
αγαπητού συναδέλφου, πως από το ενηµερωτικό σηµείωµα της
αρµόδιας υπηρεσίας δεν προκύπτει ότι υπάρχει καθυστέρηση
στην αποπληρωµή των έργων που εκτελούνται στον οδικό άξονα
Σχηµατάρι – Χαλκίδα. Μάλιστα, το τέως ΥΠΕΧΩ∆Ε είχε δώσει
προτεραιότητα στο έργο αυτό, διότι ενσωµατώνεται στη σύµ-
βαση παραχώρησης, όπως γνωρίζετε και µε βάση αυτή τη σύµ-
βαση του 2007 έχουν προγραµµατιστεί να τοποθετηθούν και
µετωπικά διόδια έξω από την Χαλκίδα.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, είχε δοθεί προτεραιότητα και από
την προηγούµενη κυβέρνηση. Άλλωστε όπως καταλαβαίνετε το
κενό δεν θα προέκυπτε στις τριάντα-σαράντα ηµέρες της δικής
µας διακυβέρνησης, δεν προκύπτει πάντως από την ενηµέρωση.
Να επανέλθετε και θα το δούµε πάλι το θέµα.

Το δεύτερο που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι δεν προκύπτει η
αναγκαιότητα αλλαγής κάποιας διευθύνουσας υπηρεσίας όσον
αφορά τα µελετώµενα ή αυτά που θα εκτελεστούν στο µέλλον
έργα στην περιοχή της Εύβοιας.

Θα ήθελα ακόµα να προσθέσω ότι αυτό το µεγάλο κενό που
παρατηρήθηκε στην Εύβοια, µε βάση και τις κινητοποιήσεις των
φορέων της περιοχής, ενθυµούµαι τις ερωτήσεις όλων των συ-
ναδέλφων και του κ. Κεδίκογλου και τις παρεµβάσεις και τις πιέ-
σεις που ασκούσε προς το ΥΠΕΧΩ∆Ε. Τον τελευταίο χρόνο
πράγµατι είχαν ανατεθεί κάποιες µελέτες, µόνο που έχει χαθεί
πολύτιµος χρόνος και η ολοκλήρωση των µελετών θα πάρει
χρόνο.

Με αυτήν, λοιπόν, την έννοια το έργο παράκαµψης του Βασι-
λικού, όπως χαρακτηριστικά αναφέρετε, που είναι έτοιµο σε µε-
γάλο βαθµό και είχε ενταχθεί στο Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης,
η µε 5.000.000 ευρώ, ενώ είναι πολλαπλάσιου προϋπολογισµού,
δεν πρόλαβε να απορροφήσει ούτε 1 ευρώ, γιατί δεν έχει υπο-
γραφεί ακόµα η σύµβαση. Πρόσφατα πέρασε τον προσυµβατικό
έλεγχο από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Το έργο αυτό πρέπει τώρα να
χρηµατοδοτηθεί από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων του
νέου χρόνου. Γιατί όπως ξέρετε, επειδή η Στερεά Ελλάδα, λόγω
του στατιστικού παράδοξου, -αδικείται από το ∆’ Κοινοτικό Πλαί-
σιο Στήριξης, το έργο αυτό δεν µπορεί να ενταχθεί στο ∆’ Κοι-
νοτικό Πλαίσιο Στήριξης.

∆έσµευση δική µας είναι ότι θα το χρηµατοδοτήσουµε κατά
προτεραιότητα από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, γιατί
είναι ένα ώριµο έργο και πρέπει να γίνει.

Σε όλα τα άλλα τµήµατα, τόσο του βόρειου άξονα όσο και του
νότιου, θα επιταχύνουµε τη µελετητική τους ωριµότητα και ει-
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δικά αυτό που είναι ενταγµένο στο διευρωπαϊκό δίκτυο, το κοµ-
µάτι δηλαδή Χαλκίδα-Ψαχνά, που είναι και συνέχεια του Σχηµα-
τάρι-Χαλκίδα. Θα επιδιώξουµε οπωσδήποτε µε την ολοκλήρωση
της µελετητικής ωριµότητας και την πρώτη αναµόρφωση του ∆’
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης που θα κάνει η Κυβέρνησή µας να
το εντάξουµε. Είναι ένα έργο 150.000.000 και πλέον ευρώ και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό σε µία πολύ βεβαρηµµένη περιοχή.

Για τη συνέχεια του τµήµατος αυτού, θα επιδιώξουµε επίσης
τη µελετητική ωριµότητα, γιατί έχει πολλά και δύσκολα σηµεία
και άργησε να αναταθεί η µελέτη. Θα διεκδικήσουµε να ενταχθεί
και αυτό στα διευρωπαϊκά δίκτυα για να µπορέσει να ενταχθεί
στο ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σίµος Κε-

δίκογλου, για να αναπτύξει την ερώτησή του για τρία λεπτά.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να σας ευχηθώ καλή επιτυχία στο

έργο σας. Θεωρώ εξαιρετικά κρίσιµο τον τοµέα των υποδοµών
και για την ιδιαίτερη πατρίδα µου την Εύβοια στην οποία, όπως
σωστά είπατε, δεν είχε γίνει τίποτα επί πάρα πολλά χρόνια.

Θέλω να συµφωνήσουµε επί της αρχής ότι τα έργα ανήκουν σε
όλους, δεν ανήκουν στο ένα ή στο άλλο κόµµα, στη µία ή στην
άλλη κυβέρνηση. Και έχω παράδειγµα το τελευταίο µεγάλο έργο
που έγινε στην Εύβοια, η υψηλή γέφυρα της Χαλκίδας, όπου
δροµολογήθηκε επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, ολοκληρώθηκε και
εγκαινιάσθηκε επί κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. Σε ποιον
ανήκει η υψηλή γέφυρα; Στους Ευβοιώτες ανήκει, στον τόπο ανή-
κει.

Θέλω να σας επισηµάνω µερικά πράγµατα. Οι δύο µελέτες
που αναφέρατε, επειδή παρακολουθώ, όπως είπατε, το θέµα όλα
αυτά τα χρόνια που είµαι στη Βουλή, ήταν προτεραιότητά µου
το οδικό δίκτυο της Εύβοιας, ολοκληρώνεται η µελέτη του περι-
φερειακού της Χαλκίδας, Χαλκίδα-Ψαχνά µέχρι τον Ιανουάριο,
όπως επίσης και η µελέτη του βόρειου οδικού άξονα.

Για το βόρειο άξονα θα ήθελα να σας επισηµάνω ένα τελευ-
ταίο γεγονός. Είχαµε κατολισθήσεις σε ένα σηµείο, όπου απο-
κόπηκε όλη η βόρεια Εύβοια. Ευτυχώς δεν ήταν κλειστό το
πορθµείο της Αιδηψού, γιατί πραγµατικά είναι θέµα ζωής ή θα-
νάτου αυτό το έργο. Και θα ήθελα να σας ζητήσω, όπως ήταν
επιλογή της προηγούµενης ηγεσίας του ΥΠΕΧΩ∆Ε, να προτα-
χθεί από το όλο έργο η κατασκευή της σήραγγας που θα άρει
την αποµόνωση.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µία τραγική κατάσταση για παρά-
δειγµα όταν έχουµε κάποιο τροχαίο ή κάποιον ασθενή σε κρίσιµη
κατάσταση και είναι κλεισµένη η ορεινή διάβαση και εάν δεν λει-
τουργούν και τα φεριµπότ, τότε χάνονται ζωές πραγµατικά.

Θέλω να υπογραµµίσω ότι η Εύβοια έχει τα θλιβερά πρωτεία
να έχει τα περισσότερα δυστυχήµατα ανά χιλιόµετρο από κάθε
άλλη περιοχή της Ελλάδας.

Σας επισηµαίνω ότι στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυ-
βέρνησής σας είχα δεσµευτεί ότι όπως πίεζα τους Υπουργούς
των κυβερνήσεων της παράταξής µου, θα πιέζω και εσάς για το
καλό του τόπου.

Είµαστε στη διάθεσή σας. Ο µεγαλύτερος αντίπαλός σας είναι
ο τρόπος που λειτουργούν οι δηµόσιες υπηρεσίες. Ο νότιος οδι-
κός άξονας θα έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί. Είχαν διακοπεί οι
εργασίες για ένα χρόνο λόγω ορισµένων, ας τους πω επιεικώς,
καρεκλοκενταύρων στην περιφέρεια της Λαµίας.

Θέσατε το θέµα των πιστώσεων. Θέλω µε την ευκαιρία να ρω-
τήσω. Υπάρχουν πολλά έργα στην Εύβοια. Είχαµε φτιάξει ένα ει-
δικό αναπτυξιακό πρόγραµµα για την Εύβοια, το οποίο θα
κάλυπτε αυτό το έλλειµµα λόγω του αυξηµένου εισοδήµατος συ-
γκριτικά µε τα νέα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
έβγαλαν την περιφέρεια της Στερεάς Ελλάδας εκτός του στόχου
ένα. Έγινε αυτό το ειδικό αναπτυξιακό πρόγραµµα. Θέλω να
µάθω τι πρόκειται να γίνει µε αυτό, ποια είναι τα σχέδια της Κυ-
βέρνησής σας.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό να µείνει η κατασκευή των έργων
στην αρµοδιότητα της ΕΥ∆Ε ΠΑΘΕ. Είναι εγγύηση ότι θα ολο-

κληρωθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και το συντοµότερο
δυνατόν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής, σαράντα µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί-καθηγητές από το 3ο Γενικό Λύ-
κειο Αγίων Αναργύρων. Η Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων

κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα στεναχωρήσω τον αγαπητό συνάδελφο. Η προηγούµενη

κυβέρνηση, όπου δεν µπορούσε να χρηµατοδοτήσει την ανά-
πτυξη και ειδικά τα έργα υποδοµής, εξήγγειλε ή και υπέγραφε
ένα ειδικό αναπτυξιακό. Υπάρχουν τέτοια διάσπαρτα σε όλη την
Ελλάδα. Αυτό γινόταν από το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονο-
µικών. Από εκεί εκπονούνται και εκπορεύονται τα ειδικά αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα, από το «ΠΙΝ∆ΟΣ» µέχρι το ειδικό
αναπτυξιακό πρόγραµµα της Φθιώτιδας, της Εύβοιας, της Φωκί-
δας. Σε όλη την Ελλάδα που έχω γυρίσει, παντού βλέπω και ένα
ειδικό αναπτυξιακό.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Να γίνει ειδικό αναπτυξιακό πρό-
γραµµα περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων): Αυτό ακριβώς είχαµε προτείνει εµείς ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και αυτό είναι το σχέδιό µας. Σε περι-
φέρειες όπως η Στερεά Ελλάδα, οι οποίες αδικούνται από το
στατιστικό παράδοξο -αντίστοιχη είναι η ∆υτική Μακεδονία λόγω
της ∆ΕΗ- αλλά και περιφέρειες που έχουν µεγάλα αναπτυξιακά
ελλείµµατα και µεγάλα ελλείµµατα υποδοµών, όπως είναι η ∆υ-
τική Ελλάδα, πρέπει να υπάρξουν ολοκληρωµένα ειδικά αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα, που θα χρηµατοδοτηθούν από εθνικούς
πόρους, συµπληρωµατικά στην τέταρτη προγραµµατική πε-
ρίοδο. Το τονίζω αυτό για να τραβήξουµε µια διαχωριστική
γραµµή και να ξεκινήσουµε µαζί όλοι µια νέα προσπάθεια.

Να αφήσουµε πίσω δηλαδή την όποια εξαγγελία υπήρξε στο
παρελθόν για τον άλφα ή βήτα λόγο στο πεδίο των προθέσεων
ή των τοπικών κυβερνητικών αξιωµατούχων. Ήταν θετικές αλλά
δεν είχαν αποτέλεσµα γιατί δεν είχαν τη στήριξη του προγράµ-
µατος δηµοσίων επενδύσεων. Έµειναν κυρίως στα χαρτιά και
στις ηµερίδες για την προβολή τους.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι ευτυχώς που έγιναν
οι εκλογές, γιατί η ΕΥ∆Ε ΠΑΘΕ µπορεί να µην υπήρχε σήµερα,
αφού στον προγραµµατισµό, όπως ξέρετε, του κ. Σουφλιά ήταν
ουσιαστικά η κατάργησή της. Τα περισσότερα τµήµατα στην
Πάτρα, στη Θεσσαλονίκη, στη Λάρισα τα έχει καταργήσει ήδη.
Είναι το τελευταίο τµήµα που έχει µείνει ήταν σε προγραµµατι-
σµό να καταργηθεί.

Εµείς, λοιπόν, µε βάση τον ενιαίο και νέο οργανισµό του
Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων και µε βάση το
νέο διοικητικό χάρτη της χώρας θα εντάξουµε τη διοικητική δοµή
και τις ειδικές υπηρεσίες του Υπουργείου µας σ’ αυτή τη στρα-
τηγική. Θέλουµε να έχουµε ειδικές υπηρεσίες ειδικά σε προβλη-
µατικές περιοχές, που χρειάζονται άµεση στήριξη µε ειδικό
προσωπικό. Και η ΕΥ∆Ε ΠΑΘΕ έχει πολύτιµο και αξιόλογο προ-
σωπικό. Σε κάθε περίπτωση δεν είναι πρόθεσή µας, όπως είπα,
να αλλάξουµε τη διευθύνουσα υπηρεσία.

Θα ολοκληρώσω και θα συµφωνήσω µε τον αγαπητό συνά-
δελφο, ότι τα έργα ανήκουν στον ελληνικό λαό, άλλωστε αυτός
τα χρηµατοδοτεί -κάποια απ’ αυτά είναι συγχρηµατοδοτούµενα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση- από το δικό του µόχθο και τις δικές
του φορολογικές εισφορές. Αρκεί να τα σχεδιάζουµε εγκαίρως
µε βάση τις δυνατότητες και τις προτεραιότητες και τις ανάγκες.
Αυτό τόνισα και προηγούµενα, ότι χάθηκε πολύτιµος χρόνος. Τον
τελευταίο χρόνο τα προβλήµατα περίσσεψαν, θα έλεγα, έγιναν
εντονότατα. Είχαµε και τις διπλές εκλογές, ευρωεκλογές, εθνικές
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εκλογές. Ήταν και η µεγάλη πίεση και η κορύφωση όλων των το-
πικών παραγόντων των Βουλευτών όλων των κοµµάτων -το τό-
νισα και προηγουµένως µε έµφαση- και των Βουλευτών της Νέας
∆ηµοκρατίας και αυτό τους τιµά.

Πιστεύω ότι σήµερα που υπάρχει µια Κυβέρνηση η οποία δίνει
προτεραιότητα σε περιοχές όπως η Εύβοια, η πίεσή σας είναι ευ-
πρόσδεκτη και θα δουλέψουµε όλοι µαζί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εισερχόµαστε στην µε

αριθµό 118/23-11-2009 τέταρτη επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος – Άδωνι Γε-
ωργιάδη προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την παράνοµη ιστοσελίδα που εκπέ-
µπει µέσω του Server του Πολυτεχνείου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γεωργιάδη σε περίληψη έχει ως
εξής:

«Πριν από λίγες µέρες ο Εισαγγελέας άσκησε ποινική δίωξη
για παράβαση καθήκοντος στον Πρύτανη και στους Αντιπρυτά-
νεις του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (Ε.Μ.Π) λόγω της ανο-
χής τους στην συνεχιζόµενη εκποµπή της ιστοσελίδας http://
athens.indymedia.org µέσω του server του Πολυτεχνείου. Μάλι-
στα, οι Πρυτανικές Αρχές συνέχισαν να επιτρέπουν την παρά-
νοµη αυτή εκποµπή παρά τα εξώδικα του ΟΤΕ. Μετά την άσκηση
της διώξεως ο κ. Πρύτανης δήλωσε ότι ασχέτως τι θα πει το δι-
καστήριο αυτός θα συνεχίσει να επιτρέπει την παράνοµη εκπο-
µπή. Κι εσείς όµως προσωπικά µε δηλώσεις καλύψατε τις
δηλώσεις του Πρυτάνεως, µιλώντας για την απόλυτη προσήλωση
σας στην ελευθερία του λόγου.

Με το δεδοµένο όµως ότι µέσω αυτής της πειρατικής ιστοσε-
λίδας προτρέπονται οι νέοι σε πράξεις βίας, σε εµπρησµούς, σε
ξυλοδαρµούς και σε άλλες έκνοµες ενέργειες, τίθεται το µεγάλο
ερώτηµα εάν η επίκληση της ελευθερίας του λόγου καλύπτει πα-
ράνοµες πράξεις.

Συνεπώς, ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
1. Εάν παραδείγµατος χάριν η νεοναζιστική οργάνωση Χρυσή

Αυγή ζητήσει να εκπέµψει τα µηνύµατα της µέσω του server του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ), θα της το επέτρεπε;

2. Θα ασκήσετε πειθαρχικό έλεγχο στον κ. Πρύτανη, ο οποίος
δηµοσίως εδήλωσε ότι δεν πρόκειται να σεβαστεί την όποια δι-
καστική απόφαση;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Πανάρετος.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα µπορούσα να απαντήσω
στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γεωργιάδη λιτά, κάνοντας µόνο
επίκληση του αυτοδιοίκητου των πανεπιστηµίων. Και αυτό δεν
είναι απλώς ένα επιχείρηµα. Οι σχέσεις της διοίκησης ενός πα-
νεπιστηµίου µε τους φοιτητές του δεν µπορεί να χρειάζονται τη
διαιτησία ή ακόµα περισσότερο την καθοδήγηση του Υπουργείου
Παιδείας. Αλίµονο εάν το Υπουργείο παρενέβαινε στον τρόπο
που ένα πανεπιστήµιο χρησιµοποιεί τους υπολογιστές του και
στις ιστοσελίδες που φιλοξενεί. Αλίµονο εάν παρακολουθούσε
το σύνολο των ιστοσελίδων που φιλοξενεί κάθε πανεπιστήµιο για
να κρίνει εάν κάποια από αυτές είναι πρέπουσα ή όχι. Θεωρώ ότι
είναι άστοχο να ανοίγουµε λάθος θέµατα σε λάθος χρόνο για
επικοινωνιακούς λόγους.

Όσον αφορά την Κυβέρνηση η άποψή της για το θέµα εκφρά-
στηκε από τη δήλωση της Υπουργού, η οποία –σας τη διαβάζω-
είπε: «∆εν θα κρίνω τη δικαιοσύνη. Θεωρώ ότι οι Πρυτανικές
Αρχές απαντούν µε επάρκεια και θέτουν τα ζητήµατα στη σωστή
τους βάση. Ζούµε σε µία ελεύθερη κοινωνία. Αλίµονο εάν βά-
λουµε µπροστά το θέµα του φόβου. Νοµίζω ότι πάνω από όλα
είναι η ελευθερία της σκέψης και της έκφρασης».

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου εξηγώντας περισσότερο
τη δική µου άποψη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής του Λαϊ-

κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιάδης
έχει το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’
αρχάς θέλω να δηλώσω ότι λυπάµαι που φυγοµάχησε η κ. ∆ια-
µαντοπούλου, γιατί εγώ αναφέρθηκα στην ερώτησή µου σε δική
της δήλωση και θα έπρεπε να είναι εδώ για να απαντήσει. Θυ-
µίζω ότι ο κ. Πρόεδρος της Βουλής έχει δεσµευθεί ότι δεν θα
επιτρέπει να στέλνουν οι Υπουργοί τους Υφυπουργούς τους όταν
υπάρχει θέµα ειδικό που αφορά τον Υπουργό. Προσπερνάω τη
φυγοµαχία της κ. ∆ιαµαντοπούλου όµως και µπαίνω στο προκεί-
µενο.

Σας µιλάει ένας Βουλευτής ο οποίος είναι υπέρ των µπλοκς
και της µπλοκόσφαιρας. Είµαι από αυτούς που κάθε πρωί που
ξυπνάω ενηµερώνοµαι κι εγώ από τα µπλόκς: «Σκεφτόµαστε Ελ-
ληνικά», «Τρωκτικό», «Φίµωτρο», «No News». Όµως πρέπει να κα-
ταλάβουµε ότι είναι τελείως διαφορετικό πράγµα η
«µπλοκόσφαιρα» και η ανωνυµία την οποία εγώ προσωπικά υπο-
στηρίζω µε το «Indymedia», το οποίο είναι ένα πειρατικά εκπε-
µπόµενο site το οποίο εκµεταλλεύεται το πανεπιστηµιακό άσυλο
για να προχωρά σε έκνοµες πράξεις.

Προχωράω, κύριε Υφυπουργέ, και θέλω την προσοχή σας.
Αφήστε τα χαρτιά γιατί θα σας πω πράγµατα που δεν ξέρετε. Το
Σεπτέµβριο µια οµάδα κουκουλοφόρων µπήκε στη Θεολογική
Σχολή Αθηνών και έδειρε ένα φοιτητή του Λαϊκού Ορθοδόξου
Συναγερµού. Τον άφησε αναίσθητο και το ασθενοφόρο τον πήγε
στον Ερυθρό Σταυρό αιµόφυρτο. Αυτοί που τον έδειραν του
έκλεψαν το πορτοφόλι. Μετά από µία ώρα η ταυτότητά του είχε
αναρτηθεί στο Indymedia µε τη φράση από κάτω: «Ιδού ο φασί-
στας που δείραµε στη Θεολογική Σχολή».

Αποτέλεσµα της αναρτήσεως της ταυτότητάς του, δηλαδή των
προσωπικών του δεδοµένων, από το Πολυτεχνείο –γιατί το Πο-
λυτεχνείο το επέτρεψε- ήταν η οικογένειά του έντροµη να παίρ-
νει εµένα τηλέφωνο και να µου ζητάει να παρέµβω. Πήρα τον κ.
Σφακιανάκη στη ∆ίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος και αυτός µου
είπε ότι δεν µπορεί να κάνει απολύτως τίποτα γιατί οι πρυτανικές
αρχές αρνούνται να συνεργαστούν. Τηλεφώνησα εγώ στον πρύ-
τανη και ο πρύτανης του Πολυτεχνείου µε δική του παρέµβαση
αφαίρεσε τη συγκεκριµένη ανάρτηση από την ιστοσελίδα. Απο-
τέλεσµα όµως αυτής της αναρτήσεως τής ταυτότητας τού φοι-
τητού που εδάρη ανηλεώς ήταν να τροµοκρατηθεί η οικογένεια
του παιδιού και να αλλάξουν σπίτι φοβούµενοι ότι θα πάνε να
τους κάψουν το σπίτι.

Θέλω να µου εξηγήσει η Κυβέρνησή σας τι σχέση έχει αυτή η
πράξη µε την ελευθερία διακινήσεως των ιδεών, την οποία,
κακώς, επικαλέσθηκε η φυγοµαχούσα κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου.
Λυπάµαι πάρα πολύ που δεν είναι σήµερα εδώ να µου απαντήσει
η ίδια, όπως θα έπρεπε να κάνει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Έρχοµαι και σε κάτι ακόµα. ∆ιαβάζω ανάρτηση από το Indy-
media, 12 Ιανουαρίου 2007: «Τα µπουκάλια που έπεσαν ήταν
πάρα πολλά». Τα µπουκάλια είναι οι µολότωφ, κύριε Υφυπουργέ.
«Και από τις δύο µεριές του στενού πιάστηκαν κυριολεκτικά στον
ύπνο». Μιλάει για επίθεση των κουκουλοφόρων στα ΜΑΤ. «Ήταν
υπέροχο θέαµα να τους βλέπεις χεσµένους από το φόβο τους
να µην ξέρουν πού να πάνε και να υποφέρουν από το δακρυγόνο.
Κάηκαν τουλάχιστον δύο ασπίδες κ.λπ.». Θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά της Βουλής.

Εδώ είναι η ανάρτηση που έχω κρατήσει για τα δικαστήρια
όταν έκαψαν το βιβλιοπωλείο µου στις 24 ∆εκεµβρίου του 2006
όπου την ώρα που καιγόταν κι εγώ καταστρεφόµουν, αυτοί αναρ-
τούσαν καρέ-καρέ τον εµπρησµό µε φράσεις του είδους «δείτε
τι ωραία που καίγεται το βιβλιοπωλείο του φασίστα του Γεωρ-
γιάδη, σαν χριστουγεννιάτικο δέντρο αναβοσβήνει».

Ερωτώ, κύριε Υφυπουργέ, για να µου πει µία δηµοκρατική Κυ-
βέρνηση: Τι σχέση έχουν αυτά µε την ελευθερία διακινήσεως των
ιδεών που επικαλέσθηκε ψευδώς η κυρία Υπουργός; Αυτό είναι
το ένα σκέλος της ερωτήσεως.

Το δεύτερο σκέλος της ερωτήσεως έχει να κάνει µε το µείζον.
Το µείζον είναι ότι ο πρύτανης του Πολυτεχνείου και οι αντιπρυ-
τάνεις δήλωσαν δηµοσίως ότι δεν σκοπεύουν να σεβαστούν την
οποιαδήποτε δικαστική απόφαση και αυτό επαινέθη από την κ.
∆ιαµαντοπούλου ως πράξη γενναιότητος.
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Θέλω λοιπόν µία ρητή δήλωση της Κυβερνήσεώς σας: Οφεί-
λουν και οι πρυτάνεις να σέβονται τις δικαστικές αποφάσεις ή το
αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, που είπατε, σηµαίνει ότι τα πα-
νεπιστήµια είναι ανεξάρτητα κράτη που θα έχουν δική τους δι-
καιοσύνη και έχει δικαίωµα ο κάθε πρύτανης να γράφει την όποια
απόφαση του οποιουδήποτε ελληνικού δικαστηρίου στα παλιά
του τα παπούτσια; Αυτό δήλωσε ο κύριος πρύτανης και του εί-
πατε και µπράβο. Σε λίγο θα του κάνετε και άγαλµα. Ενώπιον του
Προέδρου της Βουλής διαµαρτύροµαι εντόνως που δεν ήλθε η
κ. ∆ιαµαντοπούλου να απαντήσει σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κύριος
Πανάρετος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω µε
µια απάντηση για την κ. ∆ιαµαντοπούλου. Η κ. ∆ιαµαντοπούλου
βρίσκεται σήµερα στις Βρυξέλλες προσπαθώντας να αντιµετω-
πίσει το τεράστιο πρόβληµα που έχει η χώρα µε τις οδηγίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν έχουν εφαρµοστεί, όπως, επίσης,
και µε τις δικαστικές αποφάσεις που αφορούν θέµατα της εκ-
παίδευσης.

Το να επικεντρωθώ αποκλειστικά για να απαντήσω συγκεκρι-
µένα για την ιστοσελίδα του Indymedia νοµίζω ότι θα ήταν λάθος.
Αν το έκανα, θα κρίναµε το ζήτηµα µε βάση τις απόψεις που εκ-
φράζονται στη συγκεκριµένη ιστοσελίδα. Αν κριθεί ότι υπάρχει
παράνοµης ή εγκληµατικής φύσεως περιεχόµενο σε οποιαδή-
ποτε ιστοσελίδα, αυτό χρήζει διερεύνησης από την αρµόδια
αρχή ∆ίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος, ανεξάρτητα από το πού
φιλοξενείται.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Σας είπα, δεν µπορεί. Το
απαγορεύει ο Πρύτανης, γι’ αυτό έγινε η δήλωση. Μη µου λέτε
πράγµατα αυτονόητα. Το έχουν ζητήσει από τον Πρύτανη και ο
Πρύτανης λέει, όχι…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Γεωργιάδη, σας
παρακαλώ τώρα. Αφήστε να ολοκληρώσει ο κύριος Υφυπουρ-
γός. Να τηρούµε τον Κανονισµό. Ήµασταν ιδιαίτερα γενναιόδω-
ροι. Σας αφήσαµε να µιλήσετε περισσότερο. Μη διακόπτετε,
όµως, τώρα σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Με την εξαίρεση αυτή, πρέπει
να διευκρινίσουµε κατά πόσο ένα πανεπιστήµιο µπορεί να δίνει
βήµα, είτε ηλεκτρονικό είτε ζωντανό, για τη διατύπωση απόψεων
που δεν είναι αµιγώς ακαδηµαϊκές. Και αυτό, βέβαια, δεν µπορεί
να εξαρτάται από το περιεχόµενο των απόψεων.

Νοµίζω ότι η απάντηση είναι σαφής όταν το βήµα είναι ζω-
ντανό. Και συµφωνούµε όλοι ότι οι απόψεις αυτές µπορούν να
διατυπώνονται χωρίς καµµία επιφύλαξη.

Στην περίπτωση του ηλεκτρονικού βήµατος τώρα, η εκ των
πραγµάτων στάση του Πανεπιστηµίου φαίνεται να είναι παγίως
θετική. Και δεν αναφέροµαι αποκλειστικά στην ιστοσελίδα που
σας απασχολεί. Παράδειγµα είναι οι ιστότοποι των φοιτητικών
παρατάξεων, που υπάρχουν σε όλα τα πανεπιστήµια. Ενώ δεν
εκφράζουν αµιγώς ακαδηµαϊκές απόψεις, φιλοξενούνται δια-
χρονικά στους ιστότοπους των πανεπιστηµίων.

Το ζήτηµα, συνεπώς, δεν είναι η πρόσβαση στη δυνατότητα
αυτή. Είναι κατά πόσον θα πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα και
µε ποιες προϋποθέσεις δίνεται αυτή η δυνατότητα της φιλοξε-
νίας ιστοσελίδων. Το ερώτηµα είναι πώς αποφασίζεται αυτή η
πρόσβαση στο συγκεκριµένο βήµα και µε ποια κριτήρια θα αναρ-
τηθεί µία σελίδα ή όχι. Με βάση την άποψη που η σελίδα θα εκ-
φράζει; Με βάση την ταυτότητα του διαχειριστή της; Με βάση τη
σχέση του διαχειριστή της µε το Πανεπιστήµιο, φοιτητική ιδιό-
τητα, κοµµατική ιδιότητα, καµµία ιδιότητα; Και εφόσον επιτρέπει
την ανάρτηση, υπό ποιο καθεστώς; Ποιες υποχρεώσεις απορρέ-
ουν από τη χρήση αυτή; Πόσοι υπολογιστικοί πόροι διατίθενται
ή δεσµεύονται για τη λειτουργία ηλεκτρονικών βηµάτων; Βάσει

ποιου σχεδιασµού ή πολιτικής; Κοινώς, ποιοι είναι οι κανόνες;
Αυτή είναι η οπτική γωνία σε σχέση µε τη δυνατότητα έκφρα-

σης άποψης, τη δυνατότητα πρόσβασης σε ένα ηλεκτρονικό
βήµα. Και αυτό, όσον αφορά τα πανεπιστήµια, µπορεί να καθο-
ριστεί µόνο από τα πανεπιστήµια.

Σας ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Για τις δικαστικές απο-

φάσεις δεν απαντήσατε. Έχει δεύτερο σκέλος η ερώτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Γεωργιάδη, σας

παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Έχει δύο σκέλη η ερώ-

τηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε

Γεωργιάδη! Για τρίτη φορά παραβιάζετε τον Κανονισµό.
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 122/23.11.2009 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τους Υπουργούς Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε την αναγνώριση
ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των σχολικών
φυλάκων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Μετά από αγωνιστικές κινητοποιήσεις οι σχολικοί φύλακες

κατάφεραν να µετατρέψουν την ευκαιριακή, ανασφάλιστη εργα-
σία, που προέκυπτε από το αντίστοιχο πρόγραµµα απόκτησης
εργασιακής εµπειρίας του ΟΑΕ∆, σε θέσεις εργασίας αορίστου
χρόνου…».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Γεωργιάδη και κύριε Πανάρετε, αν θέλετε ατύπως να

συνεχίσετε τη συζήτηση της επίκαιρης προηγούµενης ερώτησης,
σας παρακαλώ να το κάνετε εκτός Αιθούσης.

«Με το ν. 3320/2005 αναγνωρίστηκε το διάστηµα από το 2001
έως το 2004, που απασχολούνταν µε βάση τις συµβάσεις έργου,
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας και ο οποίος υπολογίζεται
στη µισθολογική τους εξέλιξη και στη χορήγηση των διαφόρων
επιδοµάτων.

Οι συγκεκριµένες, όµως, διατάξεις δεν αναγνωρίζουν τα
ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα γι’ αυτό το διά-
στηµα.

Από αυτή την παράδοξη εξαίρεση θίγονται τα συνταξιοδοτικά
δικαιώµατα των σχολικών φυλάκων.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί εάν θα προχωρήσουν άµεσα και
µε ποια µέτρα στην αναγνώριση των ασφαλιστικών και συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων των σχολικών φυλακών για το διάστηµα
2001 έως 2004.»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. συναδέλφου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος
Κουτρουµάνης.

Κύριε Υφυπουργέ έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι οι σχολικοί φύλακες ερ-

γάστηκαν µε τα προγράµµατα αυτά απόκτησης εργασιακής
εµπειρίας τα οποία εφάρµοσε ο ΟΑΕ∆ και υλοποίησε µαζί µε
τους δήµους. Είναι πράγµατι έτσι ότι οι συγκεκριµένοι εργαζό-
µενοι στην πρώτη φάση της εργασίας τους, δηλαδή από το 1999,
2000 και µετά, ασφαλίστηκαν µόνο στον κλάδο υγείας για παρο-
χές σε είδος από το ΙΚΑ, µε την προϋπόθεση, βέβαια, ότι δεν
είχαν ασφάλιση σε άλλο φορέα κύριας ασφάλισης ή στο δηµό-
σιο.

Στη συνέχεια, υπήρξε µια δεύτερη ασφαλιστική κάλυψη για το
εργατικό ατύχηµα και όταν µε την εφαρµογή του π.δ. 164 άλλα-
ξαν οι εργασιακές τους σχέσεις και προσελήφθησαν ή µετατρά-
πηκαν σε ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, ο χρόνος αυτός
που είχε διανυθεί για την απόκτηση εργασιακής εµπειρίας λή-
φθηκε υπ’ όψιν για τη βαθµολογική και µισθολογική τους εξέλιξη
στο δηµόσιο. Σύµφωνα, όµως, µε τις µέχρι τώρα διατάξεις που
ισχύουν, δεν αναγνωρίζεται ο χρόνος αυτός ως συντάξιµος.

Τις σχετικές αυτές διατάξεις η Κυβέρνηση σήµερα επανεξε-
τάζει στα πλαίσια και του κοινωνικού διαλόγου, έτσι ώστε να
λυθεί το ζήτηµα και για αυτούς τους εργαζόµενους και για άλ-
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λους εργαζόµενους που έχουν παρόµοια προβλήµατα, γιατί το
θέµα δεν πρέπει να αντιµετωπιστεί αποσπασµατικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο ερωτών

Βουλευτής κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτρέψτε µια πρώτη

διαπίστωση. Η λογική –και αυτό είναι διαχρονική λογική- της συ-
µπίεσης των δηµόσιων δαπανών φαίνεται ότι έχει αντανάκλαση
στη φθηνή και ανασφάλιστη εργασία στο δηµόσιο τοµέα µέσα
από την αξιοποίηση των διαφόρων προγραµµάτων απόκτησης
επαγγελµατικής εµπειρίας ή των διαφόρων συµβάσεων έργων ή
χρόνου.

Βεβαίως, οι σχολικοί φύλακες µέσα από κινητοποιήσεις κατά-
φεραν αυτές τις συµβάσεις µαύρης εργασίας, ανασφάλιστης ερ-
γασίας να τις µετατρέψουν σε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. Με µετέπειτα νοµοθετική ρύθµιση, όπως εί-
πατε και εσείς, ο χρόνος αυτός αναγνωρίστηκε ως χρόνος προ-
ϋπηρεσίας για την αναγνώριση των µισθολογικών και
βαθµολογικών τους δικαιωµάτων για τη µισθολογική τους εξέ-
λιξη.

Εδώ επιτρέψτε µου µια παρένθεση. Υπάρχουν ακόµη και σή-
µερα δήµοι από τους εκατόν σαράντα πέντε δήµους που αφο-
ρούσαν το πρόγραµµα σχολικών φυλάκων, οι οποίοι αρνούνται
στην πράξη να τους αναγνωρίσουν τη µισθολογική εξέλιξη από
το διάστηµα του προεδρικού διατάγµατος µέχρι την τελική τους
κατάταξη, δηλαδή υπάρχει το παράδοξο από το 2001 µέχρι το
2004 να τους αναγνωρίζονται τα µισθολογικά τους δικαιώµατα
και από το 2004 µέχρι το 2006 ή µέχρι το 2007 οι συγκεκριµένοι
δήµοι, οι λίγοι, να τους αρνούνται την αναγνώριση της µισθολο-
γικής εξέλιξης.

Το Υπουργείο Εργασίας ως τοποτηρητής της εφαρµογής των
νόµων, θα έπρεπε να έχει παρέµβει άµεσα για να αντιµετωπιστεί
αυτή η παρανοµία των δηµοτικών αρχών, όσων ακόµα εξακο-
λουθούν να το κάνουν.

Και εδώ προκύπτει ένα παράλογο, κύριε Υπουργέ. Το παρά-
λογο είναι ότι το ίδιο το κράτος µε νοµοθετική ρύθµιση αναγνω-
ρίζει µισθολογικά ως προϋπηρεσία και από την άλλη δεν
αναγνωρίζει ταυτόχρονα την κατοχύρωση των ασφαλιστικών δι-
καιωµάτων, δηλαδή παραδέχεται το κράτος ότι υπάρχουν εργα-
ζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα που δεν έχουν ασφαλιστικά και
συνταξιοδοτικά δικαιώµατα. Και αυτό το γεγονός πρέπει να αντι-
µετωπιστεί άµεσα, δηλαδή το ίδιο το κράτος στο όνοµά του ως
εργοδότη να παρανοµεί απέναντι στα ασφαλιστικά δικαιώµατα
και να µην τα αναγνωρίζει.

Και µετά λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι θα λύσετε τα ζητήµατα µε
προσχηµατικό διάλογο. Μα ο διάλογος είναι συγκεκριµένος για
να ψαλιδίσει και άλλα ασφαλιστικά δικαιώµατα. Βεβαίως δεν είναι
αυτό το αντικείµενο της συζήτησης. Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα κα-
ραµπινάτης, σκαστής παρανοµίας που κάνει το δηµόσιο και πρέ-
πει να αντιµετωπιστεί άµεσα. Και η αντιµετώπιση είναι µε
νοµοθετική πράξη, µε νοµοθετική ρύθµιση, όπου θα αναγνωρί-
ζεται ότι ο χρόνος αυτός, µέχρι δηλαδή την ηµεροµηνία κατάτα-
ξης, είναι προϋπηρεσία, υπάρχει πλήρη αναγνώριση των
ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων και αναλαµβάνει
το κράτος να καλύψει το σύνολο των ασφαλιστικών αυτών ει-
σφορών απέναντι στο ΙΚΑ.

Άλλωστε, το κονδύλι µε βάση τα ίδια τα έγγραφα του δικού
σας Υπουργείου µε ηµεροµηνία 11-2-2009, είναι πάρα πολύ
µικρό, είναι ευτελές. Και µετά µιλάµε για τη βιωσιµότητα των
ασφαλιστικών ταµείων, όταν το κράτος δεν καταβάλλει τις ασφα-
λιστικές εισφορές των εργαζοµένων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Όλα αυτά τα προβλήµατα στα οποία
αναφερθήκατε και αφορούν το δηµόσιο και τις εργασιακές σχέ-
σεις, είναι προβλήµατα γνωστά, τα οποία η Κυβέρνησή µας τα
αντιµετωπίζει µε τρόπο ριζικό, γιατί µε το νέο τρόπο προσλή-
ψεων που υπάρχει στο δηµόσιο, δεν πρόκειται να υπάρξουν τέ-
τοιου είδους εργασιακές µορφές που είχαν αυτά τα

χαρακτηριστικά στα οποία αναφερθήκατε.
Ωστόσο, τα ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα των

εργαζοµένων είναι ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα που δεν µπορεί να
αντιµετωπιστεί αποσπασµατικά και ευκαιριακά. Το ασφαλιστικό
γενικότερα δεν προσφέρεται για ανέξοδους λαϊκισµούς και µι-
κροκοµµατικές σκοπιµότητες. Είναι πρόβληµα καθαρά πολιτικό
και απαιτεί πολιτική διαδικασία για την επίλυσή του.

Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει την αντιµετώπιση του ασφαλιστι-
κού µε όρους πολιτικούς, µε κοινωνική συµµετοχή στις διαδικα-
σίες διαλόγου και διαβούλευσης, µε ανοικτές διαδικασίες
διαλόγου µε τους κοινωνικούς φορείς. Αυτή είναι η βασική πολι-
τική επιλογή της Κυβέρνησης, αυτή η προεκλογική υπόσχεση και
η προγραµµατική µας δέσµευση. Μέσα από διάλογο, χωρίς αιφ-
νιδιασµούς, χωρίς κρυφούς σχεδιασµούς, χωρίς αστερίσκους
και υποσηµειώσεις, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει το ασφαλιστικό,
όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, σαν εθνικό ζήτηµα.

Σε αυτά τα πλαίσια, κύριε Πρόεδρε, ξεκίνησε σήµερα ο διά-
λογος του Υπουργείου Εργασίας µε τους κοινωνικούς φορείς,
παρά τα προβλήµατα και τα εµπόδια που επιχείρησαν να θέσουν
για να µαταιώσουν το διάλογο, επιδιώκοντας όµως στην ουσία
να αποκρύψουν την απουσία θέσεων και προτάσεων.

Σήµερα ζητήσαµε να αναβληθεί η συζήτηση της συγκεκριµέ-
νης επίκαιρης ερώτησης για επόµενη συνεδρίαση, επειδή είναι
σε εξέλιξη οι διαδικασίες διαλόγου στην Πειραιώς, στο Υπουρ-
γείο. ∆εν θα υποθέσω ότι δεν έγινε δεκτό το αίτηµα για να πα-
ρεµποδιστεί ο διάλογος. ∆εν θα υποθέσω, όµως, ότι και το θέµα
της συζήτησης είναι τόσο επείγον που να απαιτεί άµεση και απο-
σπασµατική αντιµετώπιση. Είµαι βέβαιος ότι τόσο ο ερωτών Βου-
λευτής όσο και το Προεδρείο εκφράζοντας το Σώµα,
υπερασπίζονται και επιβάλλουν την κοινοβουλευτική διαδικασία
διαλόγου για το σοβαρό ζήτηµα της κοινωνικής ασφάλισης. Εί-
µαστε εδώ για να συµµετάσχουµε στο θεσµοθετηµένο διάλογο
τόσο µέσα στο Κοινοβούλιο όσο και µε τους κοινωνικούς φορείς
και είναι ευχάριστο ότι ο συνάδελφος Βουλευτής συµµετέχει σ’
αυτήν τη διαδικασία διαλόγου. Είµαι βέβαιος ότι το δικαίωµα
αυτό που διεκδικεί και αναγνωρίζει για τον εαυτό του, το διεκδι-
κεί και το αναγνωρίζει σε όλους τους πολίτες, σε όλους τους κοι-
νωνικούς φορείς.

Όσον αφορά το περιεχόµενο της υπό συζήτηση ερώτησης,
κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω ότι στα πλαίσια του κοινω-
νικού διαλόγου επενεξετάζεται αυτό το θεσµικό πλαίσιο στην κα-
τεύθυνση της αλλαγής για να ικανοποιηθούν αιτήµατα των
εργαζοµένων.

Σας ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε

Πρόεδρε. Τι σχέση έχουν οι νουθεσίες και συκοφαντίες µε τη συ-
γκεκριµένη ερώτηση;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, δεν έχετε το λόγο. Είστε εκτός Κανονισµού και εκτός δια-
δικασιών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σε τι απάντησε ο κ. Υφυ-
πουργός;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κύριος Υφυπουργός
απάντησε έτσι όπως έκρινε ότι πρέπει να απαντήσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά είναι νουθεσίες
στις θέσεις και τις στάσεις του Κουµµουνιστικού Κόµµατος.
Ήταν εκτός θέµατος η απάντηση του κυρίου Υφυπουργού.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οι συνεδριάσεις είναι
δηµόσιες και υπάρχει η πληροφόρηση και για τους πολίτες µέσω
της απευθείας µετάδοσης των συνεδριάσεων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ αναγνωρίζει ότι
υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς ασφαλιστικά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Υπουργείο απά-
ντησε ακριβώς όπως απάντησε ο κύριος Υφυπουργός.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μα δεν
απάντησε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η πέµπτη µε αριθµό
123/23-11-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη, προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων στήριξης των ελαιοπαραγωγών κ.λπ. δεν θα συζη-
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τηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και συνεπώς δια-
γράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη διαδικασία των τοποθετήσεων µε
θέµα τη βία κατά των γυναικών µε αφορµή τη ∆ιεθνή Ηµέρα για
την πάταξη της βίας κατά των γυναικών.

Όπως είχαµε αποφασίσει στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων την
περασµένη εβδοµάδα, µετά από µία σύντοµη δική µου τοποθέ-
τηση ως Προέδρου της Βουλής θα υπάρξουν σύντοµες επίσης
οµιλίες και από συναδέλφους Βουλευτές εκπροσώπους των κοµ-
µάτων. Από το ΠΑΣΟΚ θα µιλήσει η κ. Βασιλική Τσόνογλου-Βυλ-
λιώτη, από τη Νέα ∆ηµοκρατία η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα,
από το ΚΚΕ η κ. Βέρα Νικολαΐδου, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη και από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ η κ. Ηρώ ∆ιώτη. Εκ µέρους της Κυβέρνησης θα µιλήσει
επίσης ο Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων κ. Απόστολος Κατσιφάρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε ο Οργανισµός
Ηνωµένων Εθνών έχει καθιερώσει την 25η Νοεµβρίου ως ∆ιεθνή
Ηµέρα για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών. Μ’ αυτήν
την αφορµή η ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση, δηλαδή ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Κοινοβουλίων κυρίαρχων χωρών ηγείται µιας
εκστρατείας µε θέµα «Τα Κοινοβούλια αναλαµβάνουν δράση ενά-
ντια στη βία κατά των γυναικών». Στο πλαίσιο αυτής της πρωτο-
βουλίας οργανώνεται σήµερα η σχετική συζήτηση και στο δικό
µας Κοινοβούλιο.

Στόχος της ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης είναι να ευαισθη-
τοποιήσει τα µέλη των Εθνικών Κοινοβουλίων, να ευαισθητοποι-
ήσει τις κυβερνήσεις, τα Μαζικά Μέσα Επικοινωνίας, αλλά και
ευρύτερα την κοινωνία απέναντι σ’ ένα πρόβληµα που στιγµατί-
ζει το σύγχρονο κόσµο αφού το πρόβληµα αυτό δεν γνωρίζει µά-
λιστα εθνικά, γεωγραφικά, κοινωνικά και ταξικά όρια. Ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών πρωτοστατεί στην προσπάθεια
εξάλειψης του φαινοµένου µέσω διεθνών συµβάσεων, παγκό-
σµιων διασκέψεων, ψηφισµάτων, αλλά και εκκλήσεων προς τα
κράτη για λήψη µέτρων.

Παράλληλα η εκστρατεία που τιτλοφορείται «Ενωµένοι να θέ-
σουµε τέλος κατά της βίας των γυναικών» ξεκίνησε το 2008 και
θα διαρκέσει µέχρι το 2015. Η εκστρατεία επιδιώκει µέσα σ’ αυτό
το διάστηµα να προωθήσει τη δηµιουργία ή τη βελτίωση της εθνι-
κής νοµοθεσίας για την αντιµετώπιση και την τιµωρία κάθε εί-
δους βίας αλλά και να οδηγήσει στην κατάρτιση εθνικών σχεδίων
δράσης, να ενισχύσει τους µηχανισµούς συλλογής δεδοµένων
για τη βία κατά των γυναικών, να ενηµερώσει τους πολίτες για
όλες τις µορφές βίας κατά των γυναικών και να αυξήσει τα κοι-
νωνικά αντανακλαστικά για την καταπολέµησή της.

Η παγκόσµια εκστρατεία της ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης
συµβάλλει στην επίτευξη των στόχων του Οργανισµού Ηνωµέ-
νων Εθνών καλώντας τα κοινοβούλια να αναπτύξουν πρωτοβου-
λίες προς αυτήν την κατεύθυνση. Η πολιτεία εδώ στην πατρίδα
µας έχει ήδη επιδιώξει να καλύψει το νοµοθετικό κενό ή τις ανά-
γκες που υπήρχαν στο επίπεδο της νοµοθεσίας σχετικά µε το ζή-
τηµα της βίας κατά των γυναικών τόσο µε τη θέσπιση νόµου που
ποινικοποιεί την ενδοοικογενειακή βία όσο και µε ειδικό νόµο
πριν από µερικά χρόνια για την αντιµετώπιση της εµπορίας γυ-
ναικών µε σκοπό τη σεξουαλική εκµετάλλευση.

Σήµερα, βέβαια, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας την κοινή πα-
ραδοχή ότι η βία κατά των γυναικών δεν είναι µόνο σωµατική
αλλά µπορεί να είναι και σεξουαλική, ψυχολογική, οικονοµική,
πνευµατική όπως αποτυπώθηκε κατά τη ∆ιάσκεψη του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών στο Πεκίνο το 1995. Οι γυναίκες µπορεί
να είναι θύµατα πολλών µορφών και βαθµών βίας στο οικογενει-
ακό, στο εργασιακό και στο κοινωνικό τους περιβάλλον. Μπορεί
ακόµη να είναι θύµατα ακραίων εκδοχών σεξουαλικής βίας που
συνδέονται µε το ευρύτερο πρόβληµα της σεξουαλικής και οι-
κονοµικής εκµετάλλευσης των γυναικών και του trafficking, της
εµπορίας θα λέγαµε των γυναικών µε σκοπό τη σεξουαλική εκ-
µετάλλευση.

Οι συνέπειες του φαινοµένου είναι ιδιαίτερα αρνητικές και για

τις ίδιες τις γυναίκες πρωτίστως, αλλά και για την κοινωνία στο
σύνολό της. Η βία µε οποιαδήποτε µορφή και αν ασκείται οδηγεί
σε κίνδυνο της ζωής και της σωµατικής ακεραιότητας της γυναί-
κας, οδηγεί σε ανεπίτρεπτες διακρίσεις µεταξύ γυναικών και αν-
δρών, οδηγεί σε κοινωνικό αποκλεισµό και περιθωριοποίηση.
Οδηγεί στην υπονόµευση της κοινωνικής ειρήνης, στην παρε-
µπόδιση της ισότιµης ανάπτυξης και της ευηµερίας και ακόµη
και σε κόστος για την πολιτεία, σε κοινωνικές υπηρεσίες, στο σύ-
στηµα δικαιοσύνης και υγείας.

Για όλους αυτούς τους λόγους, οφείλουµε να δράσουµε συ-
ντονισµένα και στοχευµένα σε όλα τα επίπεδα, προκειµένου να
περιορίσουµε το φαινόµενο, µε σκοπό την πλήρη εξάλειψή του.

Η αποστολή του Κοινοβουλίου σήµερα δεν περιορίζεται στο
νοµοθετικό έργο και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ανοικτό στην
κοινωνία και τις προκλήσεις της, οφείλει το Κοινοβούλιο να δια-
σφαλίζει την ισότητα, τη δικαιοσύνη, την ελευθερία και την προ-
στασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Προτείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υιοθετήσουµε τη
δέσµη µέτρων που εισηγείται και η ίδια η Κοινοβουλευτική
Ένωση, µέτρων που συνοψίζονται στα εξής: Στην υιοθέτηση
νόµων περιεκτικών, σαφών, κατανοητών, που θα λειτουργούν
αποτελεσµατικά στον αγώνα εναντίον της βίας κατά των γυναι-
κών.

Επίσης πρέπει να παρακολουθήσουµε και να ενισχύσουµε την
εφαρµογή των νόµων, του θεσµικού πλαισίου, που µέχρι στιγµής
έχει δηµιουργηθεί και στη χώρα µας.

Ακόµη πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση στην εκπαίδευση
των παιδιών και των νέων σε ό,τι αφορά τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, την ισότητα των δύο φύλων και να οργανώσουµε εκστρα-
τείες ευαισθητοποίησης των πολιτών µε οµιλίες και συνέδρια.

Πρέπει, οπωσδήποτε, να οικοδοµήσουµε συµµαχίες µε κοινω-
νικούς φορείς, να σφυρηλατήσουµε συµµαχίες µε την κοινωνία
των πολιτών, στοχεύοντας στην ευρεία κοινωνική συναίνεση για
την αντιµετώπιση του προβλήµατος. Και πρέπει οπωσδήποτε να
οργανώσουµε ένα θεσµικό πλαίσιο που ενισχύει ακόµη περισ-
σότερο τη συµµετοχή των γυναικών στα όργανα λήψης των απο-
φάσεων και τους πολιτειακούς θεσµούς.

Ο δρόµος για την αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος, της
βίας κατά των γυναικών, είναι προφανώς και µακρύς και δύσκο-
λος, όσο µεγάλο είναι και το πρόβληµα που καλούµαστε να αντι-
µετωπίσουµε. Χρειάζονται συνεχής εγρήγορση, ανοικτή
επικοινωνία µε την κοινωνία και αποτελεσµατικά µέτρα.

Είναι, κατά τη γνώµη µου, εξαιρετικά σηµαντικά όχι µόνο για
συµβολικούς λόγους, να πρωτοστατήσει το Κοινοβούλιο σε µία
όχι συγκυριακή, αλλά µόνιµη διαρκή εκστρατεία ενάντια σε κάθε
µορφής βία εναντίον των γυναικών. Εκτός από τη σηµερινή εδώ
διαδικασία, θυµίζω ότι, όπως αποφασίσαµε στην προηγούµενη –
την περασµένη εβδοµάδα δηλαδή- ∆ιάσκεψη των Προέδρων,
στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας Νεολαίας και ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου υπήρξε ήδη συνεδρίαση. Συνεδρίασε η επι-
τροπή χθες επί πολλές ώρες, µε ιδιαίτερο µάλιστα περιεχόµενο
της συνεδρίασης αυτής, συνεδρίαση στην οποία είχαν κληθεί και
συµµετείχαν και διάφοροι κοινωνικοί φορείς, µε αντικείµενο βέ-
βαια συζήτησης το φαινόµενο της βίας κατά των γυναικών. Η κα-
τάθεση και των εµπειριών της µέχρι τώρα προσπάθειας, αλλά και
του προγραµµατισµού των σχετικών φορέων και των οργανώ-
σεων, γυναικείων και άλλων, αποτελεί για εµάς ένα πολύτιµο
υλικό, για να συνεχίσουµε αυτήν την προσπάθεια, όπως είπα, ως
Κοινοβούλιο της Ελλάδας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ η κ. Τσόνογλου-Βυλλιώτη
Βασιλική.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 25η Νοεµβρίου έχει καθιερω-
θεί από τον ΟΗΕ, πράγµατι, ως παγκόσµια ηµέρα κατά της βίας
έναντι των γυναικών.

Βία κατά των γυναικών σηµαίνει κάθε πράξη βίας µε βάση το
φύλο, που έχει σαν συνέπεια σωµατική, σεξουαλική, ψυχολογική
βλάβη, τον εξαναγκασµό ή την αυθαίρετη στέρηση ελευθερίας
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είτε στη δηµόσια είτε στην ιδιωτική ζωή και υπό ευρεία έννοια,
καλύπτει τη σεξουαλική κακοποίηση, την ενδοοικογενειακή βία,
τη σεξουαλική παρενόχληση, τη βία στα σχολεία, την εµπορία
γυναικών, τη σεξουαλική εκµετάλλευση, καθώς επίσης και τη δια-
κριτική µεταχείριση µειονεκτούντων και κοινωνικά ευπαθών ατό-
µων. Είναι βία λεκτική, ψυχολογική, πνευµατική, παρεµπόδιση
στην εργασία και στην ελευθερία.

Η βία κατά των γυναικών, µε οποιαδήποτε µορφή, είτε πρό-
κειται για βία µέσα στην οικογένεια είτε στην απασχόληση, είναι
φαινόµενο πολύ παλαιό ως προς την προέλευσή του, πλην όµως
αντιµετωπιζόταν σαν ζήτηµα ελάσσονος σηµασίας. Άλλωστε, η
θεωρία της επιθετικής κυριαρχίας του άνδρα πάνω στη γυναίκα
εθεωρείτο φυσικό δικαίωµα, που µάλιστα αποτυπώνονταν σ’ ένα
σύστηµα συνόλου πολιτιστικών αξιών που του έδινε το προβάδι-
σµα στη φυσική δύναµη.

Αυτός ο µύθος διατηρήθηκε επί χρόνια ακόµη και στη δική µας
κοινωνία και λειτουργούσε µέσα από θεσµούς όπως η οικογέ-
νεια, το σχολείο, η συναναστροφή. Στη βάση αυτής της θεωρή-
σεως η γυναίκα, αδύναµη από τη φύση της, κατατάσσεται σε
κατώτερο ον που οφείλει να δέχεται κάθε µορφή καταπίεσης και
βίας που κατευθύνεται εναντίον της. Με την πάροδο των χρόνων,
όµως, η πίεση που ασκήθηκε από γυναικείες οργανώσεις, το φε-
µινιστικό κίνηµα, τόσο σε εθνικό όσο και σε παγκόσµιο επίπεδο
οδήγησε στην ένταξη της αρχής της ισότητας σε πολιτικές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε µία προσπάθεια περιορισµού και εξου-
δετέρωσης κάθε µορφής βίας. Ιδιαίτερα το έτος 1975 παρατη-
ρείται µία έντονη κινητοποίηση διεθνώς µε σκοπό την προώθηση
πολιτικών και διαµόρφωση δράσεων συλλογής και αναλύσεως
των δεδοµένων, σχετικά µε τη βία.

Ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, διεθνείς οργανώσεις, ερευ-
νητικά και εκπαιδευτικά ινστιτούτα, επιτροπές, υλοποιούν δρά-
σεις για την αντιµετώπιση και την πρόληψη της βίας κατά των
γυναικών, συνιστούν την ενίσχυση της νοµοθεσίας των κρατών-
µελών µε στόχο την ευαισθητοποίηση των γυναικών αλλά και
όλης της κοινωνίας.

Σταθµός στην εξέλιξη της ισότητας των φύλων και την απόρ-
ριψη των φαινοµένων βίας αποτελεί η πλατφόρµα δράσης του
Πεκίνου το έτος 1995, όπου πλην των άλλων αποφασίζεται να
προωθηθούν οι στόχοι της ισότητας της ανάπτυξης και της ει-
ρήνης για όλες τις γυναίκες στον κόσµο, να εφαρµοσθούν οι
προϋπάρχουσες διεθνείς συµβάσεις για την εξάλειψη της βίας,
να προληφθούν και εξαλειφθούν όλες οι µορφές βίας κατά των
γυναικών και κοριτσιών.

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υποστηρίζει την πρωτοβουλία ορ-
γάνωσης εκστρατείας ενηµέρωσης για τη βία κατά των γυναικών
µε τίτλο: «Βία κατά των γυναικών, ανοχή µηδέν».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παραπάνω πολιτικές και δρά-
σεις ουσιαστικά εντάσσονται στο πλαίσιο της ισότητας των δύο
φύλλων, πλην η ένταξη της ισότητας στις πολιτικές δεν εξασφα-
λίζει αυτόµατα και την προστασία τους.

Στη χώρα µας το Σύνταγµα των Ελλήνων του 1975 αναγνωρί-
ζει την ισότητα των δύο φύλων. Αυτή η αρχή όµως παραβιάζεται
ευθέως από την ενδοοικογενειακή βία. Τον Οκτώβριο 2006 ψη-
φίστηκε ο ν.3500/2006 για την αντιµετώπιση της βίας και άλλες
διατάξεις. Αυτός ο νόµος περιέχει µεν θετικά στοιχεία στην προ-
σέγγιση του φαινοµένου από νοµικής πλευράς, µε στόχο την
προστασία της γυναίκας και ευρύτερου κύκλου προσώπων, δί-
νοντας το στίγµα ότι η βία που εκδηλώνεται µέσα στην οικογέ-
νεια δεν αποτελεί ιδιωτική υπόθεση, αλλά αποτελεί µία σοβαρή
κοινωνική παθογένεια που η πολιτεία οφείλει να καταπολεµήσει,
πλην όµως αφήνει ανοικτές, ακάλυπτες δυσλειτουργίες µε το
θεσµό της ποινικής διαµεσολάβησης, που στην πράξη οδήγησε
σε ανίερους συµβιβασµούς κατά των γυναικών και βεβαίως, ποτέ
ο δράστης τέτοιων συµπεριφορών δεν φυλακίστηκε µε αµετά-
τρεπτη ποινή.

Παρά την άνω νοµοθετική ρύθµιση, η καθηµερινή πρακτική
έχει αποδείξει ότι δεν αρκεί ώστε να αποφεύγεται και η δευτε-
ρογενής θυµατοποίηση των θυµάτων στα δικαστήρια, εκείνων,
δηλαδή, που είχαν την τόλµη να καταγγείλουν και, βεβαίως, δεν
απέκλεισε τον κοινωνικό διασυρµό τους. Αυτό αποτελεί αιτία;
ώστε ελάχιστα περιστατικά βίας να καταγγέλονται από τις πα-

θούσες, ένα φαινόµενο που, βεβαίως, αναπαράγεται και διο-
γκώνεται Μετανάστες-γυναίκες, περισσότερο ευάλωτες στην εν-
δοοικογενειακή βία, στους χώρους εργασίας, περίπτωση
Κούνεβας, συχνά πρωταγωνιστούν σε περιπτώσεις βίας, τις
οποίες λόγω του υπερβολικού φόβου, της αδυναµίας και, βε-
βαίως, των εγγενών αυτών αντικειµενικών παραγόντων όπως της
µη σταθερής διαµονής σ’ ένα µέρος ή δυσκολιών, δεν καταγ-
γέλλουν.

Τεράστιο ζήτηµα κακοποίησης η εµπορευµατοποίησης του γυ-
ναικείου σώµατος, η προβολή του ως προϊόντος διαφήµισης, η
αναπαραγωγή µέσα από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά
µε στρεβλωµένες αντιλήψεις για την ισότητα των φύλων, το
trafficking που µετατρέπει τη γυναίκα σε πράγµα υπό διαπραγ-
µάτευση, η διευκόλυνση αλλοτρίας ακολασίας, η σωµατεµπορία
και το δουλεµπόριο των γυναικών, δεν είναι σε θέση καµµία νο-
µική διάταξη να αποδώσει το µέγεθος του ποινικού κολασµού γι’
αυτές τις τραγικές περιπτώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα της βίας κατά των
γυναικών έχει πάρει τεράστιες διαστάσεις σε όλες τις χώρες,
αποτελεί τη σοβαρότερη καταπάτηση ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
έχει δραµατικές και επώδυνες επιπτώσεις στη φυσική, ψυχική και
συναισθηµατική υγεία των κακοποιηµένων γυναικών.

Η δοµή, το νοµικό πλέγµα στη χώρα µας, δυστυχώς, δεν µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει επαρκώς τη σοβαρότητα του φαινοµένου
και τις συνέπειές του. Φόβος, θυµός, απογοήτευση, ανικανότητα,
κατάθλιψη, εξευτελισµός, έλλειψη αυτοεκτίµησης, τα σοβαρό-
τατα αυτά συναισθήµατα βιώνει η κακοποιηµένη γυναίκα και δυ-
στυχώς δεν έχουν το αντιστάθµισµα, τον επαρκή κολασµό του
δράστη.

Η βία διαπερνά όλη την κοινωνική διαστρωµάτωση οποιουδή-
ποτε κοινωνικού, µορφωτικού, πολιτιστικού, οικονοµικού επιπέ-
δου οποιουδήποτε πολιτισµού και κοινωνίας. Τουλάχιστον µία
στις τρεις γυναίκες έχει πέσει θύµα ξυλοδαρµού ή βιασµού. Τριά-
ντα πέντε δολοφονίες γυναικών, θυµάτων βίας από το σύζυγο,
το σύντροφο ή συγγενικό πρόσωπο, καταγράφονται το τελευ-
ταίο δεκαεπτάµηνο στη χώρα µας, ένας τραγικός απολογισµός,
ένας δολοφονικός κατάλογος που δεν λέει να κλείσει.

Το 20% έως 25% των ευρωπαίων γυναικών έχουν υποστεί σω-
µατική βία τουλάχιστον µία φορά στη ζωή τους, ενώ στο πεδίο
της σεξουαλικής παρενόχλησης στους χώρους εργασίας µία
στις δύο γυναίκες. Στη χώρα µας στη διακίνηση και εµπορία αν-
θρώπων, τα θύµατα σύµφωνα µε απολογισµό της ∆ιεθνούς Αµνη-
στίας ξεπερνούν τους πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους.
Αντιλαµβανόµαστε ότι πρόκειται για µία µάστιγα διεθνούς χαρα-
κτήρα, µία από τις πλέον διαδεδοµένες επιθέσεις εναντίον της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας.

Η νέα Κυβέρνηση µε µεγάλη αποφασιστικότητα κάνει πράξη
την παράγραφο 2 του άρθρου 116 του Συντάγµατος των Ελλή-
νων, που λέει «το κράτος µεριµνά για την άρση των ανισοτήτων
που υφίσταται στην πράξη, ιδίως σε βάρος των γυναικών». Προ-
σανατολίζεται προς την κατεύθυνση προστασίας όλων αυτών
των πληττοµένων κοινωνικά ευπαθών οµάδων, θυµάτων των πιο
πρωτόγνωρων µορφών βίας.

Η Γενική Γραµµατεία Ισότητας υπάγεται πλέον στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Με ένα
νέο εθνικό πρόγραµµα καταπολέµησης της βίας κατά των γυ-
ναικών 2009-2013 οριοθετεί ένα εθνικό σχέδιο δράσης, πρόλη-
ψης και ευαισθητοποίησης της κοινωνίας, δοµών και υπηρεσιών,
κατάρτισης αστυνοµικών, εκπαιδευτικών, δικαστών, επαγγελµα-
τιών σε διάφορες ψυχοβοηθητικές υπηρεσίες.

Και αυτό γιατί στόχος είναι να βοηθήσει, σε συνεργασία µε µη
κυβερνητικές οργανώσεις και γυναικείους φορείς, την επανα-
δραστηριοποίηση του Εθνικού Παρατηρητηρίου για τη βία κατά
των γυναικών, σε συνεχή επαφή µε το ευρωπαϊκό λόµπι, όπως
µας είπε ο κύριος Πρόεδρος γυναικών και λοιπές πρωτοβουλίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πόνος και το αίµα της βίας
είναι πόνος όλων µας και είναι αυτονόητη η µηδενική ανοχή µας.
Η 25η Νοεµβρίου πρέπει να σηµατοδοτήσει µία νέα αρχή στη
ζωή και στην ελευθερία. Όσα µέτρα, όµως, και να λάβει η πολι-
τεία, όποια θεσµικά πλαίσια, υποδοµές, συµβουλευτικά κέντρα
και να δηµιουργήσει, θα είναι αναποτελεσµατικά, εάν οι ίδιες οι
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γυναίκες που θυµατοποιούνται, δεν τολµήσουν, αν δεν αφυπνι-
σθούν ώστε να διεκδικούν, να καταγγέλλουν, να κοινολογούν το
πρόβληµα, να αξιώνουν το σεβασµό της ζωής τους, της σωµατι-
κής τους ακεραιότητας, της αξιοπρέπειας, του σεβασµού των δι-
καιωµάτων τους, σε όποια σφαίρα και αν κινούνται στο δηµόσιο
ή στον ιδιωτικό τοµέα, µέσα στην οικογένεια, στους χώρους ανά-
πτυξης της δραστηριότητάς τους και το σεβασµό τους από τα
Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας.

Γυναίκες τολµήστε, σπάστε τη σιωπή σας! Είµαστε εδώ και
όλες µαζί µπορούµε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.

Τσόνογλου.
Υπενθυµίζω ότι ο χρόνος είναι πέντε λεπτά. Θα υπάρχει βέ-

βαια λόγω του σηµαντικότατου θέµατος µία ανοχή. Απευθυνό-
µενος προς τους νέους και τις νέες συναδέλφους, που έρχονται
για πρώτη φορά στη Βουλή, ο κανόνας είναι –για να το έχετε υπ’
όψιν σας- περίπου εκατό λέξεις το λεπτό, όταν ετοιµάζετε τα
υποβοηθητικά κείµενά σας, δηλαδή, για ένα πεντάλεπτο πεντα-
κόσιες µε εξακόσιες λέξεις. Επαναλαµβάνω …

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Επειδή το θέµα σήµερα
είναι η βία …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Γι’ αυτό λέω ότι θα
υπάρχει ανοχή.

Άλλωστε εν τη ρύµη του λόγου, µου απονείµατε και έναν τίτλο
πολύ τιµητικό για µένα, κυρία Τσόνογλου. Θέλατε µάλλον να
πείτε ο Πρόεδρος της Βουλής και είπατε ο Πρόεδρος των γυ-
ναικών, αλλά είναι πολύ τιµητικός ο τίτλος αυτός.

Το λόγο έχει η εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τσου-
µάνη-Σπέντζα Ευγενία.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ–ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλο τον κόσµο η ηµέρα για
την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών υπογραµµίζει την ανά-
γκη ευαισθητοποίησης και δράσης όλων µας, ανδρών και γυναι-
κών, για την αντιµετώπιση µίας παθογένειας της κοινωνίας µας,
µίας ειδεχθούς παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Η βία κατά των γυναικών συνιστά παραβίαση δικαιωµάτων στη
ζωή, στην ασφάλεια, στην αξιοπρέπεια, στην αναπαραγωγική επι-
λογή, στην ψυχική ακεραιότητα, στη σωµατική ακεραιότητα, στην
υγεία. Αποτελεί εµπόδιο για την συµµετοχή των γυναικών στη
δηµόσια ζωή, αλλά και στην αγορά εργασίας και µπορεί να οδη-
γήσει στη φτώχεια και στον κοινωνικό αποκλεισµό. Αν τα θύµατα
είναι µητέρες, οι σοβαρότατες αρνητικές επιπτώσεις στη συναι-
σθηµατική και ψυχική υγεία των παιδιών, δηµιουργούν νέους κύ-
κλους βίας, διαβρώνοντας έτσι τον κοινωνικό ιστό.

Οι µορφές βίας κατά των γυναικών ποικίλλουν σε διάφορες
κουλτούρες και πολιτισµούς. Η σεξουαλική κακοποίηση, ο συζυ-
γικός βιασµός, η εµπορία, η εξαναγκαστική πορνεία, τα εγκλή-
µατα τιµής, ο εξαναγκασµός σε γάµο αποτελούν
πραγµατικότητα σε όλες τις περιοχές του κόσµου, σε διαφορε-
τικό ίσως βαθµό.

Η βία κατά των γυναικών συνιστά δοµικό φαινόµενο ανισότη-
τας των φύλων. Συνιστά διάκριση λόγω φύλου, ανεξάρτητα από
ηλικία, από µορφωτικό επίπεδο, οικονοµική και κοινωνική θέση
θυτών και θυµάτων, µε βαθύτερη αιτία τα στερεότυπα της κοι-
νωνίας µας. Τα στοιχεία σε παγκόσµιο κα ευρωπαϊκό επίπεδο
είναι αποκαλυπτικά. Σύµφωνα µε τον ΟΗΕ η βία αποτελεί κίνδυνο
για την υγεία και σοβαρή αιτία θανάτου για γυναίκες ηλικίας δε-
καπέντε έως σαράντα τεσσάρων ετών, µεγαλύτερη απ’ ό,τι ο
καρκίνος, η ελονοσία ή τα ατυχήµατα. Στις πέντε χιλιάδες ανέρ-
χονται οι γυναίκες και τα κορίτσια που πέφτουν ετησίως θύµατα
εγκληµάτων τιµής. Σε παγκόσµιο επίπεδο εκτιµάται ότι επτακό-
σιες χιλιάδες έως δύο εκατοµµύρια γυναίκες και παιδιά το χρόνο
πέφτουν θύµατα οργανωµένων δικτύων εµπορίας. Σύµφωνα µε
το Συµβούλιο της Ευρώπης µία στις δύο γυναίκες στην Ευρώπη
έχουν πέσει θύµατα κακοποίησης τουλάχιστον µία φορά στη ζωή
τους. Όµως, η πλειοψηφία των γυναικών θυµάτων δεν καταγ-
γέλλουν ούτε αναζητούν βοήθεια από το φόβο του στιγµατισµού
και την ενοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόληψη και καταπολέµηση

της βίας κατά των γυναικών σε όλες τις µορφές της, αποτέλεσε
βασική πολιτική προτεραιότητα της κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας µε την προώθηση νοµοθετικών µέτρων και όχι µόνο
για τη θεσµική θωράκιση των δικαιωµάτων των γυναικών.

Ο πρωτοποριακός νόµος για την αντιµετώπιση ενδοοικογενει-
ακής βίας του 2006 είναι ένα σηµαντικό πολιτικό και κοινωνικό
βήµα προόδου. Έδωσε µία νέα προοπτική στην αντιµετώπιση του
φαινοµένου και κάλυψε ένα σηµαντικό νοµικό κενό για τη χώρα
µας. Το ίδιο και µε το θέµα της σεξουαλικής παρενόχλησης µε το
νόµο για την ίση µεταχείριση µεταξύ ανδρών και γυναικών στην
πρόσβαση στην απασχόληση, το πνεύµα του οποίου ενθαρρύνει
αλλαγές στις κοινωνικές αντιλήψεις στο χώρο της εργασίας,
τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δηµόσιο τοµέα.

Υποστηρίξαµε όλο αυτό το διάστηµα γυναίκες µέσα από τη
λειτουργία συµβουλευτικών µας κέντρων, µε νοµική και ψυχο-
κοινωνική υποστήριξη. Εξασφαλίσαµε στα προγράµµατα απα-
σχόλησης την υπαγωγή γυναικών θυµάτων ενδοοικογενειακής
βίας, αλλά και θυµάτων trafficking, που υλοποιήσαµε σε όλη τη
χώρα. Εφαρµόσαµε σχετικά διακρατικά προγράµµατα. Εφαρµό-
σαµε παρεµβατικά προγράµµατα στα σχολεία µε έντονη τη διά-
σταση του φαινοµένου της βίας. Θεσµοθετήσαµε νέα
συµβουλευτικά κέντρα υποστήριξης του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, τότε, για την υποστήριξη των γυναικών θυµάτων βίας. Επί-
σης, η χώρα µας είναι από τις πρώτες που υπέγραψε το 2005 τη
Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την παράνοµη διακί-
νηση ανθρώπων, ενώ χρηµατοδότησε για πρώτη φορά, έρευνα
του ΟΗΕ το 2007 για το θέµα της βίας ως έµπρακτη απόδειξη
του ενδιαφέροντός της.

Ωστόσο, τα νοµοθετικά µέτρα από µόνα τους δεν αρκούν.
Απαιτούνται σηµαντικοί πόροι για την ουσιαστική υποστήριξη και
εφαρµογή τους.

Η σηµαντικότερη πρωτοβουλία της κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας ήταν η εξασφάλιση πόρων για την αντιµετώπιση της
βίας στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, θέµα το οποίο στο Γ’ Κοινοτικό Πλαί-
σιο Στήριξης δεν είχε καν προβλεφθεί. Για πρώτη φορά, λοιπόν,
εξασφαλίστηκαν πόροι για την υποστήριξη των γυναικών θυµά-
των βίας.

Έτσι, λοιπόν, προετοιµάσαµε και ωριµάσαµε έργα ύψους πολ-
λών εκατοµµυρίων ευρώ, για τη λειτουργία υπηρεσιών υποστή-
ριξης γυναικών θυµάτων βίας από φορείς ΟΤΑ, µε παράλληλη
λειτουργία γραµµής SOS, µε κατάρτιση προσωπικού, µε δράσεις
ευαισθητοποίησης, µε ίδρυση ξενώνων φιλοξενίας, µε καµπάνιες
και µε ενίσχυση των µη κυβερνητικών οργανώσεων.

Με πολύ µεγάλη ικανοποίηση διαπιστώσαµε, τόσο στη χθεσινή
συζήτηση στην Επιτροπή Ισότητας των Φύλων εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης, όσο και στη συνέντευξη Τύπου των Υπουργών ότι η
προώθηση αυτού του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης, αυτής της δέ-
σµης µέτρων που είχαµε προετοιµάσει σε όφελος των γυναικών
πρόκειται να υλοποιηθεί. Θα στηρίξουµε από την πλευρά µας την
υλοποίηση αυτή, κύριε Υπουργέ, και βεβαίως θα παρακολου-
θούµε πάρα πολύ στενά την πορεία της υλοποίησής τους.
Ωστόσο οι απαίδευτες αλλαγές που επιχειρείτε, τόσο µε τη µε-
ταφορά της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας σ’ ένα Υπουργείο,
χωρίς δυνατότητες οριζόντιας παρέµβασης σε όλο το εύρος της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, και σε ανα-
πτυξιακά θέµατα, όσο και οι προσλήψεις προσωπικού µέσα απο-
κλειστικώς από χρονοβόρες διαδικασίες φοβάµαι µήπως
ακυρώσουν αυτό το εγχείρηµα, µε µεγάλο κίνδυνο απώλειας των
πόρων.

Και βέβαια, πέραν αυτών των έργων που ακούσαµε και που
έτσι κι αλλιώς είχαν προετοιµαστεί, αναµένουµε και περαιτέρω
παραγωγή πολιτικών πρωτοβουλιών στο µεγάλο αυτό θέµα. Θα
ήθελα, δε, να σηµειώσω -µε λύπη µου, θα έλεγα- ότι στο Παγκό-
σµιο Φόρουµ για τη Μετανάστευση και την Ανάπτυξη, το οποίο
φιλοξένησε η χώρα µας και στο οποίο είχαµε ως Ελλάδα εντάξει
και το θέµα της διάστασης του φύλου, η Κυβέρνηση δεν έκανε
καµµία αναφορά στο θέµα της παράνοµης εµπορίας γυναικών,
το γνωστό trafficking, παρά τις ουσιαστικές αναφορές του Γενι-
κού Γραµµατέα του ΟΗΕ.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να
τονίσω ότι οι οικονοµικές και κοινωνικές κρίσεις, σαν αυτή που
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ζούµε στην εποχή µας, αυξάνουν την ευάλωτη θέση των γυναι-
κών, µε κίνδυνο περαιτέρω ανοχής της βίας. Η εξάλειψη αυτού
του φαινοµένου της βίας κατά των γυναικών είναι ζήτηµα δικαίου
και ζήτηµα πολιτισµού. Ας στοιχηθούµε, λοιπόν, ως χώρα στην
εκστρατεία του ΟΗΕ µε τίτλο «Ενωµένοι για τον τερµατισµό της
βίας κατά των γυναικών», στην εκστρατεία της ∆ιακοινοβουλευ-
τικής Ένωσης, που αναφέρθηκε και από τον κύριο Πρόεδρο και
ας αναδείξουµε, και εµείς, ηγέτες-άνδρες στο δίκτυο που εγκαι-
νίασε ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ πολύ πρόσφατα για την
ενίσχυση αυτής της προσπάθειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την
κυρία Τσουµάνη- Σπέντζα.

Το λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βέρα Νικολαϊδου.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η βία κατά των γυναικών και η
ενδοοικογενειακή βία αντικατοπτρίζει τη βία της κοινωνίας. Εµείς
εκτιµούµε ότι η βία κατά των γυναικών πρώτα απ’ όλα είναι τα-
ξικό ζήτηµα και είναι σύµφυτο µε την εκµεταλλευτική κοινωνία
που ζούµε. Προεκτείνεται στις κοινωνικές, διαπροσωπικές σχέ-
σεις των ανθρώπων, ιδιαίτερα στις γυναίκες, που βιώνουν διπλή
καταπίεση, ταξική και φυλετική, λόγω της ανισότιµης θέσης τους
στην κοινωνία.

Η βία κατά των γυναικών, µε όποια µορφή και αν παρουσιάζε-
ται αυτή –γιατί είναι ταξική, φυλετική, εργασιακή, σωµατική, ψυ-
χολογική, λεκτική, ρατσιστική, ακραία σε περιοχές του Τρίτου
Κόσµου αλλά και σε εµπόλεµες περιοχές- έχει συγκεκριµένες πο-
λιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές αιτίες. Θα ήθελα να καταθέσω
για τα Πρακτικά της Βουλής µία συγκλονιστική επιστολή κρα-
τούµενης Ιρακινής, η οποία γράφτηκε στις 10-4-2004, δηµοσιεύ-
θηκε στη συνέχεια σε µια τούρκικη εφηµερίδα το 2004 επίσης,
τον επόµενο µήνα, και στο περιοδικό «ΝΕΜΕΣΙΣ» την ίδια χρονιά
στη χώρα µας.

Η φυλακισµένη, λοιπόν, Ιρακινή Νούρ από την αµερικανο-σιω-
νιστική φυλακή Ebu Carib έγραφε -ένα µικρό απόσπασµα θα σας
διαβάσω και θα το καταθέσω στα Πρακτικά-: «Οι Αµερικανοί πο-
δοπατούν καθηµερινά την τιµή µας στο Ebu Carib. Αυτά που συµ-
βαίνουν εδώ είναι χειρότερα απ’ αυτά που γίνονται στις φυλακές
σε βάρος των νέων και των γυναικών της Παλαιστίνης. Εκεί τους
υποβάλλουν σε βασανιστήρια. Εδώ καθηµερινά µας βιάζουν. Ορ-
µούν σαν άγρια, διψασµένα για αίµα ζώα πάνω στα κορµιά µας.
Κραυγάζουµε µε όλη µας τη δύναµη, αλλά κανείς δεν µας
ακούει. Εάν έχετε στην ψυχή και στην καρδιά σας ίχνος ανθρω-
πιάς, αξιοπρέπειας, τιµής και υπερηφάνειας ενωθείτε και επιτε-
θείτε στις φυλακές. Ελάτε να µας σώσετε. Επιτεθείτε στις
φυλακές µε όποια όπλα διαθέτετε, σκοτώστε κι εκείνους κι εµάς,
γκρεµίστε αυτό το µέρος. Έχουµε όλες στις κοιλιές µας πλά-
σµατα των βιασµών τους.

Οι περισσότερες από εµάς είναι έγκυες! Προτιµάµε το θάνατο.
Σας ικετεύουµε, ελάτε να µας σώσετε! Θέλουµε να πεθάνουµε,
για να µην ντροπιάζουµε άλλο εσάς, τις οικογένειες και την πα-
τρίδα µας! Σκοτώστε µας! Σας ικετεύουµε για χάρη του Θεού,
σκοτώστε εµάς, σκοτώστε τους Αµερικανούς … κ.λπ.».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής και Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Βέρα Νικολαΐδου καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι πραγµατικά η κραυγή των γυναικών του Ιράκ που έπε-
σαν θύµατα βιασµού σε εµπόλεµη κατάσταση. Νοµίζω ότι µετά
από αυτήν την επιστολή µπορεί κανείς να φανταστεί τι γίνεται σε
όλες τις κατεχόµενες περιοχές και ότι πραγµατικά οι αιτίες είναι
πολιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές. Έτσι µόνο µπορεί να ερ-
µηνευθεί, αν θέλετε, και η συνεχιζόµενη όλα αυτά τα χρόνια αύ-
ξηση της βίας κατά των γυναικών ως αποτέλεσµα της έξαρσης
της κοινωνικής βίας. Ο άνεργος, ο απολυµένος, ο εξαθλιωµένος
είναι πολύ εύκολο να έχει βίαιη συµπεριφορά στο σπίτι, να περ-
νάει αυτό που λέµε «διαχωριστική γραµµή», από την ψύχραιµη

αντιµετώπιση µιας κατάστασης στη βίαιη.
Μπορεί κανείς να ισχυριστεί ότι δεν είναι βία, για παράδειγµα,

η ανεργία, η απόλυση λόγω εγκυµοσύνης ή για συνδικαλιστικούς
λόγους ή η τροµοκρατία στους εργασιακούς χώρους; Ή ο εξα-
ναγκασµός υπογραφής συµφωνητικού µε τον εργοδότη ότι δεν
θα κάνει παιδί για ορισµένο χρονικό διάστηµα προκειµένου να
προσληφθεί; Ή η σωµατική έρευνα, για παράδειγµα, στην «TRI-
UMPH» ψάχνοντας τις γυναίκες µήπως έχουν πάρει κανένα εσώ-
ρουχο;

∆εν είναι βία οι µαζικές απολύσεις στον ιδιωτικό, αλλά και στον
δηµόσιο τοµέα, όπως συµβαίνει µε τα «STAGE», τώρα τελευταία;
Ή η επιβολή παραµονής από πέντε µέχρι δεκαεπτά χρόνια επι-
πλέον στις γυναίκες που εργάζονται στο δηµόσιο λόγω ευρω-
παϊκού κεκτηµένου; Ή µπορεί κανείς να ισχυριστεί ότι δεν
υπάρχει κρατική βία στη χώρα µας µε τη συχνή και όλο και πε-
ρισσότερο αυξανόµενη βία των κατασταλτικών µηχανισµών στη
προσπάθεια θωρακισµού της αντιλαϊκής πολιτικής;

Θα αναφέρω ένα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα. Πολλές
φορές είναι, όπως και εσείς το ονοµάζετε, η διαχείριση του µε-
ταναστευτικού προβλήµατος. Να σας πω ότι σήµερα το πρωί
κατά τη µεταφορά µεταναστών από τους Παξούς στην Κέρκυρα
τους έφεραν αλυσοδεµένους. Υποθέτω, για ασφάλεια.

Πολλά, επίσης, έχουν γραφτεί για το ρόλο των Μέσων Μαζικής
Επικοινωνίας, έντυπα και ηλεκτρονικά, τη διαφήµιση, τους θε-
σµούς και πολλά άλλα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσο η γυναίκα αντιµετωπίζεται
σαν αντικείµενο, γλάστρα, ανεγκέφαλη, όσο προβάλλονται η βία,
η εκπόρνευση των νέων από τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, όσο
ισχύει και δεν καταργείται ο νόµος που το 1999 καθιέρωσε την
πορνεία σαν επάγγελµα µε τη δικαιολογία ότι αυτό ισχύει σε όλες
τις ευρωπαϊκές χώρες, αυτά τα φαινόµενα θα υπάρχουν.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά, αν θέλετε να πείτε ότι κάτι κά-
νατε σε αυτό το θέµα, καταργείστε άµεσα το συγκεκριµένο νόµο.
Κατά τα άλλα, νοµίζω ότι τα αποτελέσµατα όλων των πενταετών
ή δεκαετών προγραµµάτων τα ζούµε.

Να θυµίσω για την πορνεία που πραγµατικά είναι ένας νόµος
για τον οποίο πρέπει να ντρέπονται όλοι για το ότι υπάρχει
ακόµη, ότι το 2006 στη Γερµανία, για παράδειγµα, κατά τη διάρ-
κεια του Μουντιάλ είχαν κάνει και µέχρι άρση της Σένγκεν για δε-
καπέντε ηµέρες –εµείς βέβαια σαν κόµµα δεν έχουµε
συµφωνήσει, ούτε έχουµε ψηφίσει τη Συνθήκη Σένγκεν- ακριβώς
για να υπάρχει ελεύθερη εισροή νέων γυναικών από τις πρώην
ανατολικές χώρες, για να ικανοποιήσουν τις ορέξεις των χιλιά-
δων επισκεπτών στη Γερµανία.

Είναι, λοιπόν, υποκριτικό να συζητάµε και να κάνουµε διάφορα
προγράµµατα. Εγώ δεν υποτιµώ και κάποια θετικά βήµατα που
έγιναν µετά από την πίεση του λαϊκού κινήµατος, του γυναικείου
κινήµατος, αν θέλετε, παρά τις διαφορετικές απόψεις. Όµως,
υπάρχουν ορισµένα σοβαρά θέµατα που και δεν στοιχίζουν οι-
κονοµικά, αλλά και δείχνουν τον πολιτισµό και γι’ αυτό ακριβώς
θα πρέπει να προχωρήσετε άµεσα στην κατάργηση τουλάχιστον
αυτού του συγκεκριµένου νόµου σαν ένα πρώτο δείγµα.

Όλα αυτά καλλιεργούν, εκτός των άλλων, και τη λογική της
ανοχής, ότι προβάλλεται µέσα από τα Μέσα Μαζικής Επικοινω-
νίας. Υπάρχουν βέβαια και γυναίκες που επιλέγουν για άλλους
λόγους την οικογενειακή βία από την κοινωνική και δεν µπορεί
κανείς να τις παρεξηγήσει. Προσπαθούµε να τις καταλάβουµε.
Πρέπει βέβαια να αντιδράσουν και αυτές, αλλά ο φόβος της φτώ-
χειας, της ανεργίας είναι πολλές φορές µεγαλύτερος και από το
φόβο ίσως της βίας του συντρόφου τους.

Το τι θα πει ο κόσµος είναι ένας δεύτερος λόγος της ανοχής
αυτού του προβλήµατος. Οι δικές µας προτάσεις, γιατί έχουµε
συγκεκριµένες προτάσεις, πρώτα από όλα εστιάζονται στην αντι-
µετώπιση των άµεσων κοινωνικών προβληµάτων. Για παρά-
δειγµα, αυτό που παλεύουµε, το δικαίωµα της πλήρους
σταθερής δουλειάς, της δηµόσιας και δωρεάν υγείας, πρόνοιας,
παιδείας για όλες και όλους, χωρίς διακρίσεις, ώστε να µπορεί η
οικογένεια να αντιµετωπίζει τις στοιχειώδεις ανάγκες της για µας
είναι το πρώτο.

∆εύτερον, προτείνουµε την ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου
για µέτρα προστασίας από το κράτος. Να θεωρείται, για παρά-
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δειγµα, ο βιασµός έγκληµα κατά της προσωπικότητας. Να µη θί-
γεται η προσωπικότητα του θύµατος κατά τη διεξαγωγή της ανά-
κρισης, να παίρνονται µέτρα να µη διασύρονται δηµόσια τα
θύµατα. Θυµηθείτε τις τελευταίες µέρες το διασυρµό µιας εικο-
σάχρονης κοπέλας -δεν ξέρω κατά πόσο ήταν ένοχη ή όχι, αυτό
θα φανεί στη διαδικασία που θα ακολουθήσει- την οποία έσερναν
στην κυριολεξία γύρω στα είκοσι δύο άτοµα από την Αντιτροµο-
κρατική για να µην τους ξεφύγει, παρ’ ότι σίγουρα την είχαν και
µε χειροπέδες.

Να µπει φραγµός στην ασυδοσία των Μέσων Μαζικής Επικοι-
νωνίας, να υπάρχουν προγράµµατα υποστήριξης των κακοποιη-
µένων γυναικών. Εµείς δεν συµφωνούµε µε τις Μη Κυβερνητικές
Οργανώσεις. Και µάλιστα, προχθές υπήρχε ένα δηµοσίευµα,
µετά από µια έρευνα, στην «Ελευθεροτυπία» που έδειχνε, αν θέ-
λετε, το τι γίνεται. Κανένας κατάλογος το πόσες είναι, πόσα χρή-
µατα σπαταλώνται και είναι σίγουρο ότι, όταν αυτές οι
οργανώσεις ασχολούνται µε ένα θέµα, το θέµα αυτό πολιτικο-
ποιείται και εξαρτάται τι υπηρετούν. Είναι, επίσης, σίγουρο ότι η
κάθε κυβέρνηση επιχορηγεί αυτές που πρόσκεινται στη δική της
πολιτική.

∆εν µπορεί, λοιπόν, να στηρίζουµε την αντιµετώπιση ενός τόσο
σοβαρού προβλήµατος στις Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις. Αντί-
θετα, χρειάζονται κρατικά συµβουλευτικά κέντρα, στελεχωµένα
µε ειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό -ανάλογα µε την πε-
ρίπτωση και τι χρειάζεται- και φυσικά να επιχορηγούνται από τον
κρατικό προϋπολογισµό και όχι από διάφορες χορηγίες ή και
προγράµµατα. Το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, για παρά-
δειγµα, τέτοιες δράσεις, όπως ονοµάζονται, τις θεωρούσε µη
επιλέξιµες. Τώρα όλες οι ελπίδες είναι για το επόµενο πρό-
γραµµα. Όµως και µετά από αυτό, τι; Ας µας απαντήσει το
Υπουργείο, εάν σταµατήσουν οι επιχορηγήσεις, πώς θα συνεχί-
σει η συγκεκριµένη δράση. Οπωσδήποτε χρειάζεται να γίνει και
µια εκστρατεία σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης για την κα-
ταπολέµηση της άγνοιας και των προκαταλήψεων.

Οι γυναίκες, όµως, πάνω απ’ όλα πρέπει να συνειδητοποιή-
σουµε τη δύναµη που έχουµε, ώστε οργανωµένα να παλέψουµε
µέσα από το λαϊκό κίνηµα και να διεκδικήσουµε τα δικαιώµατά
µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εάν δεν ξεριζωθούν αυτές οι κοι-
νωνικές αιτίες που γεννούν και αναπαράγουν το πρόβληµα της
βίας, πιστεύουµε ότι όποια νοµοθετικά µέτρα και αν παρθούν,
που µέχρι τώρα δεν έχουµε αυτή την εικόνα, αντίθετα υπάρχουν
πολλά προβλήµατα, θα είναι απλά στη λογική της διαχείρισης
κάποιων επιπτώσεων και όχι της αντιµετώπισης επί της ουσίας
του προβλήµατος.

Άµεσα µέτρα, λοιπόν, και οι γυναίκες οπωσδήποτε συντονι-
σµένα µπορούµε, µαζί µε το υπόλοιπο κίνηµα, το εργατικό, το
γυναικείο, της νεολαίας να παλέψουµε, όχι µόνο γι’ αυτά τα προ-
βλήµατα, αλλά γενικότερα για τη βία που µας πλησιάζει από όλες
τις πλευρές.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του
Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα οκτώ κυρίες και κύ-
ριοι από το Κέντρο Ανοικτής Προστασίας Ηλικιωµένων Νέας Ραι-
δεστού της Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και για ενηµέρωση των επισκεπτών λέω ότι παρακολουθούν
την ειδική αυτή διαδικασία, ειδική συζήτηση για ένα πάρα πολύ
σηµαντικό θέµα, που είναι το θέµα της βίας κατά των γυναικών.

Και τώρα το λόγο έχει η εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ, η κ. Ουρανία
Παπανδρέου-Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µου εισήγηση αποτελεί
την πρώτη µου οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο και γι’ αυτό θα
µου επιτρέψετε να ξεκινήσω, εκφράζοντας τις ευχαριστίες µου
στους πολίτες της Εύβοιας, στους πολίτες του ευβοϊκού λαού,
για την εµπιστοσύνη που έδειξαν στο πρόσωπό µου και βρίσκο-

µαι σήµερα εδώ και να τους δώσω µια υπόσχεση, ότι θα προ-
σπαθήσω να φανώ αντάξια της εµπιστοσύνης τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σε µια εποχή που τη
χαρακτηρίζει η εξέλιξη και η πρόοδος, η συµβολή της γυναίκας
είναι αναµφισβήτητα τεράστια, ενώ η προσφορά της σε όλα τα
επίπεδα της ανθρώπινης δραστηριότητας είναι ανεκτίµητη. Το
φράγµα της προκατάληψης και της αδικαιολόγητης εχθρότητας
εναντίον της, ευτυχώς µέρα µε τη µέρα υποχωρεί όλο και πε-
ρισσότερο και η γυναίκα, σταθερά, παίρνει τη θέση που της αρ-
µόζει στην κοινωνική και επαγγελµατική κονίστρα, αλλά και στα
κέντρα λήψεως των αποφάσεων.

Από την άλλη πλευρά, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, στις σύγ-
χρονες ανεπτυγµένες ή µη κοινωνίες αποτελεί οδυνηρή πραγ-
µατικότητα η έξαρση της βίας, της επιθετικότητας και της
εκµετάλλευσης της γυναίκας, µε εγκληµατικές πράξεις εις βάρος
της, που µπορεί να είναι ενδοοικογενειακή βία, σεξουαλική εκ-
µετάλλευση, εκµετάλλευση στο χώρο της δουλειάς και οποια-
δήποτε άλλη µορφή βίας και αυτό πιθανότατα να οφείλεται στο
ότι για αιώνες η θέση της γυναίκας στην κοινωνία δυστυχώς ήταν
υποβαθµισµένη και ναι, δυστυχώς η γυναίκα εθεωρείτο πολίτης
δεύτερης κατηγορίας.

Το φαινόµενο αυτό της βίας κατά της γυναίκας, που δεν γνω-
ρίζει ούτε φυλή ούτε κοινωνική τάξη, δεν έχει σύνορα και δεν
γνωρίζει ούτε µορφωτικό επίπεδο, αποτελεί την πιο σκληρή προ-
σβολή της ιερότητάς της και είναι ο µεθοδικότερος και πλέον
διαδεδοµένος τρόπος στραγγαλισµού και καταπάτησης των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στο σύγχρονο κόσµο.

Η χώρα µας, δυστυχώς, δεν αποτελεί εξαίρεση, όσον αφορά
το πρόβληµα της βίας κατά της γυναίκας. Εκατοντάδες γυναίκες
κάθε χρόνο –και δεν θα αναφερθώ σε νούµερα, γιατί δυστυχώς
δεν υπάρχουν επίσηµα νούµερα- πέφτουν θύµατα κάθε µορφής
βίας, κακοποίησης και εκµετάλλευσης, ενώ και πάλι, δυστυχώς,
τα περιστατικά αυτά σπάνια φθάνουν στη δηµοσιότητα.

Τον Ιούνιο του 2006 η ∆ιεθνής Αµνηστία δηµοσίευσε µια έκ-
θεση που αφορούσε γυναίκες και κορίτσια θύµατα βίας, αλλά και
εµπορίας και σεξουαλικής εκµετάλλευσης στην Ελλάδα. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε αυτήν την έκθεση το ποσοστό των κατηγοριών
αυτών των γυναικών τα τελευταία δέκα χρόνια έχει δεκαπλασια-
στεί στη χώρα µας.

Φυσικός αυτουργός της βίας συνήθως µπορεί να είναι ο ίδιος
ο σύζυγος ή κάποιο άτοµο του άµεσου περιβάλλοντος, αλλά και
γενικότερα το κοινωνικό περιβάλλον, ενώ ηθικός αυτουργός –και
αυτό θέλω να το τονίσω- είναι δυστυχώς το ίδιο το κράτος, µε το
ελλιπές νοµοθετικό πλαίσιο που υπάρχει, αλλά και τις ανύπαρ-
κτες ή µη λειτουργούσες ή υπολειτουργούσες κοινωνικές δοµές
του, που έτσι αδυνατεί να προστατεύσει τη γυναίκα, όταν βρί-
σκεται σε κίνδυνο.

Και θα αναφερθώ στις γυναίκες συναδέλφους του Κοινοβου-
λίου. Η αναφορά µας σ’ αυτό το πολύ σηµαντικό θέµα µόνο σε
περιπτώσεις παγκοσµίων ηµερών, όπως ήταν η χθεσινή Παγκό-
σµια Ηµέρα κατά της Βίας ενάντια στη Γυναίκα, αλλά και η ση-
µερινή πολύ καλή συζήτηση στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου ή
οι συζητήσεις µόνο έτσι περιορισµένα, σε στενά φεµινιστικούς
κύκλους, όχι µόνο δεν αρκεί για να λύσει το πρόβληµα, αλλά νο-
µίζω ότι περιορίζεται και η δηµοκρατική ανάπτυξη της κοινωνίας
µας έτσι.

Η ανοχή της βίας και της κακοποίησης από τις τοπικές κοινω-
νίες, καθώς και η ντροπή, οι ενοχές, αλλά κυρίως ο φόβος που
διακατέχει τις γυναίκες θύµατα, τις εµποδίζουν να αναζητήσουν
βοήθεια. Ζουν µόνες τους το µαρτύριό τους. Ακόµα, όµως, όταν
και κάποιες από αυτές, οι πλέον τολµηρές, αποφασίσουν να κοι-
νοποιήσουν το πρόβληµά τους, βρίσκονται και πάλι αντιµέτωπες
µ’ ένα περιορισµένο δίκτυο κοινωνικών υπηρεσιών, φορέων και
ειδικών επιστηµόνων, αλλά και µ’ ένα –µεροληπτικό, τις περισ-
σότερες φορές- σύνολο κοινωνικών αντιλήψεων και στερεοτύ-
πων, που κάθε άλλο παρά τη βοηθούν να λύσει το πρόβληµά της.
Και πάλι µένει µόνη της.

Η ενδοοικογενειακή κακοποίηση της γυναίκας και η βία µέσα
στην οικογένεια, µε όλες τις µορφές της –σωµατική, ψυχική, ψυ-
χολογική- απ’ όπου αυτή και αν ασκείται είτε από το σύζυγο είτε
από τον πατέρα είτε από τον αδελφό ή δυστυχώς και από το γιο
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ή από το φίλο, είναι µία από τις πλέον σοβαρές καταπατήσεις
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι εξαπλωµένη σ’ όλον τον
κόσµο και έχει βαριές επιπτώσεις στη σωµατική, στη συναισθη-
µατική και στην ψυχική υγεία της γυναίκας-µητέρας, αλλά βε-
βαίως και των παιδιών της. Εκκολάπτονται αυριανοί βιαστές.

Προσβάλλει την αξιοπρέπεια των γυναικών, υπονοµεύει την
αυτοεκτίµησή τους, αλλά και την οικονοµική τους ασφάλεια. Στις
χειρότερες περιπτώσεις, απειλείται η ζωή τους. Και αναφέρθηκε
προηγουµένως –το σηµειώνω κι εγώ- ότι τους τελευταίους δέκα
επτά µήνες στη χώρα µας, τριάντα πέντε γυναίκες δολοφονήθη-
καν από τους συντρόφους τους. Και άλλες, όµως, αυτοκατα-
στρέφονται, δηλαδή αυτοκτονούν, γιατί ζουν µέσα στη µαύρη
απελπισία και απογοήτευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως ήρθε ο καιρός, αν
και χάθηκε πολύτιµος χρόνος, να συνειδητοποιήσουµε αυτό το
µέγα κοινωνικό και παγκόσµιο πρόβληµα της βίας κατά των γυ-
ναικών, να προβληµατιστούµε και να παρέµβουµε άµεσα, ουσια-
στικά και αποτελεσµατικά σαν οργανωµένη, µα κυρίως σαν
δίκαιη κοινωνία.

Ήρθε ο καιρός, πρώτον, να γίνει επιτέλους αυστηρότερη η
εφαρµογή του νόµου απέναντι στους πραγµατικούς –ναι, εγώ
έτσι θα τους χαρακτηρίσω- εγκληµατίες είτε συζύγους είτε αδελ-
φούς είτε –όπως ανέφερα προηγουµένως- πολλές φορές γιους,
αδελφούς ή γενικότερα προς κάποιους του περιβάλλοντος, οι
οποίοι αρνούνται πεισµατικά και υποτιµητικά να αναγνωρίσουν
στη γυναίκα τη θέση που της αρµόζει, την ισότητα στη ζωή, στα
δικαιώµατα, στις αξίες και τις δυνατότητες.

Τα πολλά κενά και οι ελλείψεις στην ελληνική νοµοθεσία, ας
καλυφθούν επιτέλους και ας προσαρµοστούµε κι εµείς σε διε-
θνή δεδοµένα.

∆εύτερον, ουσιαστική εµπλοκή της πολιτείας, του κράτους-
πρόνοιας µέσω παρεµβατικών δοµών, δηµιουργία κέντρων, ασύ-
λων φιλοξενίας, συµβουλευτικών σταθµών, δηµιουργία ειδικών
στρατηγικών και κυρίως αποτελεσµατικών δράσεων, εµπλοκή
στο θέµα αυτό ειδικών επιστηµόνων που θα είναι αρωγοί και προ-
στάτες στη γυναίκα που εκπέµπει σήµα κινδύνου απέναντι στην
κάθε µορφή βίας.

Κύριε Υπουργέ, χαιρετίζουµε την ίδρυση εθνικού κέντρου δρά-
σεως ενάντια στη γυναικεία βία. Θα είµαστε δίπλα, υποστηρικτές
και θα προσπαθήσουµε µε όλες µας τις δυνάµεις να βοηθήσουµε
κι εµείς στην επίλυση του προβλήµατος.

Ας ελπίσουµε, όµως, ότι αυτό δεν θα είναι πάλι µία συνήθης
αναγγελία και ότι δεν θα µείνουµε εκεί ακριβώς που είµαστε. Θα
παρακολουθούµε το θέµα και θα χαιρόµαστε πάντοτε να ζούµε
την πρόοδο και την προκοπή στο συγκεκριµένο πρόβληµα, γιατί
και η πρόληψη και η εξάλειψη του φαινοµένου είναι ένα ζήτηµα
υπεράσπισης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, είναι ζήτηµα δι-
καίου, είναι ζήτηµα πολιτισµού, ζήτηµα ευθύνης, αλλά και υπο-
χρέωσης όλων µας, µε οποιοδήποτε τρόπο και κυρίως µε
οποιοδήποτε κόστος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να επιση-
µάνω πως η γυναίκα σαν µητέρα, σαν σύζυγος, σαν εργαζόµενη,
σαν άνθρωπος του πνεύµατος, της επιστήµης, της πολιτικής, του
καθηµερινού γίγνεσθαι ξέρει να αγωνίζεται, ξέρει να απαιτεί,
αλλά και να διεκδικεί το σεβασµό και την αναγνώριση των δικαι-
ωµάτων της. Συµπαραστάτες και φρουρούς ας έχει όλους εµάς.
Το αξίζει!

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ η συνάδελφος Βουλευτής κ. Ηρώ ∆ιώτη.

Κυρία ∆ιώτη, είναι η παρθενική σας οµιλία;
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία! Σήµερα έχουµε

πολλές παρθενικές οµιλίες µε αφορµή ένα ιδιαίτερα σηµαντικό
θέµα για τις γυναίκες και όχι µόνο!

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αν κάτι αναρωτιόµουν από παιδί και µε προβληµάτιζε ήταν ποιος
έχει τη δύναµη. Αυτός που χτυπάει ή αυτός που πονάει;

Τα στατιστικά στοιχεία για τη βία που ασκείται απέναντι στις

γυναίκες είναι «χαστούκι» στο πρόσωπο µιας κοινωνίας που θέλει
να ονοµάζεται πολιτισµένη και ανεπτυγµένη. Ο µύθος ότι η κα-
κοποιηµένη γυναίκα είναι συνήθως χαµηλού µορφωτικού επιπέ-
δου, δεν επιβεβαιώνεται. Στατιστικά στοιχεία δείχνουν ότι οι επτά
στις δέκα γυναίκες είναι επιπέδου δευτεροβάθµιας, τεχνολογι-
κής ή πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης.

Επίσης, καταρρίπτεται ο µύθος του χαµηλού οικονοµικού στά-
τους. Έξι στις δέκα γυναίκες που έχουν υποστεί κακοποίηση και
προσήλθαν στα συµβουλευτικά κέντρα της Γενικής Γραµµατείας
Ισότητας ανέφεραν ότι βρίσκονται σε µέτρια ή καλή οικονοµική
κατάσταση. Το 16% των γυναικών που απευθύνθηκαν σ’ αυτά
είναι αλλοδαπές. Από το σύνολο των αλλοδαπών θυµάτων, περί-
που τέσσερις στις δέκα προέρχονται από τα Βαλκάνια. Μεγάλο
µέρος είναι καλής οικονοµικής κατάστασης και εκπαίδευσης, πε-
ρίπου οι έξι στις δέκα.

Η βία είναι σε µεγάλο βαθµό ενδοοικογενειακή υπόθεση,
αφού, πάλι σύµφωνα µε στατιστικές, το 68% των κακοποιηµένων
γυναικών είναι έγγαµες. Βέβαια, οι στατιστικές αφορούν µόνο τα
περιστατικά που καταγγέλλονται, γιατί µεγάλο µέρος των περι-
στατικών βίας παραµένει στο σκοτάδι. Τα θύµατα διστάζουν να
καταγγείλουν, φοβούνται ή αδυνατούν ή τέλος µένουν µε την ελ-
πίδα βελτίωσης των πραγµάτων.

Η βία δεν είναι µόνο σωµατική, αλλά και ψυχολογική. Η κακο-
ποίηση, δηλαδή, δεν έχει µόνο τη µορφή της σωµατικής βίας,
αλλά και της ψυχολογικής, µε τη συστηµατική µείωση και απο-
µόνωση της γυναίκας από το κοινωνικό σύνολο και εκφράζεται
µε όλες τις συµπεριφορές που αποσκοπούν στην ισοπέδωση της
αυτοπεποίθησης του θύµατος ανάµεσα σ’ αυτές, στην οικονο-
µική καταπίεση µε την αφαίρεση του ελέγχου της οικογενειακής
οικονοµίας και τέλος, της σεξουαλικής βίας που εκφράζεται
ακόµα και µε την απρεπή συµπεριφορά έναντι της γυναίκας.

Το φαινόµενο της ενδοοικογενειακής βίας, που είναι διαταξικό,
έχει πια δηµοσιοποιηθεί, τόσο από τα θεσµικά όργανα της πολι-
τείας, όσο και από εξωθεσµικά όργανα, όπως είναι οι εξειδικευ-
µένες µη κυβερνητικές οργανώσεις και µάλιστα, ως µηχανισµός
που διαιωνίζει την ανισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών και ως
βαριά πληγή για την κοινωνία και τη λειτουργία της δηµοκρατίας.

Η βία, λοιπόν, κατά των γυναικών είναι άκρως πολιτικό πρό-
βληµα. ∆εν θα υπάρξει ισότητα όσο ενδηµεί το φαινόµενο της
κακοποίησης των γυναικών µέσα στην οικογένεια. ∆ιότι πρόκει-
ται για φυλετική βία, µε την έννοια του κοινωνικού φύλου.

Όµως, η βία δεν φέρνει µόνο το πρόσωπο του κακού, βίαιου
συζύγου που ασκεί την εξουσία του στα στενά οικογενειακά πλαί-
σια. Βία είναι και οι απολύσεις γυναικών λίγο πριν τη σύνταξη, µε
το αιτιολογικό της µη παραγωγικότητας. Βία είναι και η τροµο-
κρατία στις συνδικαλίστριες, φαινόµενο που βρήκε την ακραία
του έκφραση στο πρόσωπο της Κωνσταντίνας Κούνεβα. Σε µια
χώρα που νοιάζεται για το δηµογραφικό πρόβληµα βία είναι οι
απολύσεις λόγω εγκυµοσύνης. Βία είναι και ο κίνδυνος απελά-
σεως µεταναστριών, λόγω χωρισµού µε το σύζυγό τους και προ-
σπάθειάς τους να επιβιώσουν. Βία είναι ακόµη ο αποκλεισµός
από τη δηµόσια ζωή, που περιορίζει σε µεγάλο βαθµό τη δυνα-
τότητα οργάνωσης και κοινωνικού αγώνα. Βία είναι να είσαι γυ-
ναίκα κρατούµενη και να υφίστασαι τον πολιτικό έλεγχο. Βία είναι
να είσαι θύµα του trafficking.

Ερχόµαστε στο τι κάνει η πολιτεία για τη βία κατά των γυναι-
κών: ν. 3500/2006 για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής
βίας. Ο νοµοθέτης έχει προβλέψει την απαγόρευση άσκησης
βίας µεταξύ των µελών της οικογένειας, δέχεται την ενδοοικο-
γενειακή βία ως τεκµήριο κλονισµού του γάµου, καθιστά ποινικά
κολάσιµο το βιασµό στο γάµο, απαγορεύει τη χρήση βίας ενα-
ντίον των παιδιών για λόγους σωφρονισµού και διαπαιδαγώγη-
σης, ενώ την ίδια στιγµή αυξάνει τις ποινές επιβάλλοντας
κάθειρξη από ένα έως δέκα έτη.

Όµως, στην πράξη όλα αυτά τα καλά του νόµου δεν επαλη-
θεύονται και ο νόµος καθίσταται κενό γράµµα. Έως σήµερα δεν
υπήρξε ένα συντονισµένο σχέδιο πρόληψης και αντιµετώπισης
της βίας κατά των γυναικών. Σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες τοπ
φαινόµενο αντιµετωπίζεται µε µεγαλύτερη βαρύτητα. Η ισπανική
κυβέρνηση, για παράδειγµα, διέθεσε το 2008 από τον κρατικό
προϋπολογισµό 280.000.000 ευρώ για την υποστήριξη των γυ-
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ναικών-θυµάτων βίας. Τα στοιχεία που παρουσίασε τη ∆ευτέρα
το Κέντρο Μελετών και Ερευνών ∆ΙΟΤΙΜΑ εκθέτουν την πολιτεία
σε µεγάλο βαθµό. Η χάραξη της πολιτικής αντιµετώπισης της
βίας κατά των γυναικών, ενδοοικογενειακής και εξαναγκαστικής
των αλλοδαπών, έχει αφεθεί στα χέρια των µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων, οι οποίες µε πολλά κενά, χωρίς κονδύλια και προσω-
πικό, έχουν καταστεί πυλώνες στήριξης των κακοποιηµένων
γυναικών σε τοπικό και εθνικό επίπεδο.

Όσα ανακοίνωσε χθες ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης από κοινού µε
τη Γραµµατέα Ισότητας, δηλαδή το Εθνικό Πρόγραµµα για την
Πρόληψη και Καταπολέµηση της Βίας κατά των Γυναικών 2009-
2013, κινούνται σε σωστή κατεύθυνση. Μένει να δούµε αν αυτές
οι εξαγγελίες θα παραµείνουν τέτοιες ή αν πραγµατικά υπάρχει
πολιτική βούληση για την εφαρµογή τους.

Είναι, λοιπόν –και τελειώνω µε αυτά- πιο επίκαιρα από ποτέ τα
αιτήµατα των γυναικών για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση της
σεξουαλικής παρενόχλησης στο χώρο εργασίας, για την ισότιµη
συµµετοχή και κατανοµή των καθηκόντων στο σπίτι, στην ανα-
τροφή των παιδιών και στον ελεύθερο χρόνο, για µηδενική ανοχή
όλων των µορφών βίας κατά των γυναικών και διασφάλιση ότι η
µη κακοποίηση συνιστά απόλυτο δικαίωµα, για νοµοθεσία ενά-
ντια στη βία, που εγγυάται την ισότιµη προστασία και το δικαίωµα
όλων των γυναικών, ανεξαιρέτως κοινωνικής τάξης, εθνικότητας,
φυλής, θρησκείας, σεξουαλικού προσανατολισµού, γλώσσας,
πολιτισµικών χαρακτηριστικών κ.λπ, µε στοιχειώδη µέτρα προ-
στασίας, υποστήριξης και αποκατάστασης, πρόληψη, υγεία, κα-
τοικία, κοινωνική και δικαστική βοήθεια, εκπαίδευση,
απασχόληση, για νοµοθεσία και πολιτικές που διασφαλίζουν την
ποινική δίωξη όσων εµπλέκονται στη διακίνηση και εµπορία γυ-
ναικών και ανηλίκων, το trafficking, για διάθεση πόρων για τη συ-
στηµατική και αποτελεσµατική αντιµετώπιση της βίας, µε βάση
το φύλο, την εφαρµογή προληπτικών µέτρων και εκπαιδευτικών
προγραµµάτων, για µέτρα και πολιτικές ενάντια στην εµπορευ-
µατοποίηση του σώµατος των γυναικών και τα σεξιστικά πρό-
τυπα στη διαφήµιση, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στο
διαδίκτυο.

Τέλος –και κλείνω µε αυτό- είναι πιο επίκαιρο και πιο σηµαντικό
το αίτηµα για σεβασµό στο αδιαπραγµάτευτο δικαίωµα µιας γυ-
ναίκας να αποφασίζει για τη ζωή της, για τον εαυτό της και για το
σώµα της.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και την

κ. Ηρώ ∆ιώτη. Ευχαριστούµε όλες τις οµιλήτριες.
Τώρα το λόγο έχει εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Υφυπουργός

∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Από-
στολος Κατσιφάρας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία ενάντια στις γυναίκες έχει
αναγνωριστεί από την παγκόσµια κοινότητα ως φαινόµενο πα-
ραβίασης των θεµελιωδών δικαιωµάτων του ανθρώπου και απο-
τελεί αντικείµενο ουσιαστικής ρύθµισης στην ελληνική έννοµη
τάξη.

Τα φαινόµενα της ενδοοικογενειακής, της σωµατικής και της
ψυχολογικής βίας, της εµπορίας των ανθρώπων και της διακίνη-
σης των γυναικών, καθώς και πάσης µορφής βίας τα τελευταία
χρόνια στη χώρα µας έχουν πάρει εκρηκτικές διαστάσεις. Είναι
ένα φαινόµενο µε κοινωνικές προεκτάσεις, που συνεχώς διο-
γκώνεται όσο οι κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες που το πα-
ράγουν οξύνονται ακόµη περισσότερο και παρά τις όποιες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, απ’ όποια πολιτική δύναµη του
τόπου.

Είναι ένα φαινόµενο που το έχουµε µπροστά µας και πρέπει
να το αντιµετωπίσουµε.

Η έγκαιρη αναγνώριση και η αποτελεσµατική αντιµετώπιση
των περιστατικών κακοποίησης των γυναικών απαιτεί µια µόνιµη,
συντονισµένη δράση σε διάφορα επίπεδα και πάντα κάτω από
ένα σχέδιο δράσης, το οποίο παρουσιάσαµε χθες, µε βασικούς
πυλώνες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, τις µόνιµες και ισχυρές
δοµές συµβουλευτικής πρόνοιας και φιλοξενίας και τρίτον, τη
δηµιουργία αξιόπιστων µηχανισµών ελέγχου και συντονισµού.

Η λειτουργία της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας υπό την επο-
πτεία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων θα συντελέσει στη διασύνδεση της αντεγκληµατι-
κής πολιτικής για την προστασία µιας από τις πιο ευάλωτες οµά-
δες, τα θύµατα βίας, δηλαδή γυναίκες θύµατα βίας µε τις
ενεργές πολιτικές, που θα απαντούν στοχευµένα και δεν θα πε-
ριορίζονται σε διαπιστώσεις. Η κοινωνία δεν αντέχει άλλο διαπι-
στώσεις, δεν αντέχει άλλο να γυρίζει γύρω από τον εαυτό της.
Χρειάζεται πρωτοβουλίες, πολιτικές µε βήµατα, αξιολόγηση και
έλεγχο.

Στο πλαίσιο αυτό θα εργαστούµε µεθοδικά για να εξασφαλί-
σουµε την υποστήριξη και τη συνεργασία των τοπικών κοινωνιών,
των θεσµικών εκπροσωπήσεων των Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης και της ίδιας της κοινωνίας γενικότερα, γιατί το µεγάλο στοί-
χηµα είναι η ευαισθητοποίηση των πολιτών για να πετύχουµε τα
µεγάλα ζητήµατα που θα δώσουν αποτελέσµατα και είναι η πρό-
ληψη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Η έξοδος της κακοποιηµένης γυναίκας από αυτή τη µορφή
βίας ξεκινά από την ίδια, το επόµενο βήµα όµως είναι η οργανω-
µένη στήριξη προς αυτήν, µε προτεραιότητα την απασχόληση
και την κοινωνική ένταξη.

Όλοι γνωρίζουµε τι σηµαίνει κοινωνικός αποκλεισµός. Οι πο-
λιτικές µας όµως θα πρέπει να διασφαλίζουν την κοινωνική συ-
νοχή, την αξιοπρέπεια, την εργασία και το εισόδηµα. Η
υιοθέτηση µέτρων για την ψυχοκοινωνική στήριξη των γυναικών-
θυµάτων, αποτελεί υποχρέωση της πολιτείας και είναι επιβεβλη-
µένη. ∆εν αρκεί ο εθελοντισµός. Είναι απαραίτητος, αλλά δεν
µπορεί ένα δηµοκρατικό σύστηµα να µεταφέρει σε άλλους τη
δική του ευθύνη.

Πρώτη µας προτεραιότητα είναι η παρακολούθηση και η αξιο-
λόγηση των υφιστάµενων προγραµµάτων, µέτρων και δοµών για
την πρόληψη και την αντιµετώπιση της βίας των κακοποιηµένων
γυναικών µε στόχο την ενδυνάµωση του πλαισίου πρόνοιας και
των µέσων υποστήριξης. Ό,τι υπάρχει και λειτουργεί σε θετική
κατεύθυνση, εµείς θα το σεβαστούµε, γιατί είναι εθνικό κεκτη-
µένο, είναι εθνικός πλούτος. Ό,τι λειτουργεί ή απλά είναι στα
χαρτιά θα το ενδυναµώσουµε. Ό,τι όµως πρέπει να αλλάξει –και
γνωρίζουµε όλοι µας τι πρέπει να αλλάξει- αυτό πραγµατικά θα
το αλλάξουµε, γιατί είναι και ευθύνη και χρέος µας.

Πρόθεσή µας θα είναι η διεύρυνση των πολιτικών µας και των
παρεµβάσεων και σε κατηγορίες γυναικών µε ειδικά χαρακτηρι-
στικά, όπως οι µετανάστριες, οι φυλακισµένες, οι αποφυλακι-
σµένες, οι γυναίκες των µειονοτήτων, ροµά και κυρίως οι
γυναίκες της υπαίθρου, όπου οι κοινωνικές συνθήκες κρατούν
την κοινωνία κλειστή, σιωπηλή και πολλές φορές άφωνη.

Οι δοµές συµβουλευτικής υποστήριξης και οι ξενώνες φιλο-
ξενίας δεν θα περιοριστούν στα δύο, τρία µεγάλα αστικά συ-
γκροτήµατα, όπως συνηθιζόταν µέχρι τώρα. Αντίθετα, θα
επεκταθούν και θα αναπτυχθούν σε όλα τα µεγάλα περιφερει-
ακά αστικά κέντρα και πάντα µε τη συνεργασία των τοπικών θε-
σµών, κυρίως δε τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης
πρώτου βαθµού, από τους οποίους ζητάµε να παίξουν ενεργό
ρόλο. Ταυτόχρονα θα επιδιώξουµε την ουσιαστική συνεργασία
µε τις γυναικείες οργανώσεις και γενικότερα τις οργανώσεις της
κοινωνίας των πολιτών, ώστε να ενισχυθούν οι δηµόσιες πολιτι-
κές της αντιµετώπισης των φαινοµένων βίας και κατ’ επέκταση
της ισότητας των δύο φύλων.

Εµείς θέλουµε να ανοίξουµε τους ορίζοντες. Πρέπει να καλέ-
σουµε και αυτούς που πάλευαν σε άγονη γραµµή µέχρι τώρα,
ακόµη κι αν δεν έχουµε την ίδια προσέγγιση µαζί τους. αλλά θε-
ωρούµε ότι µπορεί να συµπληρώσουν τις δηµόσιες πολιτικές.

Το µήνυµά µας, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συ-
ναδέλφισσες, από το Βήµα της Βουλής, θεωρώ και απ’ όλες τις
πολιτικές δυνάµεις, προς τις κακοποιηµένες γυναίκες, αλλά και
την κοινωνία που γνωρίζει και σιωπά, είναι ένα: Σπάστε τη σιωπή.
Η πολιτεία είναι εδώ, το κράτος είναι εδώ. ∆ιεκδικείστε τα δικαι-
ώµατά σας. Απαιτείστε το σεβασµό και την αξιοπρέπεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Η αλήθεια είναι ότι η Βουλή µε τη συνεδρίασή της αυτή θέλει
να σπάσει αυτή τη σιωπή, γιατί πραγµατικά η βία κατά τον γυ-
ναικών ξεκίνησε, όπως λέει το σύνθηµα του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης, µε πολλές κραυγές, µε πολύ πόνο αλλά κατέληξε σε µια
σιωπή.

Ας σπάσουµε, λοιπόν, αυτή τη σιωπή και ευχαριστούµε όλους
και όλες για τη συµµετοχή σας σήµερα εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.21’, λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 27 Νοεµβρίου 2009 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επί-
καιρης επερώτησης Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής αλληλεγγύης σχετικά µε το χώρο
της υγείας, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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